
دولت افغانستان با سرعت در حال تکمیل ساخت راه آهن 
خواف- هرات است

خریدار   رئیس اتاق مشترک ایران و افغانستان 
گفت: دولت افغانســتان با ســرعت بسیار خوب 
و عالی در حال تکمیل مســیر ریلی از ایســتگاه 
روزنک افغانستان تا شــهر هرات این کشور است 

و جدیت زیادی در پایان دادن به این طرح دارد.
محمود سیادت افزود: سالها است که بحث اتصال 
ریلی بین ایران و افغانســتان و افغانستان به ایران 
مطرح اســت، برای افغانســتان کــه محصور در 
خشکی است و نیاز به مســیرهای ترانزیتی دارد، 
بسیار مهم است که بتواند این مسیرهای ترانزیتی 
را افزایــش دهد، به طــور قطــع راه آهن خواف 
خراســان رضوی- هرات افغانستان یکی از سهل 
ترین، ارزان ترین و مناســب ترین مسیر حمل و 

نقل برای ایران و افغانستان خواهد بود.
وی بیان کرد: در ابتدای شــروع عملیات راه آهن 
خواف - هرات به دلیل مشــکلات امنیتی و تغییر 
حکومت افغانستان، ســرعت کار کند بود و بهره 
برداری از مســیر افتتاح شــده نیز در حد دلخواه 
نبود، در روزهای شــلوغ ابتدای حضــور طالبان 
در افغانستان، خطوط ریلی آســیب هم دید، اما 
با اراده جدی که بین ۲ کشــور ایران و افغانستان 
در توسعه تعاملاتشان وجود داشت، مسیر آسیب 
دیده بازســازی و مشــکلاتی که ایران در تعریف 
نقش کنسرســیوم و ارتباطش با راه آهن داشت، 

برطرف شد.
رئیس اتاق مشــترک ایران و افغانســتان گفت: 
امروز در وضعیت خیلی ایده آلی به لحاظ عملیات 
اجرایی و بهره برداری از مسیر ریلی خواف- هرات 
هستیم، این خط محدود به مسیر خواف- هرات 
نیست، حکومت افغانستان این اتصال را از روزنک 
در ۶۰ کیلومتری هرات امتداد می دهد، احتمالا 
تا پایان امسال مسیر ریلی از روزنک تا هرات بهره 

برداری خواهد شد.
سیادت با بیان اینکه افغانســتان بیشترین سود 
را از این اتصــال ریلی خواهد بــرد، گفت: با برهه 
برداری کامــل از راه آهن خــواف - هرات امکان 
صادارت کالاهای افغانســتان به اروپــا و آوردن 
کالاهای ترانزیتــی اش از بندرعباس از طریق راه 
آهن تا داخل افغانستان مهیا می شود، از شلوغی 
و تراکمی که در ســه مرز مشــترک با افغانستان 
وجود دارد، کاســته خواهد شد و فرصت جدیدی 
هم بویژه برای کالاهای سنگین بار مثل سیمان و 

آنهایی که توجیه اقتصادی دارد، بوجود می آید.
وی بیان کرد: بهره برداری از مســیر ریلی خواف 
- هرات برای ایــران هم فرصتی اســت تا بتواند 
کالاهای صادراتی خــود را ســریعتر و با قیمت 
ارزانتری به داخل افغانســتان حمــل کند، این 
موضوع قدرت رقابت ایــران را در تولید کالاهای 
مشابه با کشورهای دیگر افزایش خواهد داد، چرا 

که ادامه این مســیر ریلی در داخل افغانستان تا 
مرز ازبکستان، تاجیکستان و ترکمنستان خواهد 
بــود و ایران می توانــد از این مســیرها به عنوان 
مسیرهای جایگزین به داخل کشورهای سی آی 

اس استفاده کند.
سیادت اضافه کرد: نکته مهمتر اینکه ارتباط ریلی 
ایران به چین از مسیر افغانســتان در دستور کار 
قرار گرفته و نشستهای سه جانبه ای هم بین ایران 

و چین و افغانستان برگزار شده است.
وی با بیان اینکــه بهره برداری ســریعتر از خط 
ریلی خواف- هــرات الزاماتــی دارد، افزود: باید 
سرمایه گذاری بیشتری در نقاط مرزی در داخل 
خاک افغانستان شــود، باید سعی کنند در کوتاه 
مدت، نرخهای مربوط به بهــره گیری از امکانات 
این راه آهن را کاهش دهند، ســرعت مســیر راه 
آهن از بندرعباس باید به شــمتیق افزایش یابد، 
عملیات اجرایی مســیر ریلی چابهار - میلک تا 
سرخس باید هر چه ســریعتر پایان یابد؛ بخش 
زیادی از ترانزیت افغانســتان می تواند به داخل 
ایران منتقل شــود و انتفاع خوبی بــرای هر دو 

طرف داشته باشد.
رئیس اتاق مشــترک ایران و افغانســتان گفت: 
واقعیت این است که طرف افغانســتانی در بهره 
برداری از راه آهن خواف- هــرات از ایران جدی 
تر است، هرچند حکومت جدید بیشتر از سه سال 
نیست که بر مسند قدرت در افغانستان نشسته اما 
ثابت کرده که عملیاتی و اهل کار اســت، سرعت 
عملیات ساخت از ایســتگاه روزنک تا شهر هرات 
قابل باور نیســت و بســیار مطلوب در حال اجرا 
است زیرا دولت افغانســتان می داند که منفعتش 

در بهره برداری از این خط ریلی است.
ســیادت اضافه کرد: البته این بــاور در مدیران 
ایرانی هم تقویت شــده و مدیرعامــل جدید راه 
آهن این اراده را نشــان داده اســت، امیدوارم در 
شرایطی که هر روز مسیرهای جدید ترانزیتی در 
اطراف خراسان رضوی تعریف می شود، بتوان از 
فرصتهای ایجاد شده استفاده حداکثری را برای 
ارزآوری بیشتر و توســعه صادرات و امنیت پایدار 

در مرزها استفاده کرد.
طرح راهبردی راه آهن خواف در شــرق ایران به 
هرات در غرب افغانســتان تکه ای مهــم از پازل 
ارتباطی میان کشورهای منطقه است که اجرای 
آن از ســال ۱۳۸۶ کلید خورد تا مسیر ریلی میان 
خواف واقــع در ۲۶۷ کیلومتری جنوب شــرقی 
مشــهد را در قالب خــط آهنی به طــول حدود 
۲۲۰ کیلومتر به شــهر هرات واقع در شمال غرب 

افغانستان ایجاد کند.
احداث خط ریلی خواف - هرات بــه دلیل تغییر 
و تحولات اخیر در افغانســتان دچار مشکل شده 
بود که در یکسال گذشــته با پیگیری های انجام 
شــده و تلاش مهندســان و متخصصان ایرانی، 
خط تکمیل و نخســتین قطار باری از جمهوری 

اسلامی ایران وارد افغانستان شد.
این اقدام راهبردی و مهــم در صنعت حمل ونقل 
کشــور که با حمایت و همراهی مجموعه راه آهن 
جمهوری اســلامی و کنسرســیوم ریلــی ایران 
و افغانســتان صورت گرفته منجر بــه یک خط 
امن دایمی برای حمل بار فعال شــده و می تواند 
دسترســی جدیدی را برای تجارت بین ۲ کشور 

فراهم کند.

عضو  کمیسیون بهداشت مجلس در گفتگو با »خریدار« پایان دادن به مازوت سوزی را تصمیمی شجاعانه توصیف کرد

آلودگی و مرگ یا قطع بـرق
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تأثیر مثبت اقدامات دولت پزشکیان بر بازار سرمایه
وند صعودی بورس تا پایان سال حفظ می شود؟  ر

پزشکیان در جمع مسئولان وزارت ورزش و جوانان مطرح کرد
انحصارزدایی از اماکن ورزشی دستگاه های 

اجرایی در راستای اجرای عدالت در ورزش

وزیر جهاد کشاورزی در دیدار سفیر ژاپن: 

آینده اقتصادی جهان از آن آسیاست

وزیر نفت:
 فشار افزایی میدان گازی پارس جنوبی با جدیت 

پیگیری می شود

مدیرعامل شرکت توانیر اعلام کرد
 ۷۵ درصد مشمول افزایش پلکانی نمی شوند
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امسال بودجه به مراکز فرهنگی ندهید
رضا حسینی جبلی  ســالهای سال اســت که مقادیر قابل توجهی بودجه به 
مراکز و نهادهای مختلف فرهنگی که البته تعداد آنها هم کم نیست، اختصاص 

داده می شود.
نمی دانم و احیانا نمی دانیم کــه آیا در قبال بودجه تخصیــص یافته گزارش 

عملکرد یا بازخوردی از این موسسات گرفته می شود یا نه.
و نمی دانیم آیا نسبت به بودجه تخصیصی از آنها حسابرسی می شود یا نه.ما به 
این ها کاری نداریم که چه بسا گزارشکارهای موهوم هم در این خصوص وجود 
داشته باشد. اما آنچه را که ما در کف جامعه می بینیم متأسفانه فرهنگ ایرانی 
اسلامی ما رو به افول است و چشم انداز روشــنی قابل تصور نیست.نباید شک 
کنیم که دســتگاه های فرهنگی ما و در رأس آنها صدا و سیما علیرغم جذب 

بودجه های هنگفت، در فرهنگ سازی توفیقی نداشته اند.

یادداشت

نقدی بر ایده خطرناک آزادسازی

صفحه 3

اقتصاد

 یک اقتصاددان و اســتاد دانشــگاه در واکنش 
به اظهارات وزیر امــور اقتصــادی و دارایی در 
خصوص کســری بودجه ۱۰۳۴ همتی دولت 
طی دو سال گذشته، معتقد است:  فقط با حذف 
بودجه های غیرضروری مــی توان ضمن از بین 
بردن کسری بودجه کشور، به رشد اقتصادی و 

تورم تک رقمی دست یافت.
»مهــدی پازوکی« افزود: دلیل اصلی کســری 
بودجه، در واقــع پیش گرفتن مخــارج دولت 
از درآمدهــای آن اســت، چــرا کــه همه می 
داننــد بودجه کتــاب دخل و خرج یک ســاله 
دولت هاســت و دولت ایران فقط از ســه طریق 
فروش نفت، دریافــت مالیات یــا اوراق بدهی 

درآمد کسب می کند.
وی گفــت: با توجه بــه درآمد محــدود دولت 
جمهوری اســلامی ایران، دولتمردان فقط در 
صورتی می توانند با کسری بودجه مقابله کنند 
که بتوانند مخارج غیرضــروری خود را کاهش 
دهند چرا که معتقــدم اکنون به ســازمان ها، 
ارگان ها و موسساتی بودجه اختصاص می یابد 

که نباید توسط دولت ادامه یابد.

پازوکــی گفت: با وجــود تعداد زیاد دانشــگاه 
دولتی در کشــور، معلوم نیســت به چه دلیل 
بودجه دانشــگاه های پیام نور از سال ۱۴۰۱ تا 
۱۴۰۳ در قوانین بودجه ای ایران بیش از ۲ برابر 
رشــد کرده اســت ،حال آنکه طی همین مدت 
حقوق کارکنــان دولت تنها ۴۰ درصد رشــد 

داشته است.
وی با بیان اینکه باید جلوی خرج های بی دلیل 
دولت ها را گرفت، گفت: بودجه مجلس شورای 
اسلامی در سال ۱۴۰۱، ۱۵ هزار میلیارد ریال 
یا یک هــزار و ۵۰۰ میلیارد تومان بوده اســت 
اما در قانــون بودجه ســال ۱۴۰۳ بودجه این 
قوه، ۴۶ هزار میلیارد ریال شــده است که رشد 
بیش از ســه برابری را نشان می دهد؛ حال آنکه 
قانونگذاران در کشور نخست باید از خود شروع 
می کردند و مجلس باید پیشگام کاهش هزینه 

ها می شد.
این استاد دانشــگاه با تایید صحبت های وزیر 
اقتصــاد مبنی بر کســری بودجه هر ســاله در 
کشور، گفت: معتقدم که ما به گران ترین شکل 
ممکــن کشــور را اداره می کنیــم، بزرگترین 

مشــکلی که گریبان اقتصاد ایران را گرفته بی 
ثباتی اقتصادی است که مهمترین شاخص آن 

نرخ تورم بالا است.
پازوکی گفت: نگاهی به عملکرد دیگر کشورها 
نشان می دهد که تنها چهار کشور در دنیا وجود 
دارد که نرخ تورمشان بالای ۴۰ درصد است که 

یکی از آنها ایران است.
این اقتصاددان گفت: برای اینکه تورم را کنترل 
کنیم باید نخست، کسری بودجه دولت را از بین 
ببریم؛ زیرا کســری بودجه باعث می شود بانک 
مرکزی برای رفع مشکلات دســتور چاپ پول 
را صادر کنــد و در نتیجه این سیاســت، تورم 

افزایش یافته و ارزش پول ملی کاهش یابد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خــود اظهار 
داشــت: در قانــون بودجه ســال ۱۴۰۳ به دو 
دانشــگاه جدیــد در حــوزه اســلامی بودجه 
پرداخت شده است، به طور قطع در سال ۱۴۰۴ 
بودجه این دو دانشــگاه نیز دو برابر خواهد شد؛ 
همانطور کــه در خصوص دانشــگاه های امام 
صادق، معارف و خیلی های دیگر در چند ســال 

گذشته رخ داد.

وری ممکن است دستیابی به رشد اقتصادی و تورم تک رقمی با حذف بودجه های غیرضر
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خریداران سکه نقـره داغ شدندخریداران سکه نقـره داغ شدند

نگاهی به بازارهای چهارگانه سرمایه گذاری در ایران

روابط عمومي شركت گاز استان بوشهر

 آگهي مناقصه عمومي همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه(" آگهي مناقصه عمومي همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه("
یک مرحله اي )یک مرحله اي )1111//0303((

شركت گاز استان بوشهر در نظر دارد انجام خدمات ذيل را براساس مشخصات و شرايط كلي مندرج در جدول و از طريق برگزاري مناقصه عمومي به صورت فشره  به شركت واجد شرايط واگذار نمايد.
شرکت گاز استان بوشهر - بوشهر - فلکه قدس - بلوار رئیسعلی دلواری - نرسیده به چهارراه کشتیرانی نام و نشاني مناقصه گزار1

خرید لوله پلی اتیلن در سایزهای 63 ، 125 ، 160  و 200 میلیمتریشرح خدمات 2

یک مرحله اي نوع مناقصه 3

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران(مکان توزیع و تحویل اسناد4

از ساعت 08:00 روز شنبه 1403/09/03 لغایت  تا ساعت 19:00 روز شنبه 1403/09/10زمان دریافت اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  )ستاد ایران(5

آخرین مهلت ارسال اسناد ارزیابی کیفی و پاکتهای پیشنهادی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 6
تا ساعت 08:00 روز یکشنبه 1403/09/25دولت )ستاد ایران(

دبیرخانه کمیسیون مناقصات شرکت گاز استان بوشهر - یکشنبه 1403/09/25مکان تحویل ضمانتنامه و زمان تحویل پیشنهادها و اسناد ارزیابی کیفی7

دبیرخانه کمیسیون مناقصات شرکت گاز استان بوشهر –  چهارشنبه 1403/09/28مکان و زمان گشایش پیشنهادها8

117,936,000,000 ریال  برآورد اولیه9

ضمانتنامه معتبر بانکي _ 5,897,897,000 ریالنوع و میزان تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار10

به میزان )بیست و پنج( 25 درصد مبلغ اولیه پیمانمیزان پیش پرداخت11

1- کلیه تولید کنندگان / تامین کنندگان دارای گواهی نامه صلاحیت معتبر مرتبط با موضوع مناقصه از رتبه بندي12
)AVL( وزارت صنعت ، معدن و تجارت 2-عضویت در فهرست بلند منابع واحد دستگاه مرکزی وزارت نفت

2003091368000018شماره فراخوان در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران(13

قیمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارائه گردد.14

 شركت ملي گاز ايران   
شركت گاز استان بوشهر

شناسه آگهی: 1831188
نوبت دوم

از كليه شركت ها/پيمانكاران واجد شرايط دعوت مي شود جهت اعلام آمادگي و شرکت در مناقصه از طريق 
سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس www.SetadIran.ir  اقدام نمايند تا پس از بررسي اسناد 
و مدارك واصله در چارچوب ضوابط و مقررات داخلي از شركت هاي واجد شرايط جهت دريافت اسناد و 

مدارك مناقصه دعوت بعمل آيد. 

تلفن تماس : 07733337603- 07731664291
فکس : 33330964-077  شماره تاييديه فکس : 077-31664115

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/09/03
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/09/04 



عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

آمریکا برای مذاکره با ایران ابتدا گذشته خود را جبران و ترمیم کند

پزشکیان در جمع مسئولان وزارت ورزش و جوانان مطرح کرد

انحصارزدایی از اماکن ورزشی دستگاه های اجرایی در راستای اجرای عدالت در ورزش

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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ارسال لایحه موافقتنامه همکاری های دفاعی 
ایران و صربستان به مجلس

معاون رئیس جمهــور در امور مجلس از ارســال لایحــه موافقتنامه 
همکاری های دفاعی بین ایران و صربستان به مجلس خبر داد

شــهرام دبیری معاون رئیس جمهور در امور مجلس از لایحه موافقت 
همکاری های دفاعــی بین دولت جمهوری اســلامی ایــران و دولت 

جمهوری صربستان خبر داد.
دبیری درباره ضرورت این لایحــه گفت: به منظور برقــراری اصول و 
رویه های کلی برای همکاری های دو کشــور در زمینه دفاعی بر اساس 
اصل برابری ، عمل متقابل و منافع مشــترک، دولت لایحه موافقتنامه 
همکاری هــای دفاعی میان دولت جمهوری اســلامی ایــران و دولت 
جمهوری صربستان را برای انجام تشــریفات قانونی مربوط به مجلس 

شورای اسلامی ارسال شده است.
معاون امور مجلس ریاست جمهوری افزود: در این موافقتنامه طرفین 
تمایل دارند که با در نظر گرفتن اهداف و اصول منشــور ســازمان ملل 

متحد به تأمین صلح و امنیت در جهان کمک کند.

حکم دیوان لاهه، اسرائیل را نگران تحریم 
تسلیحاتی خود کرد

پس از صدور حکم دیــوان لاهه، اکنــون رژیم صهیونیســتی نگران 
پیامدهای این حکم و تحریم تسلیحاتی اش از سوی کشورهاست.

شــبکه الجزیره قطر اعلام کرد که ســازمان رادیو و تلویزیون اسرائیل 
در گزارشــی اذعان کرد: پس از صدور حکم دیوان کیفری بین المللی، 
اسرائیل نگران اســت که برخی کشورها ممکن اســت اقداماتی برای 

اعمال تحریم تسلیحاتی علیه تل آویو در پیش گیرند.
سازمان رادیو و تلویزیون اســرائیل اعلام کرد: تل آویو در حال بررسی 
گام های بعدی بــرای تلاش در جهــت تغییر تصمیم دیــوان کیفری 

بین المللی است.
این رسانه اسرائیلی افزود: ارتش اســرائیل هنوز دستوری مبنی بر منع 

سفر مقامات ارشد نظامی خود صادر نکرده است.
ســازمان رادیو و تلویزیون رژیم صهیونیســتی اضافه کرد: این نگرانی 
وجود دارد که دیوان کیفــری بین المللی ممکن اســت در زمان های 

مشخص، اقدام به صدور و اجرای احکام بازداشت کند.

دیوان کیفری بین المللی روز پنجشــنبه ۱ آذرماه دســتور بازداشت 
نتانیاهو و گالانت را به اتهام ارتکاب جنایت جنگی، جنایت علیه بشریت 
و استفاده از گرسنگی )گرسنه ســازی مردم غزه( به عنوان یک سلاح 

صادر کرد.
این گزارش ها انعکاس دهنده نگرانی ســران رژیم صهیونیستی نسبت 

به حکم دیوان لاهه است.

امیر دریادار ایرانی:

برای ساخت ناوشکن های سنگین برنامه  داریم
فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشــاره به اقدامات نیروی دریایی ارتش 
در اجرای سیاست های کلی دریامحور، بیان کرد: نیروی دریایی ارتش 

آمادگی مشارکت و نقش آفرینی در این عرصه را دارند.
 امیر دریادار شــهرام ایرانی در نشست خبری به مناســبت ۷ آذر روز 
نیروی دریایی، با محکومیت جنایات رژیم صهیونیســتی، اظهار کرد: 
این رژیم کودکان، زنــان، غیرنظامیان و خبرنــگاران را به فجیع ترین 

شکل ممکن به شهادت می رساند.
وی در ادامه با اشــاره بــه اقدامات نیــروی دریایی ارتــش در اجرای 
سیاســت های کلی دریامحور، بیان کرد: نیروی دریایی ارتش آمادگی 
مشــارکت و نقش آفرینی در این عرصه را دارند و امیــدوارم مجلس و 

دولت از ظرفیت های عظیم نیروی دریایی ارتش استفاده کنند.

حراست از منافع کشور در دریاها نیازمند نیروی دریایی 
قدرتمند است

امیر ایرانی خاطرنشان کرد: امروز جهان با چالش های بیشتری در حوزه 
دریا روبرو شده است. حراست از منافع کشــور در دریاها و اقیانوس ها و 
تأمین امنیت خطوط مواصلاتی در زمان صلح و جنگ نیازمند داشتن 

نیروی دریایی قدرتمند است.
وی افزود: نیروی دریایی ارتش توانســته اســت اضلاع مختلف تهدید 
و تحریم را خنثی کند و در مســیر پیشــرفت ایران قــوی گام بردارد. 
معتقدیم که ایران قوی با مشارکت تک تک ایرانیان محقق خواهد شد. 
رزمندگان نیروی دریایی بــا اراده پولادین با تعقیب الگوهای راهبردی 
در تلاش هســتند بیش از پیش اقتدار نظام اســلامی را به جهان ارائه 
کنند.فرمانده نیروی دریایی ارتش خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی 
ایران با گفتمان مقاومت و با شعار صلح و دوســتی در نظم چندقطبی 
در حال ایفای نقــش و بهره برداری لازم از جایگاه خود اســت و نیروی 

دریایی ارتش در این مسیر اقدامات لازم را انجام خواهد داد.

به زودی الحاقاتی در حوزه زیرسطحی خواهیم داشت
امیر ایرانی بیان کرد: دشــمنان بدانند ایران هرگز منزوی نمی شــود 
و ایران و ایرانی انزواگریز اســت. ما برای تداوم حضــور در دریا در همه 
حوزه ها تلاش می کنیم. برای این امر بروز رســانی شــناورها، تقویت 
پایگاه های شــناوری در عمــق اقیانوس ها برای پاســخگویی به تمام 
نیازها در دســتور کار است و در حوزه زیرســطحی هم  درحال ساخت 
زیردریایی هایی هســتیم که بــه زودی هم الحاق هایــی در این حوزه 

خواهیم داشت.

رزمایش مرکب دریایی در پایان سال انجام خواهد شد
امیر ایرانی گفت: نیروی دریایی برای ســاخت ناوشــکن های سنگین 
برنامه  دارد و اخبار آن به زودی منتشر می شود. دو ناو در دست تکمیل 
است. همچنین رزمایش مرکب دریایی در پایان سال انجام خواهد شد. 
کشــورهای جدیدی در این رزمایش حضور خواهند داشــت، در حال 
هماهنگی برای حضور نیروی هوایی کشــورهای شرکت کننده در این 
رزمایش هستیم. از ســویی همایش بین المللی طب دریایی در آذر ماه 

برگزار خواهد شد.
دریادار ایرانی افزود: گشت مشترک با کشورهای همسایه در دستور کار 
قرار گرفته و قرار اســت در تمام محیط های اقیانوسی اجرا شود. علاوه 
بر این با کشــورهای همسایه در حوزه تبادل دانشــجو و استاد، اجرای 

رزمایش های مرکب و دیدارهای دو و چند جانبه همکاری داریم.
فرمانده نیروی دریایی ارتش همچنین اظهار کرد: در حوزه موشــکی 
از تنوع خوبــی برخورداریم و برد بیــش از ۱۰۰۰ کیلومتر را در اختیار 
داریم. در حوزه جنگ الکترونیک هم به توانایی خوبی رسیده ایم که به 

آن افتخار می کنیم.

تریبون

 معاون وزیر خارجه ایران با اشــاره به نقش مثبت چین 
در اجرای توافق پکــن گفت که ایران و عربســتان به 

دنبال برقراری صلح و آرامش پایدار در منطقه هستند.
 مجید تخت روانچی، معاون وزیر خارجه ایران در گفت 
وگو با روزنامه الشرق الاوسط گفت که ایران وعربستان 
به دنبــال برقراری صلح و آرامش پایــدار در منطقه رو 
به رشــد و باثبات هســتند و این امر نیازمند همکاری 
دوجانبه منطقــه ای و تقویــت آن و کاهش تهدیدات 

کنونی است.
وی در حاشیه سفرش به عربستان  و دیدار با مسئولان 
این کشــور تاکید کرد که اقدامات ایران و عربســتان 
نمونه موفق همکاری دوجانبه و چندجانبه بین المللی 
در چارچوب توســعه، صلح و برقراری امنیت منطقه و 

جهان است.

تخت روانچی همچنین بر تداوم گســترش 
همــکاری میــان دو کشــور در زمینه های 
مختلف سیاسی، امنیتی، اقتصادی، تجاری 
و کنســولی بر اساس مشــترکات تاریخی و 

فرهنگی و اصل حسن همجواری تاکید کرد.
اخیرا بر اســاس بیانیه ای که وزارت خارجه 
عربســتان در پی برگزاری دومین نشســت 

کمیته مشترک سه جانبه عربستان، چین و ایران برای 
پیگیری توافق پکن در ریاض منتشــر کــرد، ریاض و 
تهران از نقش مثبت و مداوم جمهوری چین و اهمیت 

آن در اجرای توافق پکن استقبال کردند.
معاون وزیر خارجه ایران خاطرنشــان کرد: دو طرف به 
تبادل دیدگاه های مختلف در راســتای شروع جدی و 
عملی برای همکاری مشــترک پرداختند و نشســت 

ســه جانبه کمیته مشترک در ریاض فرصت 
ارزشــمندی برای برقراری روابــط مداوم و 
مثبت میان ایران، عربســتان و چین فراهم 
کرد.وی گفت که فضای نشست ها دوستانه 
و شفاف بود و سه کشور به تبادل آرا مختلف 
و موضوعات مشترک پرداختند بر تداوم این 

روند مثبت تاکید کردند.
تخــت روانچی خاطرنشــان کــرد که هیــات ایرانی 
دیدارهای مثبت و دوستانه ای با طرف های عربستانی 
و چینی داشــت و در ایــن دیدارها به مســاله تقویت 
همکاری دوجانبه و سه جانبه و بررسی روابط در طول 
سال گذشته پرداخته شد.مجید تخت روانچی معاون 
سیاســی وزارت امور خارجه اخیرا در صفحه خود در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: در ســفر به عربستان، 

ملاقات خیلی ســازنده و پرثمری با همتای خود ولید 
الخریجی داشــتم که در آن موضوعات مختلف مورد 
علاقه در سطوح دوجانبه، منطقه ای و بین المللی مورد 

بحث قرار گرفتند.
وی تاکید کرد: ایران و عربســتان ســعودی دو کشور 
برادر و همســایه با اشــتراکات فراوان هستند و روابط 

نزدیک آنها در خدمت منافع کل منطقه خواهد بود.
مجید تخت روانچی که در صدر هیاتی به ریاض ســفر 
کرده بود روز دوشنبه ۲۸ آبان ۱۴۰۳ با ولید الخریجی 

قائم مقام وزیر خارجه سعودی دیدار و گفت وگو کرد.
در این دیــدار مناســبات دوجانبه، راه هــای تقویت 
و گســترش روابط در زمینه های مختلــف و آخرین 
تحولات منطقــه ای و بین المللی مــورد بحت و گفت 

وگو قرار گرفت.

رئیس کمیســیون عمران مجلس به بیان توضیحاتی 
درباره تأخیر پنــج ماهه بانک مرکــزی در ابلاغ مبلغ 
جدید وام مسکن شهری پرداخت و از پیگیری مجلس 
برای ابلاغ هر چــه زودتر این مبلغ جدید وام مســکن 

شهری خبر داد.
محمدرضا رضایی کوچی، رئیس کمیســیون عمران 
مجلس شورای اســلامی، با انتقاد شــدید از عملکرد 
بانک مرکزی در ابلاغ مبلغ جدید وام مســکن شهری، 

گفت: تعلل در ابلاغ این مبلغ جدید مشکلات بسیاری 
را برای متقاضیان وام و همچنین بازار مسکن به وجود 

آورده است.
رئیس کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامی در 
ادامه اظهار کرد: “بانک مرکزی بیش از پنج ماه اســت 
که از ابلاغ مبلغ جدید وام مســکن شــهری استنکاف 
می کند. این در حالی است که مجلس شورای اسلامی 
با هدف ایجــاد رونق در بازار مســکن و بهبود وضعیت 

معیشتی خانوارها، سقف وام را به ۸۰۰ میلیون تومان 
افزایش داده اســت. ایــن تأخیر، نه تنهــا باعث ایجاد 
ســردرگمی میان متقاضیان شــده، بلکــه به کاهش 

اعتماد عمومی به سیستم بانکی نیز منجر شده است.”
رضایی کوچی افزود: “دلایل متعددی از ســوی بانک 
مرکزی برای توجیه این تأخیر ارائه شــده، اما واقعیت 
این اســت که هماهنگی های داخلــی و بازنگری های 
بیشتر بهانه ای شــده تا بانک از وظایف اصلی خود در 

قبال مردم شانه خالی کند.”
وی در پاســخ به ســوالی درباره اقدامات کمیســیون 
عمران برای رسیدگی به این موضوع، توضیح داد: “ما با 
چندین مسئول بانک مرکزی جلساتی برگزار کرده ایم 
تا به یک راه حل ســریع برای این مشکل برسیم. تاکید 
کرده ایم که بانک مرکزی باید بــه تعهدات خود عمل 
کند و هرچه زودتر مبلغ جدید وام مســکن شهری را 

برای بانک های عامل ارسال کند.”

خارجه

مجلس

خریدار  عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شــورای اسلامی 
شــرط مذاکره ایران بــا آمریــکا را جبران 
خسارات گذشــته و اصلاح گذشــته رفتار 
ایالات متحده در قبال جمهوری اســلامی 
اعلام کرد و گفت: خــروج یک طرفه ترامپ 
از برجام در دوره قبلی ریاست جمهوری وی 
به معنای عدم اعتماد به آمریکا و شــرکای 
اوست.علاء الدین بروجردی درباره احتمال 
مذاکره با دولت جدید آمریــکا که برخی از 
مسوولان نظام از جمله آقای علی لاریجانی 
هم با تحقــق شــروطی، به ایــن موضوع 
اشاراتی داشتند، گفت: در موضوع مذاکره، 
جمهوری اســلامی هیچگاه غافــل نبوده 
اما بحث درباره عهدشــکنی طرف مقابل و 
اصرار بر اشتباهات و ادامه اتخاذ تصمیمات 

نادرست مطرح است.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شورای اســلامی افزود: بر 
اســاس قوانین بین المللی و اصول اسلامی، 
مذاکره بایــد مبتنی بر اصــول پایدار انجام 
شــود تا طرف مقابل به تعهدات خود پایبند 
بوده و به آن عمــل کند. اما وقتــی آمریکا 
در دوره قبلی ریاســت جمهــوری ترامپ 
به صورت یکطرفــه از برجام خارج شــد و 
تعهدات خود را زیر پا گذاشت، به معنای بی 

اعتمادی به آمریکا و شرکای اوست.

نماینده مردم لارســتان در مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه بدلیــل رفتارهای 
اشــتباه و اصرار بر آن، جمهوری اســلامی 
درحال حاضر بــه آمریکایی هــا کاملا بی 
اعتماد اســت، تصریح کــرد: اروپایی ها هم 
نشان داده اند که توان تصمیم گیری درست 
ندارند، شخصیت مستقلی ندارند و تابعی از 
سیاست های آمریکا هستند و لذا در فضای 
بی اعتمادی، مذاکره منجر به نتیجه خاصی 
نخواهد شد.بروجردی تاکید کرد: نخستین 
شرط مذاکره اعتماد به طرف مقابل است تا 
خروجی مذاکرات عمل به تعهدات صورت 
گرفته شــود. بنابراین در ایــن زمان بدون 
تردید، توپ در زمین آمریکا و اروپا اســت و 
آنها باید گذشته خود را نسبت به جمهوری 
اسلامی جبران و ترمیم کنند و بعد پای میز 

مذاکره بنشینند.

ایران فعالیت هسته ای خود را در 
واکنش به اروپا و آمریکا افزایش 

خواهد داد
بروجــردی دربــاره تصویــب قطعنامــه 
پیشنهادی انگلیس، فرانسه، آلمان و آمریکا 
علیه برنامــه صلح آمیز هســته ای ایران در 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
عنوان کرد: این اقدام با فشار آمریکا توسط 
این ســه کشــور که پیروان سیاست های 

ایالات متحده هستند، صورت گرفت. البته 
به آنها اعلام شــده بود که اگر چنین اقدامی 
که خلاف اصــول بین المللی اســت، انجام 
دهند، قطعــا جمهوری اســلامی واکنش 

نشان خواهد داد.
این نماینده مجلــس با بیــان اینکه ایران 
فعالیــت هســته ای خــود را در واکنش به 
این قطعنامــه افزایش خواهــد داد، گفت: 
جمهــوری اســلامی اقدامــات لازم برای 
افزایش غنی ســازی ۶۰ درصــد اورانیوم 
و نصب ســانتریفیوژهای جدیــد را انجام 
خواهد داد و ایــن روش پاســخی به اقدام 
نابخردانه شــورای حکام آژانس بین المللی 

انرژی اتمی علیه ایران خواهد بود.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلــس تاکید کــرد: مخالفت ۳ 
کشــور با قطعنامه، رای ممتنع۱۲ کشــور 
به آن و فقط موافقت ۱۹ کشور با قطعنامه، 
نشان دهنده شــکننده بودن این قطعنامه 
است و باید در نظر داشــت که این قطعنامه 
خلاف نظر و اظهــارات مدیرکل آژانس بین 

المللی انرژی اتمی صادر شده است.

نتانیاهو عنصر تمام عیار جنایتکار 
جنگی است

نماینده مردم لار در مجلس شورای اسلامی 
در ادامه به رای دیــوان بین المللی کیفری 

»لاهه« علیــه بنیامین نتانیاهو نخســت 
وزیر رژیم صهیونیســتی اشاره کرد و گفت: 
این محکومیــت در عمل نشــان داد که به 
رغم حمایت همــه دنیا از جملــه آمریکا از 
رژیم صهیونیســتی، نتانیاهــو عنصر تمام 
عیار جنایتکار جنگی اســت که بیش از یک 
سال به نسل کشــی مردم غزه و لبنان اقدام 
می کند.عضو کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی، 
جنایت هــای نتانیاهو را بــه جنایات هیتلر 
رهبر حزب نازی آلمان و موســولینی رهبر 
دولت فاشیستی ایتالیا در جنگ جهانی دوم 

شبیه و خاطرنشــان کرد: امیدواریم شاهد 
بازداشــت این جنایتکار جنگی و محاکمه 
وی باشــیم تــا وی به ســزای جنایت های 
خود علیه بشریت برســد.دیوان بین المللی 
کیفــری »لاهه« روز پنجشــنبه دســتور 
بازداشــت نتانیاهــو و گالانت را بــه اتهام 
ارتکاب جنایت جنگی، جنایت علیه بشریت 
و استفاده از گرسنگی )گرسنه سازی مردم 
غزه( به عنوان یک ســلاح صادر کرده است. 
این برای نخســتین بار است که دیوان لاهه 
دستور بازداشــت یک مقام صهیونیست را 

صادر می کند.

وانچی: تهران و ریاض به دنبال صلح در منطقه هستند تخت ر

تأخیر در ابلاغ وام ۸۰۰میلیونی ساخت مسکن مخالفت با اجرای قانون است

خریــدار  رئیس جمهور گفــت: از جمله 
راهکارهــای دولت بــرای افزایش ســرانه 
فضاهای ورزشی در شرایط کمبود اعتبارات 
و منابع مالی، انحصارزدایی از اماکن ورزشی 
دســتگاه های اجرایی به منظور اســتفاده 
عموم مردم و افزایش بهــره وری این اماکن 
است که وزارت وزارت ورزش و جوانان باید 
برای اجرای این طرح نیز برنامه ریزی های 

لازم را انجام دهد.
مسعود پزشکیان صبح روز شنبه به وزارت 
ورزش و جوانــان رفت و بــا حضور در جمع 
وزیر، معاونان، روســا و دبیران کمیته های 
ملی المپیک و پارالمپیک ایــن وزارتخانه 
حضور یافت و ضمن شــنیدن گزارشــی از 
برنامه ها و اقدامات در حــال انجام در حوزه 
ورزش و جوانان، نکات مهمی در راســتای 
ارتقــای کیفی عملکــرد ایــن وزارتخانه و 
تسریع در تحقق اهداف دولت در این بخش 

بیان کرد.
وی در این جلســه »شناسایی ظرفیت ها«، 
»اصــلاح روندهــای موجــود« و »تدوین 
نقشــه ای جامع برای افق پیــش رو« را از 
جمله مســائل اولویــت دار وزارت ورزش و 
جوانان برشمرد و افزود: ما برای رسیدن به 
شرایط ایده آل در ورزش کشــور ابتدا باید 
بدانیم که چه می خواهیم، چــه امکانات و 
ظرفیت هایی در اختیار داریم و قرار است به 
کجا برسیم تا بتوانیم بر اساس آن و در قالب 
تدوین نقشــه ای جامع برای آینده پیش رو 

برنامه ریزی کنیم.
رئیس جمهــور در ادامــه تحقــق عدالت 
ورزشــی را رمز موفقیت در برنامه ریزی ها 
در ایــن بخــش و از جملــه وظایــف مهم 
وزارت ورزش و جوانــان دانســت و گفت: 

ایجاد و توزیع عادلانه فضاهای ورزشــی و 
همچنین امکانات، تجهیــزات و اعتبارات 
در سراسر کشــور به ویژه مناطق حاشیه ای 
و کم برخــوردار باید در صــدر اولویت های 
وزارت ورزش باشــد و در این راستا ما حتما 
به اســتانداران، فرمانداران و شــهرداران 

وظایفی محول خواهیم کرد.
پزشــکیان بــر ضــرورت بهره گیــری از 
مشــارکت مردمــی، تقویت روابــط بین 
بخشــی و بهره گیری بهینه از منابع حاصل 
از مســئولیت اجتماعی شرکت های بزرگ 
در تأمین تجهیــزات و امکانــات فضاهای 
ورزشی کشــور تأکید کرد و گفت : از جمله 
راهکارهــای دولت بــرای افزایش ســرانه 

فضاهای ورزشی در شرایط کمبود اعتبارات 
و منابع مالی انحصارزدایی از اماکن ورزشی 
دستگاه های اجرایی و وزارتخانه ها به منظور 
اســتفاده عموم مردم و افزایــش بهره وری 
این اماکن اســت که وزارت وزارت ورزش و 
جوانان باید برای شــکل و نحوه اجرای این 
طرح نیز برنامــه ریزی هــای لازم را انجام 

دهد.
وی در ادامــه پرداختن به مســائل جوانان 
به عنــوان یکــی از ســرفصل های اصلی 
برنامه هــای وزارت ورزش و جوانــان را 
مــورد تأکید قــرار داد و گفت: مســئولان 
این وزارتخانه باید مســائل مبتلابه جوانان 
در ازدواج، اشــتغال و مســکن و همچنین 

چگونگــی ورود آنها به عرصــه جامعه را در 
قالب بســته ای جامع مورد توجه ویژه قرار 
دهند چرا کــه حضور با انگیــزه جوانان در 
عرصه های مختلف ظرفیــت بزرگی برای 
دولت در حل مسایل کشــور ایجاد خواهد 
کرد.رئیس جمهــور در ادامــه خطــاب به 
مدیران ورزشی و روسا و دبیران کمیته های 
ملی المپیــک و پارالمپیــک، گفت : دولت 
برای فراهــم کردن زیرســاخت های لازم، 
تأمین نیازها و تســهیل فعالیت شما تمام 
تلاش خود را بــه کار خواهد گرفت و وظیفه 
شما نیز اســتفاده از این موقعیت برای رقم 

زدن بهترین نتایج است.
پزشــکیان با تأکید بر اینکه بر اساس سند 

چشــم انداز ما باید برترین کشور منطقه در 
عرصه هــای مختلف باشــیم، تصریح کرد: 
اگر چنین ذهنیت و باوری در میان مدیران 
ورزشی و ورزشکاران ما شکل بگیرد و تمام 
تلاش ها و اقدامــات برای رســیدن به این 
هدف تنظیم و متمرکز شــود گام بزرگی در 
راستای اجرای این ســند برداشته خواهد 

شد.
تقویت و توســعه ورزش همگانی و ورزش 
محلات، اهتمــام و توجه ویــژه به ورزش 
بانــوان، برنامه ریــزی بــرای بهره گیری از 
ظرفیت هوش مصنوعــی در ارتقای کیفی 
ورزش کشور و همچنین برنامه ریزی برای 
الزام کارمندان دولت به ورزش در راســتای 
ارتقای ســلامت آنان از دیگر نکاتی بود که 
رئیس جمهور در این جلســه مــورد تأکید 

قرار داد.
پیــش از ســخنان رئیس جمهــور احمد 
دنیامالــی وزیــر ورزش و جوانان بــه ارائه 
گزارشــی از برنامه های در حــال انجام این 
وزارتخانه و اجرای تکالیف قانونی در حوزه 
ورزش و جوانــان از جمله تلاش برای نهایی 
کردن ســند آمایش ســرزمینی در وزارت 
ورزش و جوانــان تا پایان ســال، تشــکیل 
شــوراهای عالی جوانــان و ورزش و تربیت 
بدنی، اجرای تکالیف برنامه هفتم توســعه، 
ســرمایه گذاری در رشــته های ورزشــی 
پرمدال و تعامل وســیع با آموزش و پرورش 

در زمینه استعدادیابی پرداخت.
همچنین معاونین وزیــر ورزش و جوانان و 
روســا و دبیران کمیته های ملی المپیک و 
پارالمپیک نیز در این جلســه به بیان برخی 
مشکلات و موانع پیشبرد برنامه ها و اهداف 

حوزه تحت مسئولیت خود پرداختند.



خریداران سکه نقره داغ شدند
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نقدی بر ایده خطرناک آزادسازی
به نظر می رسد مسیر اقتصادی که دولت چهاردهم برای بهبود ناترازی 
های مختلف اقتصاد ایران در پیش گرفته است، سیاست تعدیل قیمتی 
ذیل هدف آزادســازی قیمت ها است.به گزارش تســنیم، در اقتصاد 
ایران شاهد ناترازی های مزمنی هستیم که ریشه در دهه های گذشته 
دارد، برای نمونه ریشــه ناترازی نظام بانکی به بیــش از یک دهه قبل 
بازمی گردد یا ریشــه ناتراژی انرژی به مجموعه ای از تصمیم گیری ها 
و ملاحظات سیاسی مربوط می شــود. کارشناسان اقتصادی معتقدند 
در اقتصاد ایــران، پنج ناترازی بانکی، ارزی، بودجــه، انرژی و رفاهیات 
وجود دارد، فساد در نقاطی که ریشه های ناترازی هستند سوار می شود 
و هنگامی که نرخ های چندگانه در اقتصاد باشــد احتمال وقوع فســاد 

بیشتر است.
بررســی اظهارات کارگزاران اقتصادی دولت چهاردهم نشان می دهد 
که مسیر و تفکر اقتصادی که آن ها در دســتور کار دارند، ذیل سیاست 
های تعدیل به قصد آزاد ســازی اســت. در واقع ایده حل ناترازی هایی 
که دولت چهاردهم دنبال می کند همگی ذیل سیاســت های تعدیل و 

آزادسازی قیمت ها دسته بندی می شود.
به عنوان مثال عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی در جلسه 
شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی اظهار کــرد: دولت مصمم 
است که بر اســاس یافته های علم اقتصاد، نظرات کارشناسی و قیمت 
پیش رود و اصلًا به دنبال اقتصاد دســتوری نیستیم. واقعیت این است 
که قیمت در اقتصاد بســیاری از مســائل را حل می کند و ما درست با 
دستکاری آن مشــکلات را ایجاد کرده ایم. ما با سرکوب کردن قیمت 
فقط روند اقتصاد را گم می کنیم و اثــرات را نادیده می گیریم. قیمت به 
ما نشانه و ســیگنال و عرضه و تقاضا و روند اقتصاد را نشان می دهد و در 
سرکوب کردن قیمت نفعی نداریم و فقط سیگنال را خاموش می کنیم 

و روند اقتصاد را گمراه می کند.
طیب نیا نیز که هم اکنون در سمت مشاور اقتصادی رئیس جمهور فعال 
است، در اظهارات خود بارها اشــاره کرده که با هرگونه ارز چند نرخی 

مخالف است و نرخ ارز باید تک نرخی شود.
اســتدلال اصلی این تفکر اینگونه پی ریزی شــده که، هر قیمتی جز 
قیمتی که بازار تعیین می کند برای گروهی که دسترسی به منابع ارزان 
تر دارند رانت ایجاد کرده و منجر به هدر رفت منابع می شــود. به عنوان 
مثال در خصوص تعیین نرخ ارز در اقتصاد ایران،  عده ای همواره بر این 
باورند که نرخ ارز بازار غیر رسمی به رسمیت شناخته شود و تمامی نرخ 
های به جز آن ملغی شود. این گروه اســتدلال می کنند که نظام چند 
نرخی ارز همواره برای عده ای که دسترسی به منابع ارزی ارزان قیمت 
تر دارند، رانت ایجاد کرده و ارز ارزان در نهایت به هدف خود که کاهش 

هزینه های زندگی مردم است، اصابت نمی کند.
در راستای پیاده سازی تفکر مذکور دولت چهاردهم در ۱۰۰ روزی که 
زمام امور را به دســت گرفته، اقدامات قابل توجهی را در دستور کار قرار 

داده است.

افزایش ۳۰ درصدی قیمت خودرو، افزایــش تعرفه گاز، مجوز افزایش 
قیمت برای نیروگاه های تولید برق کــه در گام بعدی منجر به افزایش 
قیمت برق خانگی می شود و  افزایش ۳۸ درصدی قیمت برق، افزایش 
۱۱۰۰ درصــدی قیمت بنزیــن هواپیما، افزایــش ۳۰ درصدی بلیت 
قطارهای ۵ ستاره، افزایش قیمت شــیرخام و لبنیات، افزایش قیمت 
نان، افزایش قیمت کالاهای اساسی و غیر اساســی با توجه به افزایش 
نرخ ارز ترجیحی در بودجه ۱۴۰۴ از جمله اقداماتی است که ذیل تفکر 

آزادسازی قیمت ها دسته بندی می شوند.
صمصامی عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با اشاره به اقدامات تورم 
آفرین دولــت گفت: آقای رئیس بانــک مرکزی، آقای وزیــر اقتصاد و 
مشــاوران محترم اقتصادی، آیا متوجه هســتید که در حال حاضر چه 
وضعیتی در اقتصاد کشــور حاکم اســت؟ بانک مرکزی، چه در زمان 
آقای فرزین و چه پیش از آن، چنین شــرایطی را تجربه نکرده بود. چرا 

سیاست های شما این گونه اثرات منفی ایجاد کرده است؟
وی ادامه داد: نگاهــی به وضعیت بازار نیما بیندازیــد. قیمت ارز و مواد 
اولیه به شدت افزایش یافته است. خودروسازها نامه هایی به معاون اول 
رئیس جمهور و نهادهای دیگر نوشــته اند و افزایش شدید قیمت مواد 
اولیه مانند فولاد و دیگر کالاهایی که در بورس کالا عرضه می شوند، را 

گزارش کرده اند.
صمصامی گفت:  وقتی نــرخ ارز را به نرخ بــازار آزاد پیوند می دهید تا 
به اصطلاح یکسان سازی ایجاد کنید، متوجه نیستید که این روند تورم 
بیشتری ایجاد می کند؟ شــما معتقدید که افزایش نرخ نیما تأثیری بر 
تورم ندارد، چون فکــر می کنید قیمت کالاها قبلًا بر اســاس نرخ بازار 
تعیین شده اســت. اما در واقعیت، وقتی نیما به بازار آزاد نزدیک شود، 

نرخ بازار آزاد نیز بالاتر خواهد رفت و شکاف قیمت ها بیشتر می شود.
وی افزود: همین حالا هم می بینیم که نرخ توافقی،که قرار بود کمتر از 
نرخ بازار آزاد باشد، به بالای ۶۰ هزار تومان رسیده است. این سیاست ها 
نه تنها بــه کنترل تــورم کمک نمی کنــد، بلکه شــرایط اقتصادی را 
پیچیده تر و فشار بیشتری به مردم وارد می کند. آیا زمان آن نرسیده که 

به این مسائل با دقت بیشتری نگاه کنید؟
حسن خانی دیگر کارشــناس اقتصادی با اشــاره به اقدامات تعدیلی 
دولت چهاردهم گفت: به طور کلی ســه احتمــال در خصوص اینگونه 
تعدیل های قیمتی وجود دارد. احتمال اول این است که عده ای نفوذی 
در ارکان های اقتصادی کشــور قصد دارند تاب آوری اقتصاد ایران را در 
کوران شرایط منطقه که لازمه آن اقتصاد قوی است، تضعیف کنند و در 
واقع توطئه ای در کار اســت که اقتصاد ایران را بی ثبات کند. نگاه دیگر 
این اســت که تیم اقتصادی دولت چهاردهم، صرف نگاه بازار گرایی را 
دارند و تنها دیدگاهی که به آن پایبند هستند ازادسازی تمامی قیمت 
ها است و چون حدود ۳ سال تقریبا دولت سیزدهم با نگاه های تثبیتی 

اداره شد، این دولت قصد دارد به طور کامل تغییر ریل دهد.
حسن خانی افزود:  سناریو ســوم که به نظر می رسد به واقعیت نزدیک 
تر است، این اســت که فارغ از اینکه نگاه دولت تثبیتی با تعدیلی بود، به 
دلیل اشــتباه حذف ارزی ۴۲۰۰ تومانی، در  سه سال گذشته تعللی در 
تصمیم گیری ها وجود داشــت. به عنوان مثال از آبــان ۹۸ به بعد هیچ 
سیاســت قیمتی یا غیر قیمتی در خصوص بنزین اعمال نشد و به بیانی 

دیگر ۵ سال این سیاست بدون تغییر جلو رفت.
این کارشناس اقتصادی گفت: طبیعی است وقتی شما یک سیاست را 
۵ سال اجرا میکنید و به آن دســت نمی زنید، دولت بعدی با یک تراکم 
سیاســت گذاری و تصمیم گیری مواجه می شود که ضروری هم است. 
به عنوان مثال تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبــاره با قاچاق کالا و طلا، دوبار 

در دولت قبلی از اجرای آن عقب نشینی شد. 
وی ادامه داد: دولت آقای پزشکیان مهم ترین ترک فعلی که انجام داده، 
عدم تدوین پیوســت عدالت برای اصلاحات اقتصادی است که در حال 
انجام آن هستند. به بیانی دیگر کارگزاران اقتصادی دولت شفاف کنند 
که چگونه می خواهند افزایش نرخ کالاهای اساسی را برای دهک های 

پایین جبران کنند؟

بازار

 وزیر جهاد کشــاورزی، همکاری ایران و ژاپن در حوزه  
آب و غــذا را به نفع منطقه دانســت و گفــت: کریدور 
ترانزیتی و قطب منطقه ای ایران، در تبادل محصولات 

ژاپنی نقش دارد.
بــه گــزارش وزارت جهــاد کشــاورزی، »غلامرضا 
نوری قزلجه« در دیدار با »تســوکادا تاماکی« ســفیر 
ژاپن افــزود: روابط عمیق ایــران و ژاپن در مســایل 
زیســت محیطی به ویــژه آب، زمینه مناســبی برای 
گســترش مراودات میان دو کشور اســت.وزیر جهاد 
کشاورزی اظهار داشــت: مقاومت دو ملت ایران و ژاپن 
در برابــر متجــاوز، از مهم ترین اشــتراکات فرهنگی 
دو کشور است و ایســتادگی در برابر شــداید جنگ و 
آبادانی میهن به دســت مردم در تاریخ معاصر، الگوی 

خوداتکایی و مقاومت را به نمایش گذاشته است.
وی، انتقال دانش  فنی پیشــرفته ژاپن در کشــاورزی 

مبتنی بر اســتفاده حداکثری از منابع تولید 
محــدود را از نکات بــارز در مذاکــرات دو 
کشــور برشــمرد و تصریح کرد: ایران آماده 
همکاری در بخش افزایش بازده با اســتفاده 

از فناوری های نوین است.
نوری قزلجــه، خوداتکایی ایــران در تولید 
غــذا و توســعه کشــاورزی در بخش های 

مکانیزاســیون، خدمات فنی مهندســی، دامپزشکی 
و تولید دارو و واکســن دامــی، زنجیــره تولید مرغ و 
تخم مرغ، محصولات جالیزی، سبزی و صیفی و تامین 
امنیت غذایی ۹۰ میلیون نفر با توجه به اقلیم سخت و 

تحریم های ظالمانه در حوزه غذا را قابل توجه دانست.

صادرات پنیر ایرانی به ژاپن
وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به درخواست سفیر ژاپن 

در کشورمان مبنی بر تســهیل صادرات پنیر 
ایرانی به این کشــور، گفت: موانــع موجود 
به زودی رفع خواهد شــد و مردم ژاپن طعم 
مطلوب پنیــر ایرانی را تجربــه خواهند کرد.

وی، آمادگی کشــورمان در برپایی دوره های 
آموزشی کوتاه مدت کاربردی در فناوری های 
نوین کشاورزی به ویژه در بخش مصارف آب 
را یادآور شد و خاطرنشــان کرد: اقدامات عملی ژاپن در 
بهره وری برنج و آبیاری کشــاورزی مورد نظر ما است و 

آماده تبادل کارشناس در این زمینه هستیم.

ژاپنی  ها مزه پنیر ایرانی را می پسندند
تســوکادا تاماکی ســفیر ژاپن نیز در این دیدار گفت: 
همکاری ژاپن و ایران بــه دهه ها پیش به ویژه در پروژه 
»جایکا« برمی گردد و کشــورم در زمینه آب و خدمات 

فنی مهندســی آن همــکاری موثری بــا جمهوری 
اسلامی ایران داشته و دارد.

وی با اشــاره به ســفرش به اســتان های شمال غرب 
کشور و بازدید از دریاچه ارومیه اظهار داشت: در مورد 
کشــاورزی، مدیریت آب و احیای دریاچــه ارومیه، با 
حضــور رئیس گــروه پارلمانی ایــران و ژاپن مباحث 

کلیدی مطرح شد.
سفیر ژاپن با یادآوری فعالیت ۵۰ ســاله این کشور به 
واســطه پروژه جایکا با جمهوری اسلامی ایران، افزود: 
همکاری ژاپن و ایران گسترده و عمیق است و مشارکت 
در اســتقرار سیســتم های آبیاری، پروژه تولید برنج و 
مدیریت جنگل در اســتان گلســتان و احیای دریاچه 
ارومیه با حضور فائو از این دســت موارد است که قابل 
تعمیم و گسترش به ســایر موارد همکاری به ویژه در 

بخش های کشاورزی است.

یک نماینده مجلس در تشــریح اثرگذاری مولد سازی 
در بــازار ســرمایه آن را راهکاری بــرای کاهش تورم 
برشــمرد و گفت: مولدســازی حتی منجر به جبران 
کســری بودجه خواهد شــد.بهروز محبی نجم آبادی 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
در تشریح نقش مولد سازی در بازار سرمایه اظهار کرد: 
دولت ایران دولتی ثروتمند با دارایی های فراوان اما کم 
اعتبار است و یکی از راه هایی که می تواند به موجب آن 

منابع خود را افزایش دهد و منجر به تقویت ســرمایه 
گذاری و بهره وری شــود، مولدسازی است.وی عنوان 
کرد: مولدســازی به معنــای تغییر کاربــری و بهبود 
بخشیدن به دارایی ها و توانایی ها و همچنین استفاده 

از بخش خصوصی درســتکاری اســت که می تواند به 
دولت کمک کند.قطعاً اگر دولت ها در آینده سراغ مولد 
ســازی نروند، نمی توانند منابع خود را افزایش دهند و 

در گروی آن رشد و توسعه رقم نخواهد خورد.

وزیر

زهــرا علی اکبــری   بازارهای ســنتی 
ســرمایه گذاری در ایــران در دومیــن ماه 
پاییز روزهای سخت و سنگینی را پشت سر 

گذاشتند.
  بازارهای ایران در دومین ماه پاییز شــاهد 
درجا زدن و حتی عقبگــرد بودند. معادلات 
بازارهای ایران مانند ســایر بازارهای جهان 
در این ماه تحت تاثیر انتخاب دونالد ترامپ 
به عنــوان رییس جمهوری امریــکا بر هم 
ریخت و همین مساله سبب شد قیمت طلا 
در بازارهای جهانی عقب نشینی محسوسی 
را تجربــه کند. ایــن اتفاق زمینــه را برای 
عقبگرد بهای طلا در بازارهای ایران موجب 
شد و در نتیجه سرمایه گذاران بازاری چون 

طلا در این ماه زیان دیدند.
 بهای دلار در بــازار اما باز هــم تحت تاثیر 
انتخــاب ترامــپ و تقویــت ارزش دلار در 

بازارهای جهانی با رشد مواجه بود.

 سکه چقدر تغییر کرد؟
قیمت ســکه امامی در اولیــن روز از آبان 
ماه از مــرز ۵۵ میلیون تومان گذشــته بود 
و با نزدیکی به کانــال ۵۶ میلیون تومان در 
حال تجربه رکوردشکنی تازه بود. تحولات 
بازارهای جهانی طلا اما سبب شد بهای هر 
قطعه ســکه تمام بهار آزادی در آخرین روز 
آبان و اولین روز آذرماه به ۵۲ میلیون و ۸۱۵ 
هزار تومان برسد. به این ترتیب عقب نشینی 
ســه میلیون تومانی در بازار سکه تمام بهار 
آزادی طرح امامی ســه میلیون تومانی به 
سرمایه گذاران حاضر در این بازار زیان وارد 

کرد.
 البته این قطعه از ســکه هــر چند در این 
محدوده قیمتی فروخته می شــود اما باید 
در نظر داشــت که حبابی بالاتر از هشت 
میلیون تومــان را دارد و خریدار هشــت 
میلیــون تومــان بیشــتز ار ارزش واقعی 

برای خرید آن هزینه می کند.
 قیمت ســکه تمام بهار طــرح قدیم نیز در 
اولین روز آبان ماه ۴۹ میلیــون تومان بود 
و در آخرین روز از این ماه نیز تنها رشــدی 
نزدیک به ۲۳۵ هزار تومان را تجربه کرد. به 
این ترتیب این قطعه از سکه تغیر چندانی را 
شاهد نبود. سرمایه گذاران در بازار نیم سکه 
و ربع سکه نیز در محدوده سه میلیون تومان 

در هر قطعه زیان دیدند.
 قیمت نیم سکه در ابتدای ماه ۲۹ میلیون و 
۶۶۰ هزار تومان و در پایان ماه ۲۶ میلیون و 
۶۶۰ هزار تومان بود. ربع سکه که در ابتدای 
آبان به نرخ ۱۹ میلیــون و ۳۴۰ هزار تومان 
فروخته می شــد در پایان آبان به قیمت ۱۶ 
میلیون و ۵۹۰ هزار تومــان در بازار فروش 

رفت.
تغییر قیمت ســکه گرمی نیــز حدود یک 

میلیون تومان کاهش بود. این قطعه از سکه 
در ابتدای آبان ۸ میلیون و ۸۲۰ هزار تومان 
فروخته شد و در پایان آبان قیمت فروش ان 

به ۷ میلیون و ۸۲۰ هزار تومان رسید.

طلا در بازار چه تغییری کرد؟
ســرمایه گذاران بازار طلا نیز در دومین ماه 
آبان زیان دیدند اما حجم زیان آنها با زیانی 
که ســرمایه گذاران بازار سکه تجربه کردند 

قابل قیاس نبود.
قیمــت هر گرم طلا بــر اثــر اتفاقات پیش 
گفتــه در انتخابات امریــکا در ابتدای آبان 
ماه دســتخو ش کاهش شــد اما در نهایت 
پس از افت و فرود فراوان، این بازار با ســود 
به فعالیت خود در دومین مــاه پاییز پایان 
داد. در ابتدای آبان قیمت هر گرم طلا  چهار 
میلیون و ۳۲۴ هزار تومان بود که در آخرین 

روز پاییــز به ۴ میلیــون و ۴۹۳ هزار تومان 
رسید.

بورس بالا رفت
بورس ایران از مــرداد ماه ســال ۱۳۹۹ تا 
امــروز در وضعیتــی فوق العــاده و خاص 
به ســر می بــرد. در ایــن دوره ی طولانی 
ســرمایه گذاران بورس نتوانسته اند سودی 
حتی همپای تورم از این بازار برداشت کنند 
و غالبا با زیان دهی یــا عقبگردهای طولانی 
مواجه شــده اند. برنامه های حمایتی دولت 
از بورس نیز نتوانسته پیشــانی اقتصاد را با 
آرامش روبرو کند. شــاخص بورس آبان ماه 
را قرمز پــوش آغاز کــرد. در اولین روز آبان 
شــاخص بورس با عقبگرد ۱۳ هزار و ۳۶۹ 
واحدی به یک میلیــون و ۹۹۳ هزار ۸۸۹ 

واحد رسید.

در پایان آبان ماه اما این شاخص دو میلیون 
و ۲۵۷ هزار واحد اعلام شده است که نشان 
از رشدی در محدوده هشــت ردصد دارد. 
معامله گــران و ناظران روزهــای بهتری را 

برای بورس پیش بینی می کنند.

دلار رشد کرد
قیمت دلار در آبان ماه ســال جاری با رشد 
روبرو شد. رشــدی که البته به تغییر کانال 

این ارز در بازار ایران منجر شد.
قیمت دلار در ابتدای آبان ماه ســال جاری 
۶۴ هزار و ۸۸۵ تومان بود اما در آخرین روز 
آبان قیمــت این ارز با پلــه اول کانال هفتم 
رسید. رشد ارزش دلار در بازارهای جهانی 
عامل مهم رشــد قیمت دلار در بازار داخلی 
بوده اســت. فرارســیدن موعد تسویه های 
بین المللی نیز البته در این رشــد قیمت در 
بازار ایــران بی تاثیر نیســت. در عین حال 
بررسی بودجه نیز ســیگنال افزایشی را به 

بازار مخابره کرده است.

بازار جدید برای سرمایه گذاران خرد
هر چه هست در شــرایط فعلی یک گزینه 
به بازارهای ســرمایه گذاری سنتی در ایران 
اضافه شده اســت. گزینه ای که پیش از این 
در معــادلات ســرمایه گذاران خرد حضور 
نداشت. سود سپرده های بانکی با نرخ هایی 
در محدوده بیســت تا بیســت و دو درصد 
بیش از هر بازاری برای سرمایه گذاران خرد 
در شــرایط فعلی جذاب اســت چرا که هر 
چند سود حاصل از ســپرده گذاری عقب تر 
از تورم است اما جلوتر از سود حاصل از سایر 

بازارها قرار دارد.  
 برخــی معتقدنــد یکــی از دلایل رشــد 
اندک بــورس و عقب ماندگــی ان به نحوه 
سیاســتگذاری کنونی دربــازار پولی نیز 

بازمی گردد.  
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وی رشد اقتصادی و کاهش تورم اثر مستقیم مولدسازی ر

تأثیر مثبت اقدامات دولت پزشکیان بر بازار سرمایه

وند صعودی بورس تا پایان سال حفظ می شود؟  ر
خریدار  یک کارشــناس بازار ســرمایه 
گفــت: دولت بایــد به جــای پیــروی از 
سیاست های منسوخ شده به سمت منطق 

علم اقتصاد باید برود.
حمید میر معینی، کارشناس بازار سرمایه 
بیان کــرد: بازار ســرمایه پــس از پیروزی 
ترامپ روند صعودی مناســبی را در پیش 
گرفته اســت و در این مدت هــم اقدامات 
مثبت دولــت ماننــد کاهش نــرخ بهره، 
افزایش نرخ دلار نیمایی، تلاش برای اصلاح 
قیمت گذاری دســتوری و کاهش فشــار 
بودجه به شــرکت های بورسی، نشانه هایی 
از تلاش برای خروج از آســیب  ریسک های 
سیستماتیک و غیرسیستماتیک بود. بازار 
سرمایه نیز این نشــانه ها را دریافت کرده و 
روند صعودی و روبه رشــدی را در این مدت 

اخیر از آن شاهد بودیم.
میرمعینــی ادامه داد: در ایــن مدت منابع 
مناسبی توســط ســرمایه گذاران به بازار 
سرمایه تزریق شد و درحالی که عرضه هایی 
نیز صــورت می گرفت ولــی روند صعودی 
بازار ســرمایه متوقف نشــد. علــت آن هم 
این بود که ســرمایه گذاران از خود حضور 
جدی در بازار ســرمایه نشان دادند و همین 
امر ســبب شــد نهایتاً کفه ترازو به سمت 
خریداران و واردکنندگان جریان نقدینگی 
ســنگینی کند.وی افزود: به  هرحال اگر آن 
ریسک های سیســتماتیک از بین بروند یا 

حداقل کاهش یابند و سیاست های صحیح 
اقتصادی تداوم یابند و به ســمت یک ثبات 
سیاســی و اقتصــادی حرکــت کنیم، آن 
وقت بازار ســرمایه جریــان نقدینگی را به 
خود جذب می کند و شــاهد روند صعودی 

مناسبی را در بازار سرمایه خواهیم بود.
این کارشــناس بازار ســرمایه بیان کرد: ما 
هرچه به پایان ۳ ماهه سوم سال نیز نزدیک 
می شویم آن وقت منتظر گزارش شرکت ها 
هــم خواهیم بــود و اثرات سیاســت های 
اقتصادی کــه در دولت چهاردهــم اتخاذ 
شــده، در صورت های مالی این شرکت ها 
دیده خواهد شــد و این خــودش می تواند 

نقطه امیدی برای آینده بازار سرمایه باشد.

از ابزار دیپلماسی می توان در جهت 
ایجاد ثبات در اقتصاد استفاده کرد

میرمعینــی در خصــوص ریســک های 
بین المللی گفت: اگرچه ایــن امکان وجود 
دارد که بازار در کوتاه مدت به دلیل قطعنامه 
شــورای حکام و مســائل جنــگ اوکراین 
واکنش منفی نشان دهد ولی با تمام این ها، 
خوش بینی ها نســبت به بهبــود اوضاع در 
سیاســت خارجی ایران در آینــده از بین 
نخواهد رفت و همچنین بازار ســرمایه نیز 
می تواند به راه صعــودی این مدت خودش 
باز ادامه بدهــد. آن هم به این دلیل اســت 
که دیپلماســی خارجی در شــرایط فعلی 

فعال است و در دستور کار دولت چهاردهم 
قــرار دارد و عمــده تحریم هــای جدیدی 
که هم که علیه ما وضع می شــود مربوط به 
عملکرد دولت سابق بوده است. اگر به مدل 
سیاســت خارجی دولــت چهاردهم توجه 
کنیم متوجه می شــویم که عمدتاً بر اساس 
تعامل و گفت وگو با جامعه جهانی بوده است 
و شــاید در صورت آغاز مذاکرات و فعالیت 
دیپلماتیک جدید از طرف دولت، اثرات این 
تلاش ها را تنها به صورت کوتاه مدت شاهد 
باشــیم.وی ادامه داد: البته ورود ترامپ به 
کاخ ســفید در تاریخ ۲۰ ژانویه را باید یک 
متغیر خیلی حســاس در نظر گرفت اما اگر 
قرار اســت گشایشــی در مواضع سیاست 
خارجی ما تغییــر پیدا بکند بــا ترامپ هم 
احتمالاً می شود به توافقاتی دست پیدا کرد.
در آن صورت می توانیم امیــدوار به بهبود 
اوضاع اقتصادی و بازار سرمایه باشیم. البته 
این ها منوط به  این است که تنش جدیدی 
بین ایران و اســرائیل صورت نگیرد و دولت 
چهاردهم به طــور جــدی از ظرفیت های 

دیپلماسی استفاده کند.

باید از منطق علم اقتصاد پیروی کرد
با توجه  بــه اینکه ما در این مــدت افزایش 
قیمت خودرو را شــاهد هستیم لازم به ذکر 
اســت که پیش  از این تیم اقتصادی دولت 
و شــورای رقابت بار ها در مورد این مسئله 

صحبت کــرده بودند که بایــد تغییراتی در 
بحث قیمت گذاری توســط دولت سیزدهم 
اعمال شود تا تولیدکنندگان مورد حمایت 
قرار بگیرند اما هیچ گونه بازنگری در دولت 
ســابق صورت نگرفــت. الان می بینیم که 
دولت جدید تغییراتی تدریجــی و آرام در 
جهت بهبود اوضاع را دنبــال می کند. یکی 
از این سیاســت ها کاهش بار قیمت گذاری 
اشــتباه در صنعت خودروســازی بود که 
تولیدکنندگان را هم دچار مشــکل جدی 
کــرده بود.دولــت بایــد از این سیاســت 
مشکل ســاز اقتصــاد دســتوری، دســت 
بکشــد و حرکت به ســوی اقتصاد بازار آزاد 

را در دســتور کار خود قرار دهد که منطق 
درســت علم اقتصاد اســت. اگر ما در این 
جهت سیاســت گذاری کنیم بازار سرمایه 
می تواند سرمایه های خوبی را جذب کند و 
این ســرمایه ها هم می توانند در ترمیم اکثر 
ناترازی هــای زیرســاختی و بانک ها مؤثر 
واقع شــوند. این ناترازی های شکل گرفته 
هم ناشی از سیاســت های غلط در اقتصاد 
بوده است که توجیه ســرمایه گذاری را در 
بخش های دولتــی و غیردولتی از بین برد و 
باعث شــده بود جریان نقدینگی به سمت 
بازار های موازی و رقیب بازار ســرمایه برود 

که تاثیری منفی بر اقتصاد برجای گذاشت.
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علامتی: 
سند اوقات فراغت به تابستان ۱۴۰۴ می رسد

مدیرعامل کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان گفت: در تلاش 
هستیم تدوین سند اوقات فراغت به تابستان ۱۴۰۴ برسد.

حامد علامتــی مدیرعامل کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان، 
با اشــاره به ســند اوقات فراغت گفت: هم اکنون درحال مطالبه از همه 
دستگاه ها هستیم تا به یک سند جامعی برسیم. قرار نیست این سند را 
تنها کانون پرورش فکری بنویسد بلکه باید همه به کمک هم بیاییم تا به 

یک سند جامع اوقات فراغت و سندی تأثیرگذار برسیم.
وی افزود: طبیعتاً محور تدوین ســند اوقات فراغت وزارت آموزش و 
پرورش و معاونت پرورشــی وزارتخانه است و ما هم در کانون پرورش 
فکری به آنها کمک می کنیم تا این مشــکل از روی زمین برداشــته 

شود.
مدیرعامل کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان در ادامه گفت: ما 
تلاش مان را خواهیم کرد تا آحاد مختلف جامعه و مســئولان را نسبت 
به موضوع اوقات فراغت حســاس تر کنیم. همچنین خودمان در کانون 
پرورش فکری نقش آفرین باشــیم. ما این موضوع را در فضای رسمی و 

غیررسمی مطالبه کردیم و پیش نویسش را نوشتیم.
علامتی گفت: تلاش مان را خواهیم کرد تا تدوین سند اوقات فراغت را 
به تابستان سال آینده برســانیم. همچنین باید این نکته را مورد توجه 
قرار دهیم که اوقات فراغت تنها برای فصل تابســتان نیست و می توان 
برای اوقات فراغت در طول ســال برنامه ریزی کــرد. همچنین کانون 
پرورش فکــری هم باید در این موضــوع نقش آفرین باشــد. زیرا ما در 

محیط غیررسمی فعالیت می کنیم.
وی در پایان افزود: البته ما تلاش مــان را خواهیم کرد که زودتر تکلیف 
سند اوقات فراغت را روشن کنیم. دســتگاه های دولتی و غیردولتی در 
این زمینه هم تلاش می کنند و در حوزه های پژوهشــی و طرح و برنامه 

همگی درگیر کار شده اند. به هر حال این یک کار فرادستگاهی است.

دانشگاه پیام نور در ارشد و دکتری پذیرش 
»فراگیر« ندارد

سرپرست مرکز امور بین الملل دانشــگاه پیام نور گفت: امکان ثبت 
نام و تحصیل در دانشــگاه پیام نور فقط از طریق ســازمان سنجش 
آموزش کشور انجام می شــود، فریب موسسات آموزشی خصوصی 

را نخورید.
دکتر مهدی خادمی گفت: هرگونه پذیرش و جذب دانشجو در مقاطع 
ســه گانه تحصیلی دانشــگاه پیام نور صرفاً از طریق مبــادی قانونی، 
سازمان ســنجش آموزش کشــور و پورتال اطلاع رســانی دانشگاه به 

نشانی pnu.ac.ir صورت می پذیرد.
وی ادامه داد: علاقمندان دقت کنند، هرگونه جذب و پذیرش دانشجو 
از طریق مؤسســات خصوصی و مراکز آموزش هــای تخصصی و کوتاه 
مدت از قبیل مؤسسه »tatpnu«، » faragir.net«، »همراهان فردای 
روشن« و … اکیداً ممنوع بوده و دانشگاه در قبال پذیرش، قراردادهای 
منعقده، هزینه هــای پرداختی و ادامه تحصیل ایــن متقاضیان در این 
مراکز هیچگونه مســئولیتی را نپذیرفته و مســئولیت مستقیم آن بر 

عهده شخص متقاضی است.
سرپرست مرکز امور بین الملل دانشــگاه پیام نور دوباره تاکید کرد: ما 
از طریق مؤسسات نسبت به جذب دانشــجو اقدام نمی کنیم، اگر قرار 
باشد دانشجو جذب کنیم یا ازطریق سازمان سنجش یا از سوی سایت 
دانشــگاه اقدام به جذب دانشــجو می کنیم، مانند جذب دانشــجو در 
مقطع کارشناسی براساس سوابق تحصیلی که خود دانشگاه پیام نور به 

صورت رسمی اعلام و سپس اقدام به ثبت نام دانشجویان کرد.

وی افزود: اینکه یک مؤسســه اعلام کند، واسط بین دانشگاه و دانشجو 
شده و قراردادی با دانشگاه دارد تا دانشجو را ثبت نام و یا پیش ثبت نام 
کند و یا از دانشــجو شهریه اخذ کند، تا به دانشــگاه معرفی کند، کذب 
است و دانشــگاه پیام نور با هیچ مؤسســه ای در این زمینه قرار دادی 

ندارد.
سرپرســت مرکز امور بین الملل دانشــگاه پیام نور افزود: موردی بوده 
که به برخی از مؤسســات مراجعه کرده و حــدود ۷۰۰ میلیون تومان 
پرداخت کرده و مؤسســات مذکور نیز تعهده داده بودنــد تا وی را در 
دکتری پیام نور ثبت نام کنند که این موضوع هم برای دانشــجو و هم 

دانشگاه مشکل ایجاد کرده بود.
وی ادامه داد: برای همین به دانشــجویان توصیه می کنیم حتماً اخبار 
دانشگاه پیام نور را از طریق سایت رسمی دانشــگاه پیگیری کرده و به 

این مؤسسات اعتماد نکنند.
وی درباره فعال بودن مؤسســات فراگیر پیام نور که دانشجوی مقطع 
تحصیلات تکمیلی جذب می کنند گفت: دانشــگاه پیام نور در تمامی 
مقاطع تحصیلی جذب به صورت فراگیر ندارد و چندین ســال اســت 
که این نوع پذیرش متوقف شده و پذیرش دانشــجو در مقطع دکتری 
و کارشناسی ارشــد پیام نور فقط از طریق ســازمان سنجش صورت 

می گیرد.

درمان خارش در بیماری های کبدی
یک فوق تخصص کبد، درباره درمان خــارش در بیماری های کبدی، 

نکاتی را متذکر شد.
سیدموید علویان گفت: خارش در بیماری های کبدی معمولاً به دلیل 

تجمع مواد زائد در بدن )مثل اسیدهای صفراوی( ایجاد می شود.
وی، برای کاهش خارش چند راهــکار ارائه داد و افــزود: اصلاح رژیم 
غذایی، اولین موضوعی اســت که باید رعایت شــود. از همین رو، لازم 
است که در ابتدا غذاهای سالم و کم چرب مصرف کنید و از مصرف الکل 

و غذاهای سنگین پرهیز کنید.
علویان به مصرف دارو برای کاهش خارش در بیماری های کبدی اشاره 
کرد و ادامه داد: پزشــک ممکن اســت داروهایی مانند کلستیرامین یا 
اودئوکســی کولیک اســید تجویز کند که به کاهش تجمع اسیدهای 

صفراوی کمک می کنند.
وی افزود: آنتی هیســتامین ها برای کاهش خارش ممکن است مفید 

باشند.
علویان به مرطوب نگه داشتن پوســت برای جلوگیری از خارش، اشاره 
کرد و گفت: از کرم ها یا لوسیون های مرطوب کننده بدون عطر استفاده 

کنید تا پوست تحریک نشود.
این فوق تخصص کبد اظهار داشت: از حمام کردن با آب داغ و استفاده 

از صابون های قوی خودداری کنید و لباس های نخی و گشاد بپوشید.
علویان با عنوان این مطلب که درمان علــت اصلی بیماری کبدی مثل 
هپاتیت یا کبد چرب بــرای بهبود خارش ضروری اســت، تاکید کرد: 
حتماً با پزشــک مشــورت کنید تا بهترین درمان برای شــرایط شما 

انتخاب شود.

دیوار

خریدار  مدیرکل حــوزه وزارتی وزارت 
دادگســتری از تشــکیل و مدیریت کمیته 
ملی »اقدام مشترک تنظیم بازار« در حوزه 
نظارت، بازرسی و رســیدگی به تخلفات در 

سازمان تعزیرات حکومتی خبر داد.
مهران مهدی پور درباره اقدامات شــاخص 
وزارت دادگســتری در دوره صــد روز اول 
دولت چهاردهم، اظهار داشــت:  جلســات 
هفتگی کمیته ملی »اقدام مشترک تنظیم 
بازار« با همکاری موثــر عوامل نظارتی بازار 
از جملــه وزارت جهاد کشــاورزی، وزارت 
صنعت معدن و تجارت، معاون دادستان کل 
کشور، وزارت کشــور و وزارت بهداشت در 

سازمان تعزیرات حکومتی برگزار می شود.
وی ادامــه داد: ســازمان حمایــت حقوق 
تولیدکننــدگان،  و  مصرف کننــدگان 
اطلاعات سپاه پاســداران انقلاب اسلامی، 
نیــروی انتظامی، بازرســی اتــاق اصناف، 
اتحادیه ها و ســایر نهادهای مسئول در امر 
تنظیم بازار از دیگر نهادهای موثر در کمیته 
ملی »اقــدام مشــترک تنظیم بــازار« در 

سازمان تعزیرات حکومتی هستند.
مدیرکل حوزه وزارتی وزارت دادگســتری 
در ادامه با اشاره به اقدامات دبیرخانه مرجع 
ملی کنوانسیون مبارزه با فســاد در دولت 
چهاردهم افــزود: در این مدت، پیش نویس 
آیین نامه اجرایــی قانون مقابلــه با تامین 
مالی تروریســم تدوین و به شــورای عالی 
پیشگیری و مقابله با پولشویی و تامین مالی 

تروریسم ارسال شد.
مهدی پــور اضافــه کــرد: مشــارکت در 
هنجارســازی مقابله با فســاد کشورهای 
عضو پیمــان بریکس در مقر ســازمان ملل 
در ویــن، مشــارکت در تدویــن آیین نامه 
اجرایی قانون حمایت از گزارشگران با فساد 
همچنین تدویــن پیش نویــس آیین نامه 
استرداد اموال ناشی از فساد از دیگر اقدامات 
وزارت دادگســتری در صــد روز اول دولت 
چهاردهم اســت.وی گفت:  خلاصه اجرایی 
گزارش ملــی جمهوری اســلامی ایران در 
چرخه دوم سازوکار مرور کنوانسیون مبارزه 
با فساد تهیه و به سازمان ملل متحد ارسال 
شــد همچنین ظرفیت ها، دســتاوردها و 
فرصت های کشــور بــرای درج در اســناد 
کارگروه مقابله با فســاد کشــورهای عضو 

پیمان بریکس نیز منعکس شد.

بازگرداندن ۵8 ایرانی محبوس
 در کشورهای دیگر

مدیرکل حوزه وزارتی وزارت دادگســتری 
به اقدامات این وزارتخانــه در زمینه انتقال 
محکومان اشــاره کــرد و گفــت:  ۱۸ فقره 
پرونــده زندانیــان خارجــی در این مدت 
رسیدگی شده اســت همچنین ۵۸ ایرانی 
محبوس در کشورهای دیگر در چهارچوب 
موافقت نامه های حقوقی قضایی به کشــور 
بازگردانده شدند تا دوران محکومیت خود 

را در زندان های داخل کشور بگذرانند.
مهدی پور با اشاره به فعال کردن مکانیسیم 
حقوقی همکاری با ســازمان شــانگهای، 
افزود: برگزاری ۱۰ نشســت دیپلماتیک، 
اعزام پنج هیات کارشناســی بــه خارج از 
کشور، مذاکره درباره سه فقره سند حقوقی 
و قضایی و دریافت مجوز ســه موافقت نامه 

حقوقــی و قضایــی در راســتای ارتقــای 
دیپلماسی حقوقی قضایی از دیگر اقدامات 
از آغاز بــه کار دولت چهاردهــم در وزارت 

دادگستری است.

بیش از ۲ هزار میلیارد ریال
 در پرونده های دیه از بیت المال 

پرداخت شد
مدیرکل حوزه وزارتی وزارت دادگســتری 
درباره پرونده هــای پرداخت دیــه از بیت 
المــال گفت: در ایــن مــدت ۱۰۲۳ فقره 
پرونده با تعداد ۱۰۴۹ ذینفع به مبلغ ۲ هزار 
و ۷۹۰ میلیــارد و ۷۸۹ میلیون و ۴۲۲ هزار 
و ۴۸۷ ریال از محل اعتبــارات تخصیصی 
جبــران خســارات و دیــه از بیــت المال 

پرداخت شده است.

اهم اقدامات دولت چهاردهم در 
زمینه حقوق مالکیت فکری در دوره 

صد روز اول
مهدی پور با اشــاره بــه اقدامــات وزارت 
دادگســتری در زمینــه حقــوق مالکیت 
فکری اظهار داشــت: تدویــن پیش نویس 
آیین نامــه شــورای سیاســتگذاری ملی 
مالکیــت فکــری، تدویــن پیش نویــس 
دستورالعمل تأســیس مؤسسات مدیریت 
جمعــی )بــا همــکاری وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی(، نهایی ســازی لایحــه 
الحاق به »معاهده مراکش درباره تســهیل 
دسترسی افراد نابینا و کم بینا به آثار علمی، 
ادبی و هنری« و تأیید و تصویب در شورای 
سیاســتگذاری ملی مالکیت فکری و هیات 
وزیران همچنین تدوین پیش نویس لایحه 
الحاق بــه »موافقتنامه لاهــه درباره ثبت 
بین المللی طرح های صنعتــی« و تأیید در 
شورای سیاستگذاری ملی مالکیت فکری و 
ارسال به هیات وزیران از جمله اهم اقدامات 
دولت چهاردهم در زمینه حمایت از حقوق 
مالکیت فکری در دوره صــد روز اول دولت 

چهاردهم است.

تهیه نسخه بریل پیمان نامه
حقوق کودک

وی در ادامه از تهیه نسخه بریل پیمان نامه 

حقوق کــودک در دبیرخانــه مرجع ملی 
کنوانسیون حقوق کودک خبر داد و گفت: 
گزارش ملی حقوق کودک آماده و منتشــر 
شــد همچنین از ابتدای دولــت چهاردهم 
تاکنون اقلام آماری حوزه اطفال و نوجوانان 
دستگاه های اجرایی کشــور نیز گردآوری 

شده است.
مهدی پــور با اشــاره برگــزاری کنفرانس 
بین المللی »پایان دادن به خشــونت علیه 
کودکان« در کلمبیا، افزود: در آبان امســال 
امین حســین رحیمی وزیر دادگستری به 
عنوان نماینده جمهوری اســلامی ایران در 
اولین اجلاس وزرایی منع خشــونت علیه 
کودکان شــرکت کرد و به اعــلام مواضع 
جمهوری اســلامی ایران در این کنفرانس 

بین المللی پرداخت.

حمایت از حدود ۲ هزار کودک
 در موقعیت خیابان

مدیرکل حوزه وزارتی وزارت دادگســتری 
با اشــاره به اجرای طرح حمایت از کودکان 
در موقعیــت خیابان اظهار داشــت:  الگوی 
مداخله برای حمایت از کودکان در موقعیت 
خیابــان در همــه مراحل از شناســایی تا 
توانمندســازی تدویــن و طراحــی شــد 
همچنین در اجرای این طرح در سطح شهر 
تهران، حــدود ۲ هزار کــودک در موقعیت 
خیابان مــورد حمایت قــرار گرفتند و در 
نتیجه اجرای این طرح نیز شــاهد کاهش 

محسوس کودکان در خیابان هستیم.
وی با تاکید بر لــزوم همکاری قــوا افزود: 
در این مدت، نشســت هم اندیشــی وزیر 
دادگســتری با مجمع نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی و شورای قضایی استان های 
تهــران، اصفهــان و آذربایجــان غربی در 
راســتای اجرایی تفاهم نامه نحوه همکاری 
مجلس شورای اسلامی و قوه قضاییه برگزار 

شده است.
مهدی پــور از تدوین پیش نویــس دو فقره 
آیین نامه موضوع بندهــای “ث” و “د” ماده 
۱۱۳ قانون برنامه هفتم پیشــرفت کشــور 
مربوط به صدور گواهی برخط حصر وراثت 
و تســریع در پرداخت خســارات بیمه ای 
تصادفات رانندگی خبــر داد و افزود: اصلاح 

و بازبینــی تفاهم نامه نحوه همــکاری قوه 
قضاییه و مجلس شــورای اسلامی، اصلاح 
پیش نویس شــیوه نامه اجرایی تفاهم نامه 
نحوه همکاری قوه قضاییه و مجلس شورای 
اســلامی همچنیــن تدویــن پیش نویس 
شیوه نامه اجرایی نحوه همکاری قوه قضاییه 

و قوه مجریه انجام شده است.
در بند »ث« مــاده ۱۱۳ قانون برنامه هفتم 
پیشرفت کشور آمده اســت: سازمان ثبت 
احوال کشــور مکلف اســت از ابتدای سال 
دوم برنامه، گواهی انحصــار وراثت موضوع 
ماده )۳۶۰( قانون امور حسبی مصوب دوم 
تیر ۱۳۱۹ را با رعایــت اصل دوازدهم )۱۲( 
قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران و 
قانون اجازه رعایت احوال شخصیه ایرانیان 
غیر شــیعه در محاکــم مصــوب ۳۱ تیر 
۱۳۱۲بر اساس داده ها و اطلاعات موجود از 
قبیل پایگاه اطلاعات سببی و نسبی و بدون 
نیاز به درخواســت وراث و ذی نفعان ظرف 
بیست روز پس از ثبت واقعه وفات صادر و به 
وراث و ذی نفعان ابلاغ نماید. گواهی انحصار 
وراثت مذکور ظــرف ده روز پس از ابلاغ در 
هیأت حل اختلاف موضوع ماده )۳( قانون 
ثبت احوال مصــوب ۱۶ تیــر ۱۳۵۵ قابل 
اعتراض بــوده و رأی هیــأت مذکور، ظرف 
بیســت روز قابل اعتــراض در دادگاه صالح 
اســت. این حکم مانع از طرح دعوی اثبات 
نســب و تنفیذ وصیتنامه و نظایــر آن نزد 

محاکم نیست.
سازمان ثبت اســناد و املاک کشور مکلف 
است پس از ثبت امضای وصیت نامه رسمی 
رونوشت آن را به سازمان ثبت احوال کشور 

ارسال نماید.
ســازمان ثبت احوال کشــور مکلف است 
گواهی انحصــار وراثــت را بلافاصله پس از 
صدور به صــورت برخط و آنی به ســازمان 
ثبت اســناد و امــلاک کشــور، فرماندهی 
انتظامی جمهوری اســلامی ایران، سازمان 
امور مالیاتی کشور، ســازمان بورس و اوراق 
بهادار، بانک مرکزی و ســایر دستگاههای 
اجرایی متقاضی اعلام کند. ســازمان ثبت 
اسناد و املاک کشــور مکلف است گواهی 
انحصار وراثت را بلافاصله پــس از دریافت 
در سامانه جامع اســناد و املاک ثبت و در 

استعلامات بعدی منعکس کند.
آیین نامــه اجرایی این بنــد حداکثر ظرف 
سه ماه از لازم الاجرا شدن این قانون توسط 
وزارت دادگستری با همکاری سازمان ثبت 
احوال کشور تهیه می شــود و پس از تأیید 
رئیس قوه قضائیه به تصویب هیأت وزیران 

می رسد.
همچنین در بنــد »د« مــاده ۱۱۳ قانون 
برنامه هفتم پیشــرفت کشــور آمده است:  
به منظور تســریع در رسیدگی به تصادفات 
رانندگــی منتهی بــه صدمــات بدنی غیر 
عمدی به اســتثنای موارد موضــوع مواد 
)۷۱۴( و )۷۱۵( کتــاب پنجــم قانــون 
مجازات اســلامی )تعزیرات و مجازات های 
بازدارنده(، فرماندهــی انتظامی جمهوری 
اسلامی ایران مکلف اســت رأسا یا از طریق 
کارشــناس تصادفات علت وقوع حادثه را 
تعیین و مصدوم را به پزشکی قانونی معرفی 

نماید. 
گزارش کارشــناس تصادفــات و گزارش 
پزشــکی قانونــی حســب مورد توســط 
فرماندهــی انتظامی جمهوری اســلامی 
ایران و ســازمان پزشــکی قانونی کشور از 
طریق سامانه ابلاغ الکترونیک قضایی )ثنا( 
به طرفین و شــرکت بیمه گــر و یا صندوق 
تأمین خسارت های بدنی ابلاغ می شود. قوه 
قضائیه مکلف است امکان ابلاغ موضوع این 
حکم را از طریق ســامانه ابلاغ الکترونیک 

قضایی )ثنا( فراهم نماید. 
چنانچه به نظــرات مذکور ظرف مهلت یک 
هفته پس از ابلاغ، اعتراض نشــود بیمه گر 
یا صندوق مکلف اســت بدون نیــاز به رأی 
دادگاه و حداکثر ظرف بیســت روز پس از 
پایــان مهلت اعتراض، نســبت به پرداخت 
خســارات بدنی به زیان دیده مطابق نظریه 
پزشــکی قانونی اعم از اولیه یا نهائی اقدام 
نماید. در صورت اعتراض، مراتب توســط 
فرماندهــی انتظامی جمهوری اســلامی 
ایران ثبت و پرونده با شکایت شاکی، جهت 

رسیدگی به مرجع قضایی ارجاع می شود.
تبصــره ۱- در خصــوص موضــوع مواد 
)۷۱۴( و )۷۱۵( کتــاب پنجــم قانــون 
مجــازات اســلامی )تعزیــرات و مجازات 
های بازدارنده( و ســایر مــواردی که پس 
از اعتــراض، پرونده توســط مرجع قضای 
رسیدگی می شــود، چنانچه طرفین، بیمه 
گر یا صندوق حســب مــورد اعتراضی به 
نظرات مذکور نداشــته یا از اعتراض خود 
صــرف نظر نماینــد، بیمه گر یــا صندوق 
مکلف است بدون نیاز به صدور رأی دادگاه 
و بــا اعلام مرجــع قضائــی حداکثر ظرف 
بیســت روز نســبت به پرداخت خسارات 
بدنی مطابق نظریه پزشــکی قانونی اعم از 

اولیه یا نهایی اقدام نماید.
تبصره ۲– حکم این بند نافی پیگیری جنبه 
عمومی جرائــم مذکور در مــواد )۷۱۶( و 
)۷۱۷( کتاب پنجم قانون مجازات اسلامی 
)تعزیرات و مجازات های بازدارنده( ، مطابق 

قوانین مربوط نیست.
آیین نامــه اجرایی این بنــد حداکثر ظرف 
سه ماه از لازم الاجرا شدن این قانون توسط 
وزارت دادگســتری با همکاری مراجع ذی 
ربط تهیه می شود و پس از تأیید رئیس قوه 

قضائیه به تصویب هیأت وزیران می رسد.

خریدار  موضوع تاثیر ســوابق تحصیلــی در کنکور 
علاوه بر دغدغه مسئولان در جهت اصلاح یا اجرای بهتر 
مصوبه، دغدغه دانش آموزان به عنوان رکن اصلی که این 
مصوبه در خصوص آن ها اجرا می شــود را به همراه دارد 
زیرا با سه ساله شدن امتحانات نهایی و قرار گرفتن تمام 
دروس در این امتحانات، برخــی دانش آموزان معتقدند 

استرس مضاعفی به آن ها وارد می شود.
ســال گذشته بر اســاس تصویب شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، تاثیر ســوابق تحصیلی در کنکــور به صورت 
قطعی خود را نشان داد به طوری که ســهم نمره سابقه 
تحصیلی بــرای ســنجش و  پذیرش متقاضیــان ورود 
به آموزش عالی در رشــته های پرمتقاضی برای ســال 
تحصیلی ۱۴۰۲- ۱۴۰۳ در پایــه دوازدهم به میزان ۴۰ 
درصد با تاثیر قطعی، برای سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ 
فقط پایــه دوازدهم به میزان ۵۰ درصد بــا تاثیر قطعی، 
برای ســال تحصیلی ۱۴۰۴ - ۱۴۰۵ فقط پایه یازدهم و 
دوازدهم به میزان۶۰ درصد با تاثیر قطعی و برای ســال 
تحصیلــی ۱۴۰۵ - ۱۴۰۶ و بعــد از آن پایه های دهم، 
یازدهم و دوازدهم بــه میزان ۶۰ درصد بــا تاثیر قطعی 
در نمــره کل نهایی خواهد بود.این تصمیم در راســتای 
افزایش عدالت در بین دانش آمــوزان در پذیرش کنکور 
اتخاذ شد اما اینکه آیا توانسته رضایت همه دانش آموزان 
بالاخــص المپیادی ها و ســمپادی ها را جلب کند جای 
بحث دارد چرا که این دسته از دانش آموزان با مشکلات و 

سختی هایی روبرو شده اند.
این در حالیست که حسینی رئیس باشگاه دانش  پژوهان 
جوان پیشتر در خصوص این دســته از دانش آموزان به 
ایسنا گفته بود: نهایی شدن امتحانات پایه دهم و یازدهم 
باعث ریزش ۳۶ هزار نفری مخاطبان المپیاد شده است 
و اگر فورا شــورای عالی انقلاب فرهنگی قانونی برای این 
دانش آموزان به صورت مجزا مصوب نکند، در دو ســال 

آینده به طور چشــمگیری نتایــج المپیادهای جهانی 
کشور افت خواهد کرد.

اما فانی وزیر اســبق آموزش و پرورش در گفت وگویی با 
ایســنا گفته بود که هدف تعلیم و تربیت، دانش آموزان 
کل کشــور اســت اما المپیادی هــا اقلیتی را تشــکیل 
می دهند که هدفشــان گرفتن امتیازات و معاف شــدن 
از کنکور اســت لــذا برای اجــرای مصوبــات مجموع 
دانش آموزان لحاظ می شــود؛ این در حالیست که عمر 
المپیاد در ایران تمام شــده و مدارس مطــرح خیلی با 
موضوع المپیاد کار نمی کنند بنابراین المپیاد عمومیت 
ندارد که نیاز باشد مصوبات را براساس آن ها تنظیم کنیم 
اما اینکه تمام دروس ســه پایه متوســطه دوم به صورت 
نهایی برگزار شود، کار بســیار سنگینی است که نیازمند 

اصلاحات است.
با اینکه مســئولان فعلا در حال چانه زنی برای اصلاح و 
بهبود اجــرای مصوبه تاثیر ســوابق تحصیلی در کنکور 
هســتند اما مصوبه کنونی بین دانش آموزان موافقان و 
مخالفانی دارد که خبرگزاری ایســنا طی مصاحبه ای با 
تعدادی از دانش آموزان نظراتشــان در ایــن باره را جویا 

شده است که در ادامه می خوانید:

رقابت سنگین برای ورود به دانشگاه های برتر 
محمدرســام علیپــور دانش آمــوز یازدهمی مدرســه 
تیزهوشــان تنکابن درباره اجرای مصوبه تاثیر ســوابق 
تحصیلی در کنکور گفت: برای دانش آموزان تیزهوشانی 
امتحانات نهایی با سطح ســوالات متوسط، راحت است 
ولی در کل اســترس آن بسیار اســت، در گذشته فقط 
دغدغه کنکور وجود داشــت اما اکنون ســه سال درس 

عمومی و تخصصی نهایی شده و دغدغه را بالا برده است.
وی با بیان اینکه قبولی در دانشگاه های سطح متوسط با 
این روش امکانپذیر اســت افزود: قبولی در دانشگاه های 

برتر نیازمند معدل ۲۰ اســت که کاری ســخت و رقابت 
بالایی نیاز است.

سه سال بودن امتحانات نهایی وقت دانش آموز 
را می گیرد

امیرمهــدی ابراهیمــی دانشــجوی تــرم اول یکی از 
دانشگاه ها که سال گذشــته دانش آموز یکی از مدارس 
دولتی عادی در اراک بوده نیز گفــت: امتحان نهایی در 
قبولی دانشگاه کمک کننده است؛ در دنیا آنچه به عنوان 
کنکور برگزار می شــود فقط تســت ریاضی است اما در 
ایران امتحانی برگزار می شود که آینده فرد به آن وابسته 
اســت و چندین درس را در خود جای داده که هیچکدام 
بهم ارتباطی ندارد؛ وقتی در امتحانــات نهایی، امتحان 

دروس جدا جدا گرفته می شود، حداقل بهتر است.
وی با بیان اینکه ســال گذشته سطح ســوالات امتحان 
نهایی استاندارد بود افزود: با سه ســاله بودن امتحانات 
نهایــی مخالفم زیــرا وقــت دانش آمــوز را می گیرد و 
دانش آموز تک بعدی می شــود در نتیجه امکان ورود به 

المپیاد را ندارد.

سوالات امتحان نهایی پارسال کاملا 
مفهومی بود

فاطیما موســوی نســب دیگر دانش آموز متوسطه دوم 
مدرسه تیزهوشــان گفت: برگزاری امتحانات به صورت 
نهایی ایده خوبــی بود زیرا دانش آموزانــی که در جواب 
دادن تشــریحی به ســوالات موفق ترند در این سه سال 
بیشــتر می توانند موفق عمل کنند، زیرا ممکن اســت 
روز کنکور اتفاق بدی پیش رو باشــد اما با تاثیرات نمره 

امتحانات در سه سال می توان به نتیجه بهتر رسید.
وی با بیان اینکه ســوالات امتحان نهایی پارسال خوب و 
کاملا مفهومی بود و خارج از کتاب ســوال مطرح نشده 

بود افزود: سطح سوالات به گونه ای بود که دانش آموزان 
مدارس عادی می توانستند به سوالات پاسخ دهند.

طه زرینی دانش آموز پایه یازدهم مدرســه تیزهوشان 
تبریز درباره سه ساله شــدن امتحانات نهایی گفت: برای 
کسی که هدف المپیاد دارد مسیر امتحانات نهایی سخت 
است اما کسی که برای کنکور درس می خواند این شیوه 
برایش راحت است. دور دوم المپیاد فروردین ماه برگزار 
می شــود که در نتیجه بعد از آزمون المپیاد، امکان جمع 

بندی دروس نهایی سخت است.
وی ادامه داد: ســطح ســوالات امتحانات نهایی ســال 
گذشــته مناســب بود به گونه ای که اگر کسی کتاب را 

می خواند می توانست به سوالات پاسخ دهد.
مانیا ســعادت دانش آمــوزان پایه یازدهم دبیرســتان 
فرزانگان یک ســمپاد تهران با بیان اینکــه با این روش 
استرس امتحان بین سه ســال تقسیم می شود گفت: در 
شــیوه برگزاری امتحانات نهایی اگر تقلب کمتر باشد و 
دانش آموزان در مدرســه دیگر و بــا کادر دیگر امتحان 
دهنــد خیلی کمک کننده اســت، همچنیــن تصحیح 
برگه ها نیازمند دقت بیشــتری است زیرا هر ۲۵ صدم در 

تراز بسیار تاثیرگذار است.
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امسال بودجه به مراکز فرهنگی ندهید
رضا حسینی جبلی  سالهای ســال اســت که مقادیــر قابل توجهی 
بودجه به مراکز و نهادهای مختلــف فرهنگی که البته تعداد آنها هم کم 

نیست، اختصاص داده می شود.
نمی دانــم و احیانا نمی دانیم کــه آیا در قبال بودجــه تخصیص یافته 

گزارش عملکرد یا بازخوردی از این موسسات گرفته می شود یا نه.
و نمی دانیم آیا نسبت به بودجه تخصیصی از آنها حسابرسی می شود یا 
نه.ما به این ها کاری نداریم که چه بسا گزارشکارهای موهوم هم در این 
خصوص وجود داشته باشــد. اما آنچه را که ما در کف جامعه می بینیم 
متأسفانه فرهنگ ایرانی اسلامی ما رو به افول است و چشم انداز روشنی 
قابل تصور نیست.نباید شک کنیم که دســتگاه های فرهنگی ما و در 
رأس آنها صدا و سیما علیرغم جذب بودجه های هنگفت، در فرهنگ 

سازی توفیقی نداشته اند.
می دانم که پیشنهاد عدم تخصیص بودجه به این موسسات پیشنهادی 
کاربردی و قطعا انجام پذیر نیســت اما تصور بفرماییــد اگر بودجه این 
موسسات حذف می شد و در اختیار جوانانِ در شُرف ازدواج و یا جوانان 
نخبه و جویای کار و یا مراکز تولید قرار می گرفت چه تحولی ایجاد می 
کرد.ای کاش امسال بخشی از این مراکز عریض و طویل، محض رضای 
خدا لااقل از گرفتن بخشــی از بودجه تخصیصی اعلام انصراف کنند و 

دعای خیر ملتی را با خودشان همراه.
ای کاش.

قدیریان: 
وزی حق  وظیفه داریم اراده الهی را برای پیر

یادآوری کنیم
عبدالحمید قدیریان، اثرش در نمایشگاه »ققنوس قدس« را ترجمانی 
از نور دانســت و وظیفه هنرمندان را یادآوری اراده الهی برای پیروزی 

جبهه حق قلمداد کرد.
 نمایشگاه گروهی تصویرســازی و نقاشی »ققنوس قدس« به مناسبت 
چهلمین روز شــهادت سیدحســن نصرالله و گرامیداشــت شهدای 
مقاومت ۲۱ آبان افتتاح شد و تا ۲۰ آذر، شنبه تا چهارشنبه از ساعت ۹ 

الی ۱۸ در گالری ابوالفضل عالی حوزه هنری برقرار است.
یکی از آثاری کــه در این نمایشــگاه به نمایش درآمده، اثر نقاشــی از 
عبدالحمید قدیریــان هنرمند نقاش و چهره هنر انقلاب ســال ۱۴۰۰ 
است که چهره خندان سیدحســن نصرالله را در هاله ای از نور با زمینه 

آسمان آبی و پرچم های زرد حزب الله لبنان ترسیم کرده است.

عبدالحمید قدیریان درباره ایده اجرایی ایــن اثر توضیح داد: زمانی که 
سیدحسن نصرالله شهید شد، دلمان ســوخت و چون دلمان سوخت، 
برای دل خودمان دســت به قلم شــدیم که کمی روح مان را تسکین 
دهیم. زمانی که نقاش شــروع به نقاشــی می کند و وقتی دل به کارش 
دهد، به فضای روحی اثرش ســفر می کند و چون در حال ترسیم چهره 
سیدحســن نصرالله بودم، طبیعتاً با او همراه می شــدم و این موضوع، 
ســبب آرامش قلب می شــد.وی گفت: هر فتنه ای که دشمنان ایجاد 
می کنند، قصدشان ناامید کردن ماســت و از آنجایی که خداوند بارها 
بحث از پیروزی جبهه حق زده است، ما به عنوان هنرمند وظیفه داریم 
که اراده الهی را برای پیروزی جبهه حق یادآوری کنیم که این به معنای 
امید، بشاشیت و حرکت اســت. همین سه عنصر را سعی کردم در اثری 
که خلق می کنم، به نمایش بگذارم.قدیریان تصریح کرد: ســعی کردم 

اثرم ساده و صریح و به دور از هر گونه طمطراق و منیّت نقاشانه باشد.
وی درباره نوری که همیشه در آثارش حضور دارد و در این تابلو نیز دیده 
می شــود، بیان کرد: نور کارش ایجاد امید و حرکت است و در اصل، این 
اثر ترجمانی از نور است؛ یعنی درســت است در این تابلو منشأ نور دیده 

نمی شود اما نور سبب این نوع نگرش می شود.
این هنرمند نقاش در پایان درباره اینکــه اگر بخواهد اثری دیگر درباره 
سیدحســن نصرالله ترســیم کند، چه خواهد بود؟ گفت: هر مفهومی، 
ابعاد زیادی دارد و مفاهیم سه بعدی هســتند بنابراین اگر من بار دیگر 
بخواهم از سیدحســن نصرالله تابلویی کار کنم، بایــد ببینم کدام بعد 
ایشان را می خواهم بپرورانم که در نتیجه در قالب و شکلی که اثر شکل 
می گیرد، تاثیر خواهد گذاشت؛ یعنی نگاه و دیدگاهی که من می بینم، 

در فرم اثر تاثیر دارد.

برای انتخاب بهترین فیلم
اسپایک لی رئیس هیئت داوران جشنواره دریای 

خ عربستان شد سر
اسپایک لی ریاست هیئت داوران چهارمین دوره جشنواره فیلم دریای 

سرخ عربستان سعودی را بر عهده گرفت.
 به نقل از ورایتی، چهارمین دوره جشنواره فیلم دریای سرخ عربستان 

به ریاست اسپایک لی کارگردان آمریکایی برگزار می شود.
جومانا الرشــید، رئیس بنیاد فیلم دریای سرخ، با انتشــار بیانیه ای از 
اسپایک لی به عنوان یک کارگردان پیشگام که آثارش تأثیری ماندگار 
بر صنعت فیلم داشــته و به طور کلی بر فرهنگ کردم اثر داشته است، 
یاد کرد. الرشید افزود قدرت و حمایت لی از استعدادهای جدید، وی را 

شایسته رهبری هیئت داوران امسال ما می سازد.
اســپایک لی که ســال ۲۰۲۲ در جشــنواره بین المللی فیلم دریای 
ســرخ حضور داشــت از این رویداد به عنوان جشــن هنر یاد کرد که 
کارگردان هایی را از سراســر جهان به ویژه منطقه عربی، آسیا و آفریقا 
گرد هم می آورد.در بخش رقابتی امســال ۱۶ عنــوان فیلم از منطقه 

عربی، آسیا و آفریقا نمایش داده می شود.
این جشــنواره با اولین نمایــش جهانی درام موزیکال کریم شــناوی 
کارگردان مصری با عنوان »داســتان خانواده دایه« آغاز می شــود و با 
فیلم »مرد بهتر« مایکل گریســی درباره خواننده پاپ بریتانیایی رابی 

ویلیامز، به پایان می رسد.

نمایش هفت فیلم کوتاه و بلند از شهرام مکری
هفت فیلم کوتــاه و بلند از شــهرام مکری در قالب برنامه »چشــم در 

چشم« در عمارت روبرو به نمایش درمی آید.
 قرار است از نهم تا دوازدهم آذر هفت فیلم کوتاه و بلند از شهرام مکری 
در برنامه ای با عنوان »چشم در چشم« به نمایش گذاشته شود. در این 
برنامه که به میزبانی عمارت روبه رو برگزار می شــود بعد از نمایش هر 

فیلم جلسه گفتگو با کارگردان برگزار خواهد شد.
فیلم های کوتاه »طوفان ســنجاقک«، »محدوده دایره« و »آندوس« و 
همچنین فیلم های سینمایی »اشکان، انگشتر متبرک و چند داستان 
دیگر«، »ماهــی و گربه«، »هجوم« و »جنایــت بی دقت« در این چهار 

شب نمایش داده می شوند.

یادداشت

قاب

نمایــش »آفریقا خورشــید خــود را می کشــد« به 
نویســندگی، طراحی و کارگردانی مجید ابراهیم زاده 

از ۸ آذر روی صحنه می رود.
 نمایــش »آفریقا خورشــید خــود را می کشــد« به 
نویســندگی، طراحی و کارگردانی مجید ابراهیم زاده 
یک روایت آزاد از زندگی کن ســارو ویوا نویســنده و 
فعال محیط زیست کشور نیجریه است که در دهه ۹۰ 

محکوم به اعدام و کشته شد.
در خلاصه داستان »آفریقا خورشید خود را می کشد« 
آمده است: پیتر نیکلای ایوانوف نویسنده اهل روسیه 
تحت تاثیر کن سارو ویوا نویســنده نیجیریایی تلاش 
می کند بخشــی از زندگی خودش را بــه صورت یک 
نمایش به صحنه ببرد. وی عاشــق زول دســتیار خود 

است و بخشی از زندگی خود را سانسور کرده 
اما بازیگران در ناخــودآگاه خود زندگی پیتر 
را واقعی بازی می کنند و پرده از اســرار وی 
بر می دارنــد. پیتر که مدام کن ســارو ویوا را 
در ذهن خود می بیند دچار بیماری دوقطبی 
اســت و در طول نمایش از شــخصیت خود 
خارج شده و به شــخصیت دوم خود تبدیل 

می شود که کن سارو ویوا است و ... .
نمایش »آفریقا خورشــید خود را می کشد« یک درام 
روانشــناختی اســت که به صورت نمایش در نمایش 
اجرا می شــود و بازیگران همزمان در ۲ نمایش گاهی 
شــخصیت واقعی خود و گاهی شــخصیت نمایشی را 
بازی می کنند.این اثر به شــکل موزیــکال با یک گروه 

موســیقی زنده و یک گروه کر ۱۲ نفری اجرا 
می شود که البته گروه کر هم آواز می خوانند 
و هم شــرح صحنــه را با حرکات فــرم ارائه 
می دهند.نمایش »آفریقا خورشید خودش را 
می کشد« به تهیه کنندگی موسسه فرهنگی 
هنری »آوای ماندگار ماد« قرار است از ۸ آذر 

در بلک باکس ایران مال روی صحنه برود.
محمد عبداللهی، ســاناز افشــاری، مرضیه آقاســی، 
سیما شایسته، مهرداد اقبالی، فرهان عزیزی، سوگند 
صادقی، پارسا فرجادمنش، خاتون نوری، فرناز غلامی، 
علی انیســی، میلاد رمضانی، علیرضا عباســی مقدم، 

بازیگران این اثر نمایشی هستند.
گروه موسیقی »آفریقا خورشید خود را می کشد« هم 

عبارتند از تنظیم کننده قطعات و پیانو: محمد شفیعی، 
خواننده: امیرارســلان میرحســینی، گیتــار: مجید 
ابراهیم زاده، گیتار آکوستیک: زهرا ظلی، گیتار سولو: 
نیکان مجیدی مهر، گیتار باس: محســن پورحیدری، 
گیتار: علی شفیعی، درامز: شایان باغی، ویولن: شاهین 
رودنشین، ساکسیفون: کامیار اســدی، ترِومپت: الینا 
قاســمی، بکَ وُکال: محمد باقری، سینا قائمی، حانیه 
امیری، ساناز  لجمیری، سحر  لجمیری، عِترَت شفیعی، 
گروه حرکت و کُر: خاتون نوری، فرناز غلامی، ژینا  ایزد 
خواه، روژین شــیرزادی، مُبین صالحی فشــمی، علی 
اصغر جهانی، سارا جعفری، شادی  اژدری، محمدرضا 
 علیجانپور، پوریا  گیو، رویا ملجائــی، یلدا امیری زاده، 

میلاد رمضانی، علیرضا عباسی مقدم طرقبه.

آفریقا خورشید خود را می کشد

خریدار  آیین نکوداشــت مقام فرهنگی 
و هنــری اســتاد علی اکبر صادقــی چهره 
مانــدگارِ هنر نقاشــی ایــران بــا حضور 
جمــع کثیری از اســتادان، پژوهشــگران 
و هنرمندان برجســته نقاشــی، طراحی و 
سینمای کشور در تالار شهید مطهری)ره( 

انجمن آثار و مفاخر فرهنگی برگزار شد.
به گــزارش انجمن آثــار و مفاخر فرهنگی، 
محمود شالویی رئیس انجمن آثار و مفاخر 
فرهنگی در این آیین گفت: در گســتره هنر 
معاصر ایران اســتاد علی اکبــر صادقی از 
جمله چهره هایی است که با قلم سحرآمیز 
خود و بهــره گیری از زبان بصری و ســبک 
و ســیاقی منحصر به فرد توانسته است در 
پیوندی بیمانند میان ریشه ها و سرچشمه 
های فرهنگی و نگاه هــای نوین راهی نو به 

سوی بیان خلاقانه هویت ایرانی باز کند.
او اضافــه کــرد: تابلوهای اســتاد صادقی 
همچون واســطه ای میان گذشته و حال، 
فضایی از راز و رمزهای اســطوره ای و شکوه 
حماسۀ ایرانی را منعکس می کند که چشم 
جان هر بیننده ای را مسحور خود می سازد.

مشــاور وزیر فرهنــگ تاکید کرد: اســتاد 
صادقی از همان نخستین گام های خود در 
دنیای هنر به شــیوه ای نمادگرا و سرشار از 
اســتعاره های پیچیده توجهی خاص نشان 
داد. او نه تنهــا یک نقاش یــا پویانما، بلکه 
کاشــفی در مسیر بومی ســازی زبان های 

نوین هنر بوده است.
شــالویی افــزود: آثــار وی بــه گونــه ای 
اعجازآمیز، درآمیختگی سنت و نوآوری اند 
که مخاطب را از قالــب های قراردادی فراتر 
برده و به ســفری بصری و ذهنی می برد. به 
عبارتی او حکمت قدیم را در منظری جدید 
پیش چشــمان ما به تماشــا می گذارد. در 
نقاشی های او نمادها و اســطوره ها چونان 
ســنگ های زینتی در عمــق رودخانه ای 

درخشان جای گرفته اند.
وی گفت: صادقی با دستی توانا و ذهنی ژرف 
اندیش، خطوط و نقش هایی ارائه کرده که 
هر یک از آنها وجهی از تاریخ و فرهنگ غنی 
ایران را در خود جای داده اند. در جهانی که 
مفاهیــم و ارزش های هنــری، تحت تأثیر 
جریان های پرشــتاب تجاری و مصرفی، به 
سادگی دســتخوش تغییر می شود، استاد 
صادقی هرگز از مسیر اصالت فاصله نگرفته 
و وفاداری به هویت ایرانی را ســرلوحه کار 

خویش قرار داده است.

صادقی و درک اکادمیک
 از نقاشی معاصر

ابراهیم حقیقی اســتاد برجســته طراحی 
و کارگردان نامدار ســینما هم اظهار کرد: 
علی اکبر صادقی تداوم نقاشــان قهوه خانه 
اســت، با شــیوه ای نوین و درک اکادمیک 
نقاشــی معاصر. او همچون نقاشان سنتی 
قهوه خانــه قصه ســرایی می کنــد؛ قصه 

پهلوانان و رزم و بزم آدمیان.
او افزود: تابلوهای اســتاد صادقی پر از آدم 
هایی اســت که کنار هم چیده شــده اند تا 
روزگاری را به ســر برند که برایشان چیده 
شده است. از شعف و شادی گرفته تا جنگ 
و سرکشــی همه آدمیان در مقامی برابر، بر 
صفحه رمزآلود نقاشــی او چیده شده اند تا 
گردش زمانه چه تدبیر کند، هریک مشغول 
به کاری یا اجرای نقشــی که نقاش ازل، یا 
سرنوشت تاریخی برایشان مهیا کرده است.

صادقــی اضافه کــرد: علی اکبــر صادقی 
در نقاشــی هایش زمان را به هم می ریزد؛ 
چنانکه زمانه را از آدم و حوای رانده از بهشت 
تا پیشینه کهن ایران زمین گرفته، تا دوران 
قرون وســطی یا معاصر اروپا. صادقی مثل 
یک قلمزنِ نقره کار با ظرافــت و حوصله و 
صبوری قلم می زند، نقش می کشــد، رنگ 
می کند، جلا مــی دهد تا جهــان رمزآلود 
خود را در قصه های مصورش ســامان دهد؛ 

سامانی دلپذیر و زیبا.

صادقی؛ نامی بی نیاز از صفت
همچنین نادره رضایی معــاون هنریِ وزیر 
فرهنگ گفت: بعضــی از نام ها بــی نیاز از 
صفت و معرفی اند، آن ها به قدری وســیع 
و عمیق انــد که فقط بایــد در عمق وجود و 
آثار آن ها غوطه ور شویم. از این دست نام ها 
در تاریخ ایران و جهان کم نداریم. وقتی نام 
»کمال الملک« را می شــنویم، دیگر نیازی 
به توصیــف او نداریم. وقتی نام »ســهراب 
ســپری« را می شــنویم با او در دنیای شعر 
و نقاشــی زندگی می کنیم و بسیاری دیگر 
که فهرســت کردن آنها به ساعت ها فرصت 
نیاز دارد، حال وقتی که نامی سترگی را می 
شــنویم که از قضا با او هم نفََس هســتیم و 
در یک عصر با او زیســته ایم به خودمان می 

بالیم؛علی اکبر صادقی.
وی ادامه داد: شــما هر صفتی را برای استاد 
صادقی و در کنار نــام او بگذارید، به واقع بر 
آن صفت ها ارج نهاده اید، نه بر صاحب نام. 
علی اکبر صادقیِ نقــاش، علی اکبر صادقیِ 
فیلم ساز، علی اکبر صادقیِ تصویرگر، علی 
اکبر صادقیِ گرافیســت و علــی اکبر علی 

صادقیِ پویانما، همین و بس.
معاون هنریِ وزیر فرهنگ تاکید کرد: شاید 
تنها صفتی کــه در نام علی اکبــر صادقی 
برازنده است، واژه هنرمند است. در معرفی 

او باید بگوییم: هنرمند، همین و بس.
رضایی خاطرنشــان کرد: علی اکبر صادقی 

یک جریان اســت، یک فرهنگ و زیســت 
هنرمندانه؛ از کارهای او حرفی نمی زنم که 
همه شــما بر آن آگاهید و می دانید. آن قدر 
که اگر در یک گوشــه از دنیا اثری را ببینید 
ناگهان می ایستید و می گویید من صاحب 
این اثر را می شناسم؛ علی اکبر صادقی! این 
امضا داشــتن و این شــخصیت مستقلِ اثر 
هنری را، من به اصالــت و اعتبار معنی می 
کنم. رضایی گفت: وقتی که کسی قریب به 
هفت دهه از عمر خــود را با هنر، واژه، رنگ، 
نو، خلق و اندیشــه می گذراند، شخصیت او 
نیز همین رنگ و جــلا را می گیرد و خودش 
هم مثل اثرش می شود و علی اکبر صادقی، 
همین قــدر اصیل و در عین حال جســور و 
نوجو و مدام در تحول و همراه با هنر معاصر 

است.
وی تصریح کرد: معاصرت علی اکبر صادقی 
در کار هنری یکــی از بزرگترین مزیت های 
اوســت و همین اســت که اثرش و اندیشه 
هنری اش، هرگز رنگ کهنگی نمی گیرد و 

همواره نو و باطراوت است.

ذکر خاطراتی در دوران تحصیل؛ 
صادقی؛ هنرمند ملی و بین المللی

مهدی حسینی پیشکوست هنر نقاشی نیز 
خاطراتی از دوران تحصیل ونضج شخصیت 
هنری علی اکبر صادقی را بــرای حاضران 

روایت کرد.

جمشــید گرگین هنرمند نامدار ســینما و 
تلویزیون هم گفــت: از انجمن آثار و مفاخر 
فرهنگــی، بابت برگزاری آیین نکوداشــت 
اســتاد علی اکبر صادقی در زادروز هشتاد 
و هفت سالگی ایشان بســیار سپاسگزارم، 
من از گذشــته هــای بســیار دور و قبل از 
پیروزی انقلاب، در رادیو و تلویزیون برنامه 
های مختلفــی درباره هنــر، خصوصا هنر 
سینما، تئاتر و هنرهای تجسمی ساخته ام 
و با بســیاری از معتبرترین نقاشان معاصر 
از جمله علی اکبر صادقــی به عنوان نقاش، 
تصویرگر و پویانما، گفت و گوهای متعددی 
در مکان هــای مختلف همراه بــا نمایش 

آثارش داشته ام.
او اضافه کرد: آشــنایی بیشــتر من با استاد 
صادقی از دهه هزار و ســیصد و پنجاه آغاز 
شــد. دوران اوج کانــون پــرورش فکری 
کودکان و نوجوانان؛ زمانی که بزرگان عرصه 
فیلم و ســینما در کانون حضور داشــتند، 
بزرگانــی مثل بهــرام بیضایــی، نورالدین 
زرین کلک، عباس کیارســتمی، مســعود 
کیمیایــی، ابراهیــم فروزش و علــی اکبر 

صادقی.
گرگین در ادامه اظهار کرد: استاد صادقی از 
سال ۱۳۵۱ تا ۱۳۵۷، شش فیلم پویانمایی 
برای کانون پرورش فکری کودک و نوجوان 
ساخت و ســال های بعد، ساخت پویانمایی 

را به کلی کنار گذاشت.
وی همچنین گفــت: در دهــه هفتاد، من 
مجموعه برنامه های متفاوتی درباره نقاشان 
معاصر ایران ســاختم که در آن، هنرمندان 
بزرگی چون پرویز کلانتــری، محمدعلی 
ترقی جاه، حســین محجوبــی و علی اکبر 
صادقی شرکت داشــتند و برای نخستین 
بار شــکل و شــیوه تازه ای بــرای معرفی 

هنرمندان و آثارشان را به کار بردم.
او افزود: اســتاد علی اکبر صادقی در بیش از 
شش دهه، نمایشــگاه های متعدد داخلی و 
خارجی برگزار کرده و جوایز بسیاری را برای 
نقاشی ها، تصویرگری ها و پویانمایی هایش 
دریافت کرده اســت؛ مدال طلای جشنواره 
بین المللی فیلم های کــودکان و نوجوانان 
تهران، نشان افتخار جشــنواره بین المللی 

فیلم کوتاه فنلاند و ده ها جایزه داخلی و
بین المللی از آن جمله اســت. درباره علی 
اکبر صادقی ســاعت ها می شود حرف زد و 
این هنرمند پرکار مردمی را ستود، آرزو می 

کنم همواره در صحت و سلامت باشد.

چگونه »آفریقا خورشید خود را می کشد«!

وهشگر برای موسیقی؛ زمان کمی داریم! پیشنهادهای یک پژ
خریدار  یکی از مدرســان و پژوهشگران 
موسیقی کشورمان با انتشــار متنی درباره 
فرآیند تولید و مدیریت موســیقی کشــور 
در حوزه های مختلف پیشنهادهایی را ارائه 

داد.
 پدرام جوادزاده از مدرســان و پژوهشگران 
موسیقی کشورمان که طی سال های اخیر 
به عنوان کارشناس ارشــد مرکز موسیقی 
حوزه هنری انقلاب اســلامی و پژوهشگاه 
فرهنگ، هنر و ارتباطــات وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی به فعالیت های متعددی 
مشــغول بوده با ارســال متنی به گروه هنر 
خبرگزاری مهر از دغدغه ها و پیشنهادهای 

خود درحوزه های مختلف موسیقی گفت.
در متــن منتشــر شــده از ســوی پدرام 

جوادزاده آمده است:
»شاید مهم ترین مسئله ای که در موسیقی 
کشــور با آن مواجهیم هرج و مرج بســیار 
جــدی در تمام ســاحت های گوناگون این 
هنر است. به این معنا که در عرصه مدیریت 
هنری، چندپارگی و چند دســتگی و حتی 
تضاد منافع جدی بین دستگاه های مختلف 

موسیقی در کشور وجود دارد.
در حقیقــت فــارغ از یک دســتگاه یا یک 
مدیر، کلان مفهوم مدیریت موســیقی در 
کشــور از یک ســو دچار فقدان ایده، نقطه 
مطلوب، چشــم انــداز و در نهایت عملکرد 
جزیره ای اســت و از ســوی دیگــر آن چه 
در جشــنواره های موســیقی، در اجراها و 

کنسرت های موســیقی، در آموزشگاه های 
موســیقی، در برنامه های فرهنگی مختلف 
درون و بیرون از دستگاه های اجرایی کشور 
اتفاق می افتــد و حتی شــاید بخش قابل 
توجهــی از آثاری که با مجوزهای رســمی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی، سازمان 
صدا و ســیما و حوزه هنری ارائه یا منتشــر 
شده اند، اگر در تضاد با آرمان های فرهنگی 
ممتاز جامعه ایــران و آرمان ها و ارزش های 
انقلاب اســلامی نباشــند، حداقل فاصله 
جدی دارند. بــه بیان دقیــق کلمه عرصه 
مدیریت موسیقی در کشــور که در لحظه 
نگارش این متن حداقل از دوازده دســتگاه 
مختلف تشــکیل شــده، بر خلاف آنچه به 
صورت رســمی بیان مــی دارد، در واقعیت 
خــودش را در خدمت به فرهنــگ متعالی 

تعریف نکرده است.
بخش دوم ایجاد کننده این هرج و مرج خود 
جامعه موســیقی اســت. در این چارچوب 
جامعه موســیقی در ایران حداقــل به دو 
بخش تجاری و غیرتجاری تقسیم می شود. 
عرصه غیرتجاری به دلایل بسیار گوناگون 
و متعدد، توانایی ارتبــاط با توده جامعه را از 
دست داده و با حجم مخاطب بسیار کوچکی 
مواجه است. در نتیجه امکان درآمدزایی از 

موسیقی دانان این بخش گرفته شده است.
محصــول نهایی ایــن وضعیت بــه علاوه 
تضادهای بعضاً سیاســی بخشــی از اهالی 
موســیقی با حاکمیت، عملکرد غیررسمی 

و غیرقابل رصــد و غیرپاســخگوی اهالی 
موسیقی است. موسیقی دانی که نمی تواند 
از فروش قطعاتش درآمد خاصی کسب کند 
چرا باید تن به دردســرهای کســب مجوز 
بدهد؟ چرا باید به دنبال اجرای موسیقی در 
تالارهای رســمی و با نظارت و دردسرهای 
بسیار کسب مجوز از وزارت فرهنگ باشد؟ 
حتی موســیقی رســمی ایران و موسیقی 
دســتگاهی که عموماً با عنوان موســیقی 
سنتی شــناخته می شــود، عملًا در حال 

حرکت به سمت زیرزمینی شدن است.
بخش اعظم اجراهای این گونه موسیقی، در 
سالن های شخصی، کوچک، آموزشگاهی و 
حتی زیرزمین خانه ها در حال انجام است. از 
سوی دیگر عموم ارائه قطعات و ساخته های 
جدید یا صرفــاً در شــبکه های اجتماعی 
انجام و یا در بســترهای عرضه موســیقی 
در خارج از کشــور وجود دارند. این فرآیند 
نتیجه گونه ای از غیررسمی شدن در عرصه 

موسیقی غیر تجاری است.
اما عرصه تجاری موســیقی که در حقیقت 
در ایران صرفاً به موســیقی پاپ اختصاص 
دارد عموماً ماقبل موســیقی است. بخش 
اعظــم اصطلاحاً موســیقی پــاپ ایران نه 
حداقل استاندارهای موســیقی را دارد، نه 
ربطی به قواعد و ضوابط اســلامی دارد و نه 
در دامنه آرمان هــای فرهنگی جامعه ایران 
تعریف می شود و در نهایت حتی مجریانش 
به قواعــد عرفی جامعه هم چنــدان پایبند 

نیستند. اما این موسیقی برخلاف مواضعی 
که معمولاً از ســوی مدیــران فرهنگی در 
عرصه رســمی بیان می شود گاهی حتی در 
تضاد با سندهای بالا دستی توسعه فرهنگی 
ایران، مورد حمایت مدیران فرهنگی کشور 
بوده و شــاید با کمی اغمــاض بتوان گفت 
اتفاقاً امکانات کشــور در خدمت این گونه 

موسیقی قرار گرفته است.
حلقه ســوم ایجادکننده این نابسامانی که 
به نوعی خــود محصول دو بخــش ابتدایی 
اســت، مصرف کنندگان موسیقی در کشور 
هستند. تقاضای مصرف موسیقی در ایران 
متمرکز بر ســطح پایین ترین نوع موسیقی 
بوده و حضور و حمایــت دائمی توده جامعه 

از این نوع موسیقی هم به فروپاشی ساختار 
موسیقی هنری کمک کرده و هم به بازتولید 
دائمی آثار غیراســتاندارد موســیقی پاپ. 
مصرف کنندگان موسیقی در بخش شنیدن 
آثار موســیقی عملًا چرخه اقتصــادی را از 
بین برده و در زمان حضــور در رویدادهای 
موســیقی نوعی از فشــار جمعــی را برای 
مصرف موســیقی ســطح پایین و خارج از 
تمام چهارچوب هایی که بالا ذکر شد، ایجاد 

کرده اند.
مجموعه ایــن عوامل به یک هــرج و مرج 
گسترده و ناسامانی بســیار جدی در تمام 
اضلاع ســازنده جغرافیای موسیقی ایران 

منتهی شده است.«
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کادرفنی تیم ملی برای رفع مشــکلات ساختار دفاعی 
این تیم به دنبال برپایــی مینی کمپ در ایام تعطیلات 

زمستانه است.
 تیم ملی فوتبال ایران در مســیر صعود به جام جهانی 
۲۰۲۶ قدم بــر مــی دارد و اگر ســریال پیروزی های 
ملی پوشــان ادامه دار باشد، شــاگردان امیر قلعه نویی 
می تواننــد در فیفادی پیش رو با عبور از ســد امارات و 
ازبکستان، ســهمیه حضور در جام جهانی را به دست 
آورند. بــا وجود آنکه تیــم ملی توانســته از ۱۸ امتیاز 
ممکن، ۱۶ امتیاز را به دســت آورد و صدرنشین گروه 
خود در مسیر رسیدن به جام جهانی است اما انتقادات 
پرشــماری نســبت به عملکرد فنی شــاگردان امیر 

قلعه نویی وجود دارد.
شــاگردان قلعه نویــی در فیفــادی اخیــر در حالی 
توانستند برابر کره شمالی و قرقیزستان پیروز شوند که 
تیم ملی با وجود ثبت ۶ گل، ۴ بار دروازه اش باز شــد و 

دریافت گل برابر تیم های درجه دوم فوتبال 
آسیا باعث شده تا انتقادات علیه تیم ملی بالا 
گیرد؛ چرا که پیش از دوئل با کره شــمالی و 
قرقیزســتان، دروازه ایــران مقابل قطر هم 
باز شــد و مرور آمار و ارقام نشــان می دهد 
که تیم ملــی ایران در ۳ بــازی اخیر خود در 
مرحله مقدماتی جام جهانــی ناکام در ثبت 

کلین شیت بوده است.
امیر قلعه نویی البته در نشســت های خبری خود بارها 
به مسئله تهاجمی شــدن تیم ملی تاکید کرده و وعده 
رفع مشــکلات دفاعی تیمش را هم داده است. یکی از 
مهم ترین گلایه های مطرح شــده از تیــم ملی مرتبط 
با موضوع جوان گرایی اســت که البته قلعه نویی وعده 
داده بعد از مسجل شــدن صعود ایران به جام جهانی، 
تمرکز خود را روی این مسئله خواهد گذاشت اما حالا 
در شرایطی که هنوز این اتفاق رخ نداده، گفته می شود 

سیاست های کلی کادرفنی تیم ملی در حال 
تغییر است.کادرفنی تیم ملی ایران با توجه 
به مشکلات ساختار دفاعی تیم ملی درصدد 
آن اســت تــا مینی کمپ هایــی مخصوص 
مدافعان برگزار کند. گفته می شــود با توجه 
بــه تعطیلی ۳ ماهه مســابقات ملــی، امیر 
قلعه نویــی و همکارانش در تلاش هســتند 
تا از وقفه های موجود در جریان مســابقات باشگاهی 
اســتفاده کنند و براســاس آخرین خبرهــا، در ایام 
تعطیلات زمستانه و پس از پایان نیم فصل نخست، امیر 
قلعه نویی قصد برگزاری مینی کمپ ویژه مدافعان لیگ 
برتــری را دارد.قلعه نویی در حالی بــه دنبال برگزاری 
اردوی مینی کمپ بعــد از اتمام مســابقات نیم فصل 
نخست اســت که اکثریت تیم های لیگ برتری با توجه 
به فشردگی نقطه پایان فصل گذشته و نقطه آغاز فصل 
جدید لیگ برتر، بخش از برنامه های آماده سازی خود 

را به نیم فصل موکــول کرده اند و بدون شــک تداخل 
برنامه های باشــگاه ها و تیــم ملی در ایــام تعطیلات 
زمســتانه خود می تواند موضــوع چالش آفرینی برای 
فوتبال ایران باشــد؛ آن هم در حالی که اخیراً باشگاه ها 
با تیم جوانان دچار چالش شدند و به نظر می رسد یک 

چالش جدید در راه باشد.
سرمربی تیم ملی که در فیفادی های اخیر سعی کرده 
با دعوت از بازیکنان جوانــی مثل محمدامین حزباوی 
و محمدمهــدی زارع، عزم خود بــرای جوان گرایی در 
خط دفاعی تیم ملی را نشان بدهد، فعلًا ریسک حضور 
این بازیکنان جــوان در ترکیب تیمــش را نپذیرفته 
و به چهره های باتجربــه ای مثل شــجاع خلیل زاده، 
محمدحســین کنعانی زادگان و علــی نعمتی اعتماد 
کرده اســت. باید دید بعد از برگــزاری مینی کمپ ها، 
آیا شرایط ســاختار دفاعی تیم ملی تغییر خواهد کرد 

و وضعیت آشفته کنونی به سامانِ لازم می رسد یا خیر.

کارشناس فوتبال با بیان این که عملکرد تیم ملی ایران 
دیدار برابر کره شمالی و قرقیزستان به گونه ای بود که 
نگرانی ها بــرای آینده را افزایــش داده، گفت: با غرور 

بازی کردن پایان خوبی نخواهد داشت.
 تیم ملی فوتبال ایــران که در آســتانه حضور در جام 
جهانی قرار گرفته است، در نیمه دوم دیدار با تیم های 
کره شمالی و قرقیزســتان متزلزل و آشفته نشان داد. 

همین امر انتقاداتی را متوجه کادر فنی و سرمربی تیم 
ملی کرد چرا که امیر قلعه نویی هر دو نیمه این دو دیدار 

را به تفکرات سرمربی حریف واگذار کرده است.
در این میان پیشکســوتان و صاحب نظــران در مورد 
عملکرد تیم ملی و دلایل ایــن اتفاق صحبت کرده اند. 
اصغر شــرفی بازیکن ســابق تیم ملی فوتبال ایران که 
سابقه ســال ها ســرمربیگری در فوتبال را دارد در این 

مورد با خبرنگار مهر گفتگو کرد.
اصغر شرفی در خصوصی پیروزی سخت تیم ملی برابر 
قرقیزستان گفت: بازی را بردیم اما همانند دیدار برابر 
کره شمالی تا آستانه تســاوی پیش رفتیم و اگر خط 
حمله خوبی نداشــتیم بطور حتم دو امتیاز حساس 
را از دســت می دادیم. اشــتباهاتی که در مقابل کره 
شــمالی داشــتیم در این دیدار هم تکرار شد. البته 

مقابل کره ۱۰ نفره شــدیم و آن را دلیــل خوردن ۲ 
گل دانســتیم اما در بازی مقابل قرقیزستان اخراجی 
نداشتیم ولی باز هم دروازه بیرانوند بازشد. این اتفاق 
نشــان می دهد که مشــکلات و ضعف های خط دفاع 
همچنان باقی اســت و اگر می خواهیم در جام جهانی 
از نام ایران دفاع کنیم باید هر چه زودتر نقاط ضعف را 

برطرف کنیم.

ملی

ملی

خریدار   انتخاب یکی از مدیران باســابقه 
ورزش ایــران بــرای پســت وزارت ورزش 
و جوانان موجب ایجاد موجــی از اعتماد و 

وفاق در این بخش شد.
بــا نزدیک شــدن بــه یکصدمیــن روز از 
آغاز دولــت وفاق ملــی، اکنون بســیاری 
از کارشناســان تمرکــز خــود را روی 
دســتاوردهای کوتاه مدت ایــن دولت در 
سه ماهه نخست گذاشــتند. نگاه به ورزش 
در دولت چهاردهــم بر محــور وفاق ملی 
و با اولویــت تخصص گرایی بود. مســعود 
پزشــکیان با انتخــاب احمــد دنیامالی از 
مدیران اسبق ورزشــی ایران، نشان داد که 
تخصص گرایــی در این بخــش در اولویت 
قرار داده اســت. دنیامالی با سابقه مدیریت 
در فدراســیون قایقرانــی و کرســی های 
بین المللــی ایــن رشــته عملا یکــی از 
چهره های شناخته شده در ورزش به شمار 
مــی رود کــه تجربه هایی ماننــد مدیریت 
شهری، حضور در شورای شهر و نمایندگی 

مجلس را در کارنامه دارد.
معرفــی احمــد دنیامالی موجــب از وفاق 
و همبســتگی را بــرای ورزش ایــران بــه 
وجود آورد. ســیدمصطفی هاشــمی طبا 
در گفت وگــو با خبرنگار ایرنــا در خصوص 
گزینه پیشــنهادی دولت چهاردهم برای 
وزارت ورزش و جوانان گفت: من احمد دنیا 
مالی را از نزدیک می شناســم. او از مدیران 
مجــرب و کاربلــد ورزش ایران به شــمار 
می رود و کارنامه موفق نیز در مدیریت خود 
دارد. او چندین ســال متوالی در راس یک 
فدراسیون ورزش بوده و همچنین در انزلی 

در باشگاه ملوان کار کرده است.
وی ادامه داد: دنیامالــی از جمله مدیرانی 
است که ســوابق کار اجرایی و سیاسی نیز 
درد او هم در دولــت فعالیت داشــته و در 

وزارتخانه ها ســمت های اجرایی داشــته 
است. وی در انتخابات مجلس یازدهم نیز به 
عنوان نماینده مردم انزلی انتخاب شد. این 
تجارب می تواند به دنیا مالی برای موفقیت 

در بخش ورزش نیز کمک کند.
همچنیــن معرفــی دنیامالی بــه عنوان 
وزیــر ورزش و جوانان به مجلس شــورای 
اســلامی موجی از وفاق را در بین روســای 
فدراســیون ها، پیشکســوتان و قهرمانان 

رشته های مختلف ورزشی ایجاد کرد.
ســعید فائقــی، معاون ســابق ســازمان 
تربیت بدنی در خصــوص انتخاب این مدیر 
ورزشــی اعلام کرد کــه احمــد دنیامالی 
انتخاب درســتی برای حضــور در وزارت 
ورزش بوده و می تواند به خصوص در عرصه 

بین المللی روزهای موفقی را رقم بزند.

رئیــس  نایــب  داورزنــی  محمدرضــا 
کنفدراسیون والیبال آسیا درباره پیشنهاد 
دولت بــرای وزیــر ورزش و جوانان گفت: 
دنیامالی از خانواده ورزش است و مشکلات 
و دغدغه های ورزشــکاران را می شناســد. 
ســابقه اجرایی خوبی در حوزه ورزش دارد 
و در بخش هــای مرتبط نیــز کارنامه قابل 

قبولی را از خود به جا گذاشته است.
علی کفاشــیان رئیس اســبق فدراسیون 
فوتبال تصریح کــرد: پیش از این شــاهد 
حضور چهره های سیاسی در ورزش بودیم 
که بعدها در این حوزه به شهرت رسیدند اما 
دنیامالی یکــی از چهره های قدیمی ورزش 
اســت که در حوزه سیاســت هم دســتی 
داشته و نســبت به امور مختلف و فضاهای 
موجود، شــناخت کامل و جامع دارد و این 

یک ترکیــب ایده آل برای فردی اســت که 
می خواهند سکان ورزش کشور را به دست 
او بســپارند.آرش میراســماعیلی رئیــس 
فدراسیون جودو نیز با تشکر از رئیس دولت 
چهاردهم بــرای انتخاب احمــد دنیامالی 
گفت: از رئیس جمهور تشــکر می کنم که 
مدیــری توانمند و خاک خــورده ورزش را 
به مجلس شورای اســلامی معرفی کرد. به 
عنوان عضوی از جامعــه ورزش از دنیامالی 
حمایت می کنــم و از نمایندگان می خواهم 
با رای بالا که پشتوانه قوی برای او باشد، این 

مدیر را روانه وزارت ورزش و جوانان کنند.
دنیامالــی ۳۱ مردادماه در جلســه دفاع از 
برنامه های خود در مجلس شورای اسلامی 
گفت: راهبرد مــن راهبرد ایــران قوی و با 
ورزش قوی اســت که مدنظــر مقام معظم 

رهبری قرار دارد. همچنین بــا تکیه بر گام 
دوم انقــلاب در خصوص جوانــان و تاکید 
معظم له بر محوریت جوانــان برنامه ریزی 
خواهیم کــرد. توفیق ایــن انقلاب مرهون 
اعتماد امام )ره( به جوانان اســت که نمونه 
آن فرماندهــان جوان بــود که بــا ایمان، 
ناممکن هــا را ممکــن ســاختند. باید به 
جوانان اعتماد کنیم تا آنان با نیروی جوانی 
و خلاقیــت، راهکارهایی را بــرای عبور از 
مشــکلات خلق کننــد و ایــن مهمترین 
اعتقاد من اســت.وزیر پیشنهادی ورزش و 
جوانان بیان کــرد: باید بپذیریم که راهبری 
و هدایــت وزارت ورزش و جوانان از اهمیت 
زیادی برخوردار اســت و مــا در این زمینه 
مســئولیم. باور داریم اولیــن وظیفه وزیر 
در این وزارتخانه فرهنگی اســت و محیط 
ورزش باید به یک محیــط معنوی و ورزش 
تبدیل شــود و باید اخلاق و معنویت محور 

تمام برنامه ها باشد.
حمایــت همه جانبــه مدیران ورزشــی و 
پیشکســوتان ورزش ایران از انتخاب احمد 
دنیامالی بــه عنوان وزیــر ورزش و جوانان 
موجب شــد تا نماینده مردم انزلی با کسب 
۲۵۳ رای، بلالاتریــن میــزان اعتماد را در 
بین وزیران ورزش در جمهوری اســلامی 
کســب کند. تا کنون محمد عباسی اولین 
وزیر ورزش کشور با ۱۵۵ ، محمود گودرزی 
با ۱۹۹ ، مسعود ســلطانی فر ۱۱۷ ، حمید 
ســجادی ۱۶۵، کیومرث هاشــمی ۱۶۷ و 
احمد دنیامالی با ۲۵۳ رای اعتماد به عنوان 

وزیر ورزش کشور انتخاب شدند.
دنیامالی همچنین در کابینه پیشــنهادی 
مســعود پزشــکیان در جمع نفراتی قرار 
داشت که بالاترین رای اعتماد را از مجلس 
شورای اسلامی کســب کردند. دنیامالی با 

۲۵۳ رای نفر هفتم این لیست بود.

چالش جدید برای تیم های لیگ برتری در زمستان؛ مینی کمپ ملی در راه است!

تکرار اشتباهات گذشته و نگرانی برای آینده تیم ملی فوتبال ایران

خبرهای تازه از تمدید قرارداد اورونوف؛ پای یک بند جنجالی در میان است
خریدار  مدیران باشــگاه پرسپولیس به 
دنبال تمدید قــرارداد اوســتون اورونوف 
هســتند اما در این مسیر، یک خواسته مهم 
وینگر ازبکســتانی کار را برای سرخ پوشان 

دشوار کرده است.
 پرســپولیس فصل گذشــته در ایــام بازار 
نقل وانتقالات زمســتانه یــک صید بزرگ 
داشــت و در حالی که آبی پوشــان پایتخت 
به دنبال جذب اوســتون اورونــوف بودند، 
اختــلاف جــواد نکونام بــا علــی خطیر، 
مدیرعامــل وقــت باشــگاه اســتقلال در 
مســیر جذب اورونوف، معادلات را به سود 
سرخ پوشان تغییر داد؛ به طوری که مدیران 
باشگاه پرسپولیس توانستند از این اختلاف 
ســود ببرند و رضایت اوســتون اورونوف را 
برای حضور در تیم خود جلب کردند تا یک 

ستاره آینده دار را جذب کنند.
اورونوف در حالی به پرســپولیس پیوست 
که توانست در مســیر قهرمانی سرخ پوشان 
در لیگ بیست وســوم نقش اصلــی را ایفا 
کنــد و نگاهی به آمــار و ارقام ایــن وینگر 
ازبکســتانی نشــان می دهد کــه او در ۱۳ 
بازی فصل گذشــته در لیگ برتــر، ۶ گل 
برای سرخ پوشــان به ثمر رساند و همچنین 
۴ گل در ۷ بازی )در لیگ قهرمانان آســیا و 

جام حذفــی( وارد دروازه رقبا کرد تا رکورد 
۱۰ گل در ۲۰ بــازی را به نام خود ثبت کند. 
عملکرد درخشــان اوســتون اورونوف در 
ترکیب پرســپولیس باعث شــد تا بیش از 

پیش نگاه ها به سوی او جلب شود.

تلاش پرسپولیسی ها برای توافق با 
اورونوفِ افُت کرده

مدیران باشگاه پرسپولیس در حالی موفق 
به هایجک اورونوف شدند و در شرایطی که 
او در مســیر انتقال به اســتقلال بــود، این 
بازیکن را سرخ پوشــان کردند که قراردادی 
۱.۵ ســاله با اورونوف به امضا رساندند. هر 
چند که شــرایط در فصل دوم حضور ستاره 
ازبکســتانی در پرسپولیس مشــابه فصل 
گذشته نیســت و مصدومیت های سریالی 
روی کیفیت فنی اورونــوف تاثیرگذار بوده 
و او در ۸ بازی )در لیگ برتر و لیگ نخبگان 
آسیا( توانســته فقط یک گل بزند و اکثریت 
بازی ها را به دلیل مصدومیت از دست داده 

است.
هواداران پرسپولیس با وجود افت محسوس 
اوســتون اورونوف نگران آینــده کاری این 
ستاره ازبکســتانی در تیم شــان هستند؛ 
چرا که اورونوف در حــال گذراندن ماه های 

پایانی قراردادش با پرســپولیس اســت و 
عدم تمدید قــرارداد این وینگر ۲۳ ســاله 
و آینــده دار می توانــد برای سرخ پوشــان 
چالش آفرین باشــد. مســئولان باشــگاه 
پرســپولیس بــرای جلوگیــری از انتقال 
اورونوف به سایر تیم ها، مذاکرات خود برای 
تمدید قرارداد او را آغــاز کرده اند و با وجود 
آنکه فضــای مذاکرات مثبت بــوده اما یک 
خواسته مهم ستاره ازبک، معادلات را علیه 

سرخ پوشان رقم زده است.

بند فسخ قرارداد، چالش مهم 
سرخ پوشان با ستاره ازبک

اوســتون اورونوف برای ادامه همکاری با 
پرسپولیس، خواســته های مالی دارد که 
مســئولان باشــگاه امید دارند بتوانند در 
زمینه مســائل مالی با او توافــق کنند اما 
مهم تر از خواســته مالــی اورونوف، بحث 
بند فســخ قــرارداد در صــورت دریافت 
پیشنهاد مناسب است که این مسئله فعلًا 
موردپذیرش مدیران باشگاه پرسپولیس 
قرار نگرفته اســت؛ البته که سرخ پوشان 
به تازگی درآمدزایی چشمگیری از محل 
فروش عبدالکریم حســن داشــتند اما با 
توجه به شــرایط ســنی اورونوف، قصد 

ندارند این ستاره آینده دار را فعلًا از دست 
بدهند.

جدایــی  خطــر  کــه  پرسپولیســی ها 
قریب الوقوع اورونوف را احســاس می کنند 
و زمزمه هایی درباره احتمال حضور ســتاره 
ازبکســتانی در خارج از فوتبال ایران و دیگر 
تیم های آســیایی هم به گوش می رسد، به 
دنبال آن هســتند تا ســریعاً با ستاره ازبک 
توافــق کنند اما فعــلًا با وجــود مذاکرات 
انجام شــده، خبری از توافق نیســت و بند 

مورد درخواســت اوســتون اورونوف باعث 
شده تا روند مذاکرات کُند شــود. باید دید 
تا هنگام آغاز به کار پنجــره نقل وانتقالات 
زمســتانه، سرخ پوشــان موفق بــه تمدید 
قرارداد اورونوف خواهند شــد یا او براساس 
ضوابط قانونی، در فاصله ۶ ماه تا پایان مدت 
قراردادش با پرســپولیس به سراغ بررسی 
سایر پیشنهادات خواهد رفت و کار مدیران 
باشگاه پرســپولیس برای ادامه همکاری را 

دشوار می کند.

قهرمانی که برای تراکتوری ها خوش یمن نبود
حذف پشت حذف در جام حذفی!

سرخ پوشان تبریزی بعد از کســب عنوان قهرمانی در جام حذفی ۹۹-
۱۳۹۸ نتوانسته روزگار خوشی را در این رقابت ها پشت سر بگذارند.

 مســابقات مرحله یک شــانزدهم نهایی جام حذفــی در حالی از عصر 
پنج شنبه فعالیت اش آغاز شــده و همچنان ادامه دارد که روز گذشته 
یک شــگفتی غیرمنتظره در تبریز خلق شد؛ جایی که تراکتورِ پرستاره 
با هدایت دراگان اســکوچیچ، در روزی که با تمام قــوا به میدان آمده و 
فقط علیرضا بیرانوند جای خود را به حسین پورحمیدی داده بود، برابر 
گل گهر ســیرجان کامبک خود خورد و با پذیرش شکست ۲ بر یک از 

گردونه رقابت های جام حذفی کنار رفت.
تراکتوری ها در شــرایطی شکســت مقابل گل گهــر را پذیرفتند و در 
قامت اولین تیــم مدعی از گردونه رقابت های جــام حذفی کنار رفتند 
و نتوانســتند به جمع ۱۶ تیم برتر رقابت ها برسند که هواداران این تیم 
بعد از جذب ستاره های پرآوازه، در سودای کسب موفقیت همزمان در 
لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان آســیا۲ بودند اما حالا فعلًا پروژه 
موفقیت در جام حذفی به بن بست رسیده اســت؛ هر چند که در لیگ 
برتر و لیگ قهرمانان آسیا۲ شــرایط سرخ پوشان تبریزی مناسب است 
و آن ها می توانند همچنان به کسب جام در این رقابت ها امیدوار باشند. 
مرور عملکرد تراکتور در ۵ فصل اخیر )با احتساب حذف آن ها از گردونه 
فصل جدید( جام حذفی و بعد از قهرمانی آن هــا در فصل ۱۳۹۸-۹۹ 
نشان می دهد که سرخ پوشان در خوشبینانه ترین حالت توانسته اند به 
جمع ۸ تیم برتر رقابت ها برســند و ناکام در تکرار عنوان قهرمانی خود 

بوده اند!

فصل 03-140۲: ناکامی در رسیدن به نیمه نهایی
سرخ پوشــان تبریزی در ســالیان گذشــته بــا چالــش موفقیت در 
جام حذفــی مواجه بودنــد؛ به طوری که آن ها فصل گذشــته مرحله 
یک شــانزدهم نهایی را بدون انجام مســابقه و با انصراف چوکا تالش، 
با کســب پیروزی انضباطی پشت سر گذاشــتند و بعد از آن هم موفق 
شدند در مرحله یک هشتم نهایی مقابل ذوب آهن اصفهان در ضربات 
پنالتی پیروز شــوند اما معادلات در مرحله یک چهــارم نهایی خلاف 
خواسته تراکتوری ها رقم خورد و آن ها با یک گل در خانه مغلوب مس 
رفســنجان با هدایت محرم نویدکیا شــدند تا از گردونه رقابت ها کنار 

بروند.

 فصل 0۲-1401: پذیرش کامبک و حذف مقابل استقلالِ
 سا پینتو

تراکتور در جام حذفی در فصل ۰۲-۱۴۰۱ هم تجربه ای مشــابه فصل 
جاری داشت. در آن فصل هم سرخ پوشان تبریزی در قدم اول با قرعه ای 
دشوار مواجه شــدند و در گام نخســت برابر اســتقلال در تهران قرار 
گرفتند که با وجود آنکه گل اول مســابقه به سود تراکتور به ثبت رسید 
اما اســتقلالی ها با هدایت ریکاردو ســا پینتو کامبک زدند و توانستند 
تراکتور را از گردونه رقابت ها حذف کنند تا بــه مانند فصل جدید جام 
حذفی، سرخ پوشــان در فصل ۰۲-۱۴۰۱ هم اولین حذف شده بزرگ 

جام لقب گیرند.

فصل 01-1400: بازهم یک تیم کرمانی، بازهم حذف در مرحله 
یک شانزدهم نهایی!

تراکتوری هــا در فصــل ۰۱-۱۴۰۰ هم بــا رویای قهرمانی و کســب 
موفقیت در این تورنمنت پا به عرصه رقابت های جام حذفی گذاشــتند 
اما معادلات بر علیه خواســته های آن ها رقم خورد؛ چرا که سرخ پوشان 
تبریزی در قدم اول میزبان مس رفســنجان بودند امــا در برابر حریفی 
از استان کرمان در ضربات پنالتی مغلوب شــدند تا تقریباً در شرایطی 
مشــابه فصل جاری، بازهم برابر یک نماینده از استان کرمان در تبریز 
از گردونه رقابت های جام حذفی در مرحله یک شــانزدهم نهایی کنار 

بروند!

فصل 1400-1399: رویای دفاع از قهرمانی به باد رفت
سرخ پوشان تبریزی در فصل ۹۹-۱۳۹۸ توانســتند با هدایت ساکت 
الهامی فاتح جام حذفی شوند و دومین قهرمانی خود در این رقابت ها را 
با شکست دادن استقلال در مشــهد به دست آوردند اما در مسیر دفاع از 

این عنوان قهرمانی ناکام بودند. 
تراکتوری ها در فصــل ۱۴۰۰-۱۳۹۹، گام نخســت را با بــرد مقابل 
شهرداری ماهشهر برداشــتند اما در ادامه راه، شکست برابر آلومینیوم 
در اراک باعث حذف سرخ پوشــان تبریزی از گردونــه رقابت های جام 
حذفی شــد تا آن ها نتوانند در دفاع از عنوان قهرمانی خود موفق عمل 
کنند و نکتــه جالب توجه اینکــه تراکتور در ۵ فصل اخیــر و در دوران 
پســا قهرمانی اش در جام حذفی، ۳ بار در مرحله یک شانزدهم نهایی از 

گردونه رقابت ها کنار رفته است!

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر بر اينکه تحديد حدود در ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی از 17۸ اصلی قريه بودالالو واقع در بخش 3 اردبيل تحديد 
حدود روز دوشنبه مورخه 1403/09/26 1. آقای قنبر قنبری بودالالو بشناسه ملی ١٤٦٣٧٥٦٤٧١ فرزند نوراله و باقر قنبری 
بودالالو بشناسه ملی ١٤٦٦٧٨٧٤٥٧ فرزند نوراله سهم هر کدام سه دانگ مشاع بصورت بالسويه ششدانگ يک قطعه باغ به 
پلاک 339 فرعی از پلاک 17۸ اصلی واقع در بخش سه اردبيل به مساحت ۸35/22 متر مربع برابر آراء هيات حل اختلاف 
مستقر در منطقه يک اردبيل موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی تاييد مالکيت 
گرديده است و تاکنون تحديد حدود آن به عمل نيامده است، فلذا طبق ماده 13 آيين نامه قانون مزبور تحديد حدود پلاک مرقوم 
روز فوق الذكر راس ساعت 10 صبح در محل شروع و به عمل خواهد آمد. بدين وسيله به مالکين و مجاورين اخطار ميشود در 
موعد مقرر در محل حاضر تا طبق مقررات نسبت به تحديد حدود پلاک مزبور نظارت فرمايند و اعتراض به حقوق ارتفاقی و 

حدود آن مطابق ماده 20 قانون ثبت از تاريخ تحديد حدود به مدت 30 روز خواهد بود. 
تاريخ انتشار: 1403/09/03

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک اردبیل رضا احمدیان

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1831108

پلاک  تحت  آپارتمان  باب  يک  ششدانگ  املاک  جامع  سيستم  و  دفتر  شرح  به 
5305 فرعی از 1 اصلی بخش 10 تبريز بنام خانم ساناز جعفری بشماره الکترونيکی 
140020304169021572 به شماره چاپی 925۸26 الف 00 ثبت و سند صادر 

گرديده است و اينک برابر درخواست شماره
14036265۸076000304 دفترخانه اسناد رسمی 230 تبريز با ارائه استشهاد محلی 
پيوستی و به علت سهل انگاری مدعی فقدان سند مالکيت مزبور شده و تقاضای صدور 
سند مالکيت المثنی نموده اند مراتب در اجرای تبصره يک ماده 120 آئين نامه قانون 
ثبت در يک نوبت آگهی می شود هر کس ادعائی نسبت به وجود ورقه مالکيت يا انجام 
هر گونه معامله را نزد خود دارد می تواند اعتراض خود را کتباً به مدت ده روز پس از 
انتشار آگهی به اداره ثبت تبريز تسليم نمايد بديهی است پس از انقضای مدت قانونی 
نسبت به صدور سند مالكيت المثنی اقدام خواهد شد و اعتراضات وارده در خارج از مدت 

ترتيب اثر داده نخواهد شد.
تاريخ انتشار: 1403/09/04

رونوشت به ستاد اجرائی حضرت امام )ره( جهت استحضار
حسین کرمی مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه غرب تبریز
از طرف یوسف سردرود اصل علیقلی پور



گرگان-مهنازمحمدزمانی  شهردار گرگان 
زباله  تولید  آمار  استانداردها  اساس  بر  گفت: 
خانگی به ازای هر نفر روزانه ۱۵۰ گرم تعیین 
شده اما این رقم در گرگان ۳۵۰ گرم است که 

یعنی شهروندان گرگانی مصرف گرای شدید 
هستند.

 محمدرضا سیدالنگی از افزایش ۲۰۰ باکس زباله 
در شش ماهه نخست سال جاری خبر داد و اظهار 

کرد: در شش ماهه دوم نیز ۲۰۰ باکس اضافه 
خواهد شد اما شهروندان باید همراهی بیشتری 
نحوه  درباره  باشند.وی  داشته  زباله  تولید  در 
برخورد با زباله گردهای شهر، خاطرنشان کرد: 
برای این مشکل کارگروهی متشکل از دستگاه 
قضائی، دادستانی، نیروی انتظامی و شهرداری 
برخوردهای  با  خوشبختانه  که  کردیم  ایجاد 
قانونی، زباله گردهای دارای موتورسیکلت از این 
چرخه حذف شدند.شهردار گرگان با بیان اینکه 
اکثر زباله گردها تبعه غیرقانونی افغان هستند، 
افزود: با توجه به حضور غیر قانونی این افراد در 
کشور، امکان کار برای آنها وجود ندارند بنابراین 
اغلب در این بخش فعال هستند.وی در توضیح 
خرابی پله برقی پل عابر پیاده گرگان اظهار کرد: 
پله های برقی پل عابر پیاده شهرهای کشور در 
سال ۹۲ و ۹۴ در از طریق پیمانکاری از کشور 

ایتالیا وارد کرد.سیدالنگی افزود: پس از گذشت 
سال ها و استفاده مکرر شهروندان این پله های 
برقی نیاز به تعمیرات اساسی و تعویض قطعات 
دارند که با توجه به تحریم ها امکان آن میسر 

نیست.
وی راه حل رفع مشکل فعلی را تبدیل پله های 
برقی به آسانسور دانست و گفت: تغییر پله برقی 
و  تعمیر  هزینه های  اینکه  آسانسور ضمن  به 
نگهداری را کاهش می دهد منجر به خدمت 
رسانی مطلوب به مردم خواهد شد از این رو طی 
یکسال آینده همه پله برقی های پل هوایی شهر 
تبدیل به آسانسور می شود.شهردار گرگان در 
توضیح برخی خرابی برخی آسانسورهای پله 
برقی پل هوایی، گفت: برخی از این آسانسورها به 
دلیل سرقت برخی تجهیزات از کار افتاده است که 

به محض اطلاع مشکل آنها رفع خواهد شد.

وی آسفالت را از دیگر خدمات شهرداری برشمرد 
و اضافه کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون ۶۰ 
میلیارد تومان در بخش آسفالت هزینه شده است 
که با مساعد شدن وضعیت جوی پیش از نوروز، 
مبلغ ۵۰ میلیون دیگر اعتبار برای آسفالت معابر 

شهری را در برنامه داریم.
سیدالنگی خاطرنشان کرد: در دو سال گذشته 
حدود ۲۰۰ میلیارد تومان برای پروژه آسفالت 
هزینه شد که بخش اعظمی از آن بنا به نظر 
اینجاست  مشکل  اما  شد  انجام  کارشناسان 
که حفاری در راستای توسعه شبکه یا ناشی از 

ترکیدگی لوله کل آسفالت را تخریب می کنند.
وی در خاتمه عمر مفید آسفالت ها را دست کم 
چهار سال اعلام کرد و گفت: البته به شرطی 
اینکه دستگاه های خدمات رسان، حفاری زیادی 

نداشته باشند

شهردار گرگان: 

وندان گرگانی بیش از میانگین کشوری است تولید زباله شهر

 با همکاری شرکت گاز استان خراسان رضوی
و آستان قدس رضوی صورت گرفت؛

 برگزاری دوره های آموزشی ویژه خدام رضوی
 با موضوع مصرف بهینه گاز

مشهد-سمیه باقرزاده  باهمکاری شرکت گاز استان خراسان رضوی و 
آستان قدس رضوی در زمستان امسال، دوره های آموزشی مصرف ایمن و بهینه 

گازطبیعی ویژه خدام بارگاه منور رضوی در حال برگزاری است.
 این دوره ها به صورت تصویری و در بستر فضای مجازی توسط حسن افتخاری، 
مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان رضوی تدریس می شوند و شامل ۱۲ 

سرفصل آموزشی مختلف است.
هدف اصلی این دوره ها، افزایش دانش و آگاهی خدام رضوی در زمینه راهکارهای 
مصرف بهینه و ایمن گازطبیعی است. این برنامه آموزشی به گونه ای طراحی شده 
که شرکت کنندگان با بهره گیری از مطالب ارائه شده، بتوانند علاوه بر مدیریت 
مصرف گاز در خانه، نسبت به آگاهی رسانی به زائرین و مجاورین بارگاه رضوی نیز 

نقش موثری را ایفا کنند.
در این دوره های آموزشی، مباحث متنوعی از جمله روش های صرفه جویی 
مصرف گاز در خانه، اهمیت ایمنی در استفاده از وسایل گازسوز، نحوه نگهداری و 
تعمیرات دوره ای وسایل گازسوز، بهینه سازی موتورخانه ها و اقدامات پیشگیرانه 
در برابر حوادث مرتبط با گاز مطرح و شرکت کنندگان با بهره گیری از این 
آموزش ها، می توانند به بهبود بهره وری انرژی و کاهش هزینه های مرتبط با 

مصرف گاز در جامعه کمک کنند.
افتخاری در حاشیه ضبط این دوره های آنلاین در جمع مدیران مرکز آموزش 
آستان قدس رضوی با تأکید بر اهمیت نقش آموزش در توسعه، اظهار کرد: مصرف 
درست گاز نه تنها به حفظ منابع طبیعی کشور کمک می کند، بلکه نقش مهمی 
در کاهش هزینه ها و افزایش ایمنی دارد. امیدواریم با آموزش های ارائه شده، 
خدام رضوی بتوانند به عنوان الگویی برای سایرین، در بهینه سازی مصرف 

گازطبیعی و افزایش ایمنی در جامعه مؤثر باشند.
وی افزود: این دوره های آموزشی به خدام رضوی کمک می کند تا با دانش بیشتر 
در مواقع اضطراری و حوادث مرتبط با گاز اقدامات صحیح و به موقعی را انجام 

دهند.
به گفته افتخاری، همکاری مشترک آستان قدس رضوی و شرکت گاز استان 
خراسان رضوی، نمونه ای از تلاش  دو مجموعه مسئولیت پذیر در راستای ارتقای 

فرهنگ مصرف بهینه و ایمن گاز در جامعه است.

 همزمان با هفته بسیج انجام شد؛

ح آبخیزداری   افتتاح ۹۸ طر
وین بسیج سازندگی در قز

قزوین-مریـم نقـدی   ۹۸ طـرح آبخیـزداری همزمـان بـا هفتـه بسـیج 
توسـط رییـس سـازمان بسـیج سـازندگی کشـور در قزوین افتتـاح و بـه بهره 

بـرداری رسـید.
 سردار پاسدار محمد زهرایی در ادامه سفر یک روز خود به استان قزوین، طرح 
ویژه جهاد سازندگی قزوین در حوزه آبخیزداری را تحت عنوان از "آبخیز تا 

جالیز" را افتتاح کرد.
"آبخیز تا جالیز" طرحی است که در قالب آن ۸۹ پروژه ساخت و بهسازی در 
حوزه آبخیزداری و کانال های آبیاری کشاورزی شکل گرفته و رییس سازمان 
بسیج سازندگی به صورت نمادین با حضور در روستای ولازجرد شهرستان 

تاکستان آن را افتتاح کرد.
سردار زهرایی، همچنین از طرح تکمیلی بیمارستان روان ۲۲ بهمن و مرکز 

پژوهش درمان ناباروری قزوین نیز بازدید کرد.
بازدید از گروه های جهادی پزشکی و دندان پزشکی در شهر ناصرآباد، افتتاح 
چند منزل روستای یحیی آباد، بازدید از طرح نیروگاه خورشیدی شهر ارداق، 
بازدید از استخر ذخیر آب کشاورزی و سایر طرح های مورد بهره برداری نیز از 

دیگر برنامه های رییس سازمان بسیج سازندگی در سفر به قزوین بود.

مخابرات منطقه لرستان به عنوان دستگاه برتر در 
برگزاری میز خدمت جهادی  انتخاب شد

تجلیل  همایش  بسیج  هفته  مناسبت  به  هداوند   خرم آباد-فرزانه 
از برگزیدگان میز خدمت جهادی، به همت حوزه مقاومت بسیج کارمندان 
حضرت امیر )ع( ادارات کل استان لرستان برگزار و مخابرات منطقه لرستان به 

عنوان دستگاه برتر در برگزاری میزهای خدمت جهادی در استان انتخاب شد.
در متن تقدیر آمده است؛

»جناب آقای نبی اله شمسی فر مدیرعامل شرکت مخابرات منطقه استان 
لرستان 

سلام و علیکم
سازمان بسیج ادارات و کارمندان به عنوان یکی از اقشار پیشتاز و موثر بسیج با 
هدف نقش آفرینی در کارآمدسازی و ارتقا سلامت نظام اداری کشور و نقش 
آفرینی در تحقق دولت اسلامی اقدام به اجرای برنامه میزهای خدمت جهادی 

عمومی و تخصصی در چند سال اخیر نموده است.
دیدار چهره به چهره مسئولان با مردم و مشاهده مشکلات و کاستی ها از نزدیک 
و تلاش برای رفع آنها و نیز خنثی سازی عملیات سنگین روانی دشمن در 
بزرگنمایی مشکلات و القای یاس و ناامیدی در مردم از نتایج مهم این نهضت 

سراسری بوده است.
اجرای برنامه میزهای خدمت جهادی به عنوان راهی میانبر و مسیری مکمل 
در ارائه خدمت بی منت به مردم به نحوی بوده است که فرماندهی معظم کل قوا 
حضرت امام خامنه ای »دام ظله العالی« از آن به عنوان یکی از اقدامات شاخص 

بسیج در امر خدمت رسانی یاد کردند. 
اکنون که در سایه عنایت پروردگار و توجهات حضرت ولیعصر )عج(به عنوان 
یکی از موثرترین و فعالین برتر برگزاری میزهای خدمت جهادی در استان 
انتخاب شده اید، بدین وسیله مراتب قدردانی و تشکر خود را از خدمات خالصانه 
و تلاش مجدانه جنابعالی در امر برگزاری میزهای خدمت جهادی اعلام داشته 
و موفقیت روز افزون شما را در مسیر خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی 

تا رسیدن به آرمان های والای آن از درگاه احدیت مسئلت می نمایم.«
سرتیپ دوم پاسدار نعمت اله باقری
فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل )ع(

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان:

 معارفه شهردار بهارستان با حضور معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان
شهردار  معارفه  و  تکریم  آیین  مومنی   اصفهان-مریم 
بهارستان با حضور معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
اصفهان برگزار شد. مهندس محمد مهدی فردوسی مدیر کل 
سابق دفتر امور شهری و شوراهای استانداری جایگزین دکتر 
محمد شبانی شهردار بهارستان شد.  قاری قرآن معاون هماهنگی 
امور عمرانی استاندار اصفهان در مراسم آیین تکریم و معارفه 
شهردار بهارستان گفت: یکی از راه حل های رفع مشکلات مردم 
بهارستان تعامل و همکاری دو دستگاه شهرداری و شرکت عمران 
است. مقدمات ایجاد بخشداری در بهارستان در حال انجام است 
و تغییرات مدیریتی در دولت باعث شد که این روند با کندی انجام 
شود. مسیر خط یک متروی اصفهان از پل دفاع مقدس تا کاوه 
نیست، خط یک متروی اصفهان در حقیقت اتصال شهر بهارستان 
به شاهین شهر است. امام جمعه شهر بهارستان حجت الاسلام 
تاج زاد گفت: وضعیت بخشداری یا فرمانداری بهارستان باید 

تعیین تکلیف شود تا شهر از این حالت بی صاحب بودن رها شود 
دکتر محمد شبانی شهردار سابق بهارستان گفت:حدود ۶۵۰۰۰ 
کد پستی در بهارستان داریم و با میانگین هر کدپستی ۳ نفر 
جمعیتی بالغ بر ۲۰۰ هزار نفر در شهر بهارستان ساکن هستند و با 
این جمعیت یک کلانتری، یک ورزشگاه و چند درمانگاه کوچک 
در حال خدمت رسانی هستند. اگر فردی نیمه شب در این شهر 
دچار بیماری شود حتما باید به بیمارستان های اصفهان مراجعه 
کند زیرا خدمات پزشکی در درمانگاه های شهر بهارستان کافی 
نیست. شهر بهارستان ایرادات فراوانی دارد و امروز به آرمان ها و 
وعده های داده شده به مردم این شهر عمل نشده است. گزارشی 
برای ارائه به مردم ندارم و به خدای خود می گویم که خدایا تو 
شاهدی من تمام توانم را انجام دادم اگر کار مفیدی بوده قطعاً 
خواست تو بوده و اگر نتوانستم کاری را انجام دهم واقعاً توانم 
نرسیده است و اگر می دانید فرزندتان قدمی برای شهر بهارستان 

برداشته برایش دعا کنید. محمد مهدی فردوسی، شهردار جدید 
بهارستان نیز گفت :با توجه به تاکیدات استاندار محترم اصفهان 
مبنی بر حساسیت و اهمیت فوق العاده شهر بهارستان، لطف این 
عزیزان شامل حال اینجانب شد و این مسئولیت را در این مدت 
خیلی کوتاه قبول کردم. وی افزود : در یکی دو روز گذشته بیش 
از ۵۰۰ پیام از فضای مجازی دریافت کردم و این حجم از مطالبه 
گری مردم بهارستان، شهری که به نظر مهاجر پذیر است برای 
اینجانب بسیار ارزشمند و قابل توجه می باشد. قانون، وظایف 
همه دستگاه ها را مشخص کرده، علیهذا بر اساس دستور معاونت 
محترم استاندار مبنی بر تعامل با شرکت عمران، جلساتی با 
آقای رحیمی برگزار کردیم و به مردم بهارستان قول می دهم که 
نهایت تلاشم را برای حل مشکلات آنان انجام دهم. وی تصریح 
کرد : استاندار اصفهان قبل از حضور اینجانب در شهر بهارستان 
از بنده سه چیز خواستند و آن هم کار، کار، کار و دوری از حاشیه 

بود. همچنین پیگیری دو پروژه یکی مترو و دیگری حمل و نقل 
عمومی بین شهر اصفهان و بهارستان را نیز درخواست کردند که 
ان شاءا... بتوانیم با توجه به کارهای خوبی که در گذشته انجام 

شده این پروژه ها را به نتایج خوبی برسانیم.

مشهد-سمیه باقرزاده  مدیر ستاد اقامه نماز استان 
خراسان رضوی گفت: مساجد نقش مهم و اثرگذاری در 
ترویج فرهنگ مصرف بهینه گاز در بین هموطنان دارند و 
ائمه جماعات هر کدام می توانند یک هوادار انرژی باشند.   
حجت الاسلام و المسلمین امرالله سبحانی نیا و هیات همراه 
در سفر یک روزه به منطقه عملیاتی خانگیران از تاسیسات 
این مجتمع گازی بازدید و از نزدیک با تلاش های شبانه روزی 
کارکنان صنعت گاز در امر پالایش، تولید و تامین انرژی آشنا 
شدند. وی طی نشستی با مدیران پالایشگاه و در سخنانی با 
قدردانی از تلاش های شبانه روزی جهادگران عرصه تولید 

افزود: کارکنان صنعت گاز با همت و مجاهدت خود و در سخت 
ترین شرایط آب و هوایی به ویژه در این شب های سرد پاییزی 
و آستانه فصل زمستان با اقدامات شاخص و نوآور نقش مهمی 
در تامین گاز طبیعی دارند. وی با اشاره به اهمیت تلاش های 
صورت گرفته در امر تولید پایدار گاز، بر ضرورت اهمیت ترویج 
فرهنگ مصرف بهینه گاز و شروع این حرکت از مساجد و منازل 
تاکید کرد. سبحانی نیا بر نقش مساجد در ترویج این فرهنگ 
اشاره و بیان کرد: از تمامی ائمه جماعات می خواهیم تا مسئله 
مصرف درست و بهینه گاز را به عنوان یکی از محورهای اصلی 
تبلیغی مساجد در نظر گرفته و به عنوان یک »هوادار انرژی« 

در این امر مهم مشارکت و فعالیت تبلیغی و ترویجی داشته 
باشند. مدیر ستاد اقامه نماز خراسان رضوی همچنین افزود : 
پالایشگاه گاز خانگیران علاوه بر امر تولید گاز به فعالیت های 
فرهنگی و مسائل دینی و اقامه نماز در سطح کارکنان، خانواده 
ها، نسل جوان و نیز روستاهای پیرامونی نیز توجه بسیار خوبی 
داشته که قابل الگوبرداری و تقدیر است. سبحانی نیا همچنین 
با اشاره به ضرورت و اهمیت ترویج فرهنگ اقامه نماز در بین 
نسل جوان خاطر نشان کرد: برای نسل امروز و جوان جامعه 
نیاز به فعالیت های متنوع و جذاب داریم تا بتوانیم آنها را با 

مسائل دینی بیشتر آشنا کنیم.

خراسان رضوی
مدیر ستاد اقامه نماز استان خراسان رضوی در بازدید از پالایشگاه گاز هاشمی نژاد اعلام کرد:

ویج مصرف بهینه گاز در جامعه جایگاه مهم و اثرگذار مساجد و ائمه جماعات در تر

کرج-ترنـم مظفـری  شـرکت گازرسـانی اسـتان 
البـرز اعـلام کـرد: روزیک شـنبه چهـار آذر، گاز شـماری 
از روسـتا های مسـیر کـرج کنـدوان بـا اجـرای عملیـات 

عمرانـی بـه مـدت ۸ سـاعت قطـع می شـود.
 شـرکت گازرسـانی اسـتان البـرز در اطلاعیـه ای اعـلام 

کـرد: 
گاز شـهری قسـمتی از مسـیر کرج بـه کندوان بـه آدرس 
گچسـر، امـام چشـمه، ولـه، آسـیابدرگاه، حسـنکدر، 
ملک فالیـز، نسـا، کوشـکک، میدانک، کسـیل، گشـنادر، 
لیلسـتان،  کلـوان،  آیـگان،  کلهـا،  سـرخدر،  گرمـاب، 
نشـترود، هریـن، ورزن، اویـزر، مـورود، همـه جـا، درده، 
دوخانـواری، کیاسـرلات، کیاسـر، شهرسـتانک، لاتیـز، 

سـرک، شـلنگ، تکیـه سپهسـالار، آسـارا، ری زمیـن، 
پلخـواب و سـیرا در روز یکشـنبه چهـارم آذر ۱۴۰۳ از 

سـاعت ۸ تـا ۲۰ اقـدام کنـد.
در ادامـه ایـن اطلاعیـه از سـاکنین درخواسـت شـده 
اسـت کـه تمهیـدات لازم را پیش بینـی کننـد؛ بدیهـی 
اسـت پس از پایـان عملیـات نسـبت بـه وصل مجـدد گاز 

مشـترکین اقـدام لازم معمـول خواهـد شـد.
زمـان  در  ایمنـی  مسـائل  کامـل  رعایـت  به منظـور 
 وصـل گاز حضـور سـاکنان در محـل سـکونت الزامـی

بـا  می تواننـد  مشـترکین  نیـاز،  صـورت  در  اسـت؛   
شـماره تلفن ۱۹۴ مرکـز امداد گازرسـانی تمـاس حاصل 

. ینـد نما

البرز
شرکت گازرسانی استان البرز اعلام کرد:

ج کندوان با اجرای عملیات عمرانی قطع گاز ۳۶ منطقه در جاده کر
ارومیه-رحیـم جباردخـت  مدیـرکل بنیـاد مسـکن 
انقلاب اسـلامی اسـتان آذربایجـان غربی گفت: امسـال ۱۴ 
هـزار واحـد مسـکن روسـتایی بـا هـدف بهبـود و بهسـازی 
واحدهـای روسـتایی در ایـن اسـتان مقـاوم شده اسـت. 
علیرضـا مقـدم  اظهـار کـرد: سـهمیه اولیـه مقـاوم سـازی 
بـرای سـال جـاری ۱۲ هـزار واحـد بـود کـه بـا پیگیـری و 
رایزنی انجام شـده ایـن سـهمیه به ۲۰ هـزار واحـد افزایش 
یافـت کـه تاکنـون ۱۴ هـزار واحـد آن عقـد قـرار داد شـده 
اسـت. وی بیـان کـرد: بـا همـکاری شـبکه بانکـی اسـتان و 
روسـتاییان تلاش مـی کنیـم در مهلت باقـی مانده تـا پایان 
سـال سـهمیه ابلاغـی را تکمیـل کنیـم. مدیـرکل بنیـاد 
مسـکن انقـلاب اسـلامی اسـتان آذربایجـان غربـی اضافـه 

کـرد: از مجمـوع ۲۵۸ هـزار و ۴۰۰ واحد مسـکن روسـتایی 
غیـر مقـاوم این اسـتان کـه طـی سرشـماری سـال ۱۳۹۵ 
صـورت گرفتـه تاکنـون ۱۱۸ هـزار واحـد آن مقاوم سـازی 
شـده اسـت. مقدم افـزود: میانگیـن مقاوم سـازی مسـاکن 
روسـتایی ایـن اسـتان نزدیـک بـه ۳۶ درصد بـوده کـه این 
میـزان در سـطح کشـوری حـدود ۵۵ درصـد و ایـن نشـان 
از کـم کاری هـای صـورت گرفتـه در ایـن بخـش بـوده و به 
دنبال رسـیدن بـه میانگین کشـوری در این بخش هسـتیم. 
وی طـرح شـهید سـلیمانی هـم گفـت: در قالـب ایـن طرح 
همـکاران بنیـاد مسـکن بـا مراجعـه بـه روسـتاها و مناطق 
هدف نسـبت بـه بررسـی و احصـا مشـکلات روسـتائیان در 

بخـش مسـکن و مقـاوم سـازی اقـدام خواهنـد کرد.

آذربایجان غربی
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان:

وستایی در آذربایجان غربی مقاوم سازی شد ۱۴ هزار واحد مسکن ر

سنندج-فاطمه ملایی  رئیس پلیس راهور کردستان در 
همایش طلایه داران فرهنگ ترافیک گفت: با آموزش های 
صحیح و اصلاح کج رفتاری ها، رانندگی مناسبی در خیابان 
ها و معابر خواهیم داشت و میزان تلفات رانندگی ما کاهش 

پیدا می کند.
 سرهنگ رضا همتی زاده تاکید کرد: با آموزش های صحیح 
به فرهنگ یاران بعنوان بازوی توانمند آموزش جامعه، دانش 
آموزان و همیاران پلیس، میزان تصادفات شهری و حتی 

تلفات جاده ای هم به شدت کاهش پیدا می کند.
رئیس پلیس راهور کردستان بیان کرد: امیدواریم فرهنگیان 
محترم در مدارس بر روی دانش آموزان برای عبور از خط 

عابرپیاده و کمک گرفتن از نیروهای پلیس راهور برای عبور 
از خیابان ها اثرگذار باشند.

رئیس پلیس راهور استان افزود: در حال حاضر با استفاده از 
سرویس مدارس ترافیک سطح شهرها کاهش پیدا کرده و 
امیدواریم همیاران پلیس هم در داخل سرویس های مدارس 
به رانندگان برای استفاده نکردن از تلفن همراه و بستن 
کمربند ایمنی و رعایت سایر مقررات راهنمایی و رانندگی 

تذکرات لازم را بدهند.
وی افزود: همیاران پلیس، همکاران پلیس راهور هستند و 
تلاش می کنیم بر روی آموزش این دانش آموزان  موثر باشیم 

تا فرهنگ رانندگی در کشورمان بهبود پیدا کند.

همتی زاده گفت: باید دانش آموزان را از همان دوران کودکی 
با قوانین راهنمایی و رانندگی آشنا کنیم تا در آینده به قوانین 

جامعه احترام بگذارند .
وی ادامه داد: همه عوامل باید در کنار هم حضور داشته باشند 
تا شاهد کاهش آسیب ها و همچنین بی نظمی ترافیکی 
در سطح استان باشیم. این مقام انتظامی در پایان هدف از 
برگزاری همایش طلایه داران فرهنگ ترافیک را هم افزایی 
آحاد شهروندان، معلمان و دانش آموزان برای کاهش سوانح 
رانندگی به ویژه جاده ای و ترافیک در سطح شهر دانست و 
تاکید نمود این همایش در سایر شهرستان های بزرگ استان 

تا پایان سالجاری برگزار می گردد.

کردستان
با حضوررئیس پلیس راهور کردستان  انجام شد؛

برگزاری همایش طلایه داران فرهنگ ترافیک در سقز

آب  شرکت  مدیرعامل  فخارزاده   کرمانشاه-حسنا 
و فاضلاب استان کرمانشاه از فعالیت ۱۷ آزمایشگاه کنترل 
کیفیت و بهداشت آب با بالاترین اصول استاندارد در سطح 
استان خبر داد و آزمایشگاه مرکزی این شرکت را یکی از 
پیشرفته ترین مراکز آزمایشگاهی کشور معرفی کرد. رضا 
داودی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه با 
تأکید بر اهمیت آزمایشگاه ها در کنترل کیفیت و بهداشت 
آب شرب گفت: برای اطمینان از سلامت آب، ویژگی های 
شیمیایی  و  فیزیکی  ملی  استاندارد های  مطابق  باید  آن 
سلامت  تا  شود  بررسی   )۱۰۱۱( میکروبی  و   )۱۰۵۳(
مصرف کنندگان تضمین شود. وی افزود: آزمایشگاه های 
بیولوژی،  باکتریولوژی،  همچون  بخش هایی  شامل  آب 
فیزیکی و شیمیایی معمول، ریزآلاینده های آلی و معدنی، 

و پرتوزا است که وظیفه شناسایی و تعیین مقدار عوامل 
مختلف آب را بر عهده دارد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشاه با بیان اینکه کیفیت و بهداشت آب در 
استان توسط ۱۷ آزمایشگاه کنترل می شود، گفت: در این 
مراکز ۲۳ نفر از کارشناسان با تخصص های میکروبیولوژی، 
بیولوژی، و شیمی در مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد، 
و دکتری مشغول به فعالیت هستند. وی همچنین به اجرای 
 ISO( استاندارد بین المللی مدیریت کیفیت آزمایشگاه ها
۱۷۰۲۵( اشاره کرد و افزود: نتایج آزمون های انجام شده 
در این آزمایشگاه ها از دقت و صحت بالایی برخوردار است 
و آزمایشگاه مرکزی شرکت نیز این استاندارد را به طور کامل 
پیاده سازی کرده است. داودی در ادامه درباره ویژگی های 
آزمایشگاه مرکزی  این شرکت گفت:  آزمایشگاه مرکزی 

شرکت آب و فاضلاب کرمانشاه، یکی از پیشرفته ترین مراکز 
آزمایشگاهی آب در سطح کشور است که با استاندارد های 
OHSAS ،۱۷۰۲۵ ISO و IMS فعالیت می کند و نتایج آن 
اعتبار علمی بالایی دارد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
دستگاه های  به  مرکز  این  کرد:  اضافه  کرمانشاه  استان 
 GC-Mass، HPLC، IC، ،پیشرفته ای نظیر جذب اتمیک
ICP، TOC و پلاروگراف مجهز است و تمام مراحل کنترل 
کیفیت آب از منابع تولید و مخازن ذخیره تا شبکه های 
و  شیمیایی  فیزیکی،  باکتریولوژیکی،  نظر  از  را  توزیع 
این  کرد:  تاکید  داودی  می کند.  بررسی  ریزآلاینده ها 
آزمایشگاه با بهره گیری از تجهیزات روز دنیا و رعایت دقیق 
استانداردها، نقشی کلیدی در حفظ سلامت و کیفیت آب 
شرب استان کرمانشاه ایفا می کند. استان ۲ میلیون نفری 

کرمانشاه افزون بر ۳۷۰ هزار مشترک آب دارد که از این 
تعداد بیش از ۳۰۰ هزار مشترک مربوط به کلانشهر یک 

میلیون نفری کرمانشاه است.

کرمانشاه
 مدیرعامل آبفا استان:

کیفیت و بهداشت آب مشترکان کرمانشاهی در ۱۷ آزمایشگاه شرکت آبفا کنترل می شود
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وزیر نفت:
 فشار افزایی میدان گازی پارس جنوبی با جدیت 

پیگیری می شود
وزیر نفت، فشــارافزایی میدان گازی پارس جنوبی را یکی از مهم ترین 
پروژه های شــرکت ملی نفت ایران دانست و گفت: پیش از پایان امسال 
اخبار خوبی را برای قطعی شــدن بخشــی از قراردادهای فشارافزایی 

پارس  جنوبی اعلام می کنیم.
»محسن پاک نژاد« با بیان اینکه مقدمات لازم در بخش های مطالعاتی 
پروژه فشارافزایی پارس جنوبی از سوی همکارانم در شرکت ملی نفت 
ایران دنبال شده است، اظهار داشت: به نظر می رســد تا پیش از پایان 
امسال برای قطعی  شدن بخشــی از این قراردادها اخبار خوشی را برای 

مردم خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه در ۲ ماه اخیر افزایش تولید نفت خام و گاز را در دستور 
کار قرار داده ایم، گفت: شــرکت ملی نفت ایران موفق به افزایش بیش 
از ۲۸ میلیون مترمکعبی ظرفیت تولید گاز خــام از میدان های گازی 
کشور شده  و با تدابیر اتخاذ شــده، افزایش تولید در بخش نفت خام نیز 

محقق شده است.
بنابر این گزارش، افت فشــار مخزن پارس جنوبی یکی از دغدغه های 
مهم صنعت نفت و کشور اســت؛ این مســاله به حدی جدی است که 
بارها کارشناسان نسبت به افت فشار مخزن پارس جنوبی هشدار دادند 
تا آنجا که مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی با عنوان »مســائل 
راهبردی بخش انرژی در ســند هفتم توســعه- ذخیره سازی گاز« به 
وضع نامطلوب تراز گاز کشــور پرداخت و پیش بینــی کرد در صورت 
ادامه روند کنونی، حداکثر اختلاف مصرف گاز در فصل گرم و ســرد در 
ســال های ۱۴۱۰ و ۱۴۲۰ به ترتیب به ۴۵۳ و ۵۷۹ میلیون مترمکعب 
در روز می رســد که تامین گاز در فصل ســرد ســال را با چالش جدی 

روبه رو می کند.
بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، ســال ۱۴۲۰ احتمالاً 
مقدار کل عرضه گاز طبیعی به ۸۹۸.۷ میلیون مترمکعب در روز برسد، 
این در حالی اســت که مصرف همه بخش ها برابر بــا ۱۴۱۰.۸ میلیون 
مترمکعب در روز خواهد بود، در نتیجه روزانه ۵۱۲ میلیون مترمکعب 
کمبود گاز خواهیم داشــت، بنابراین لازم اســت هرچه سریع تر برای 

مقابله با این کاهش فشار، اقدام های لازم انجام شود.
با احتســاب قیمت ۱۰ ســنت برای هر مترمکعب گاز و ۵۰ دلار برای 
هر بشــکه میعانات گازی، روزانه پنج میلیون دلار ارزش تولیدات از هر 
فاز میدان گازی پارس جنوبی اســت و ارزش روزانه محصولات ۲۶ فاز 
پارس جنوبی که هم اکنون در مدار تولید اســت، به ۱۳۰ میلیون دلار 
می رسد؛ بنابراین حفظ و نگهداشت تولید در پارس جنوبی برای کشور 

افزون بر تامین امنیت انرژی، در درآمدزایی نیز اثرگذار است.

مدیرعامل شرکت توانیر اعلام کرد
 ۷۵ درصد مشمول افزایش پلکانی نمی شوند

مدیرعامل شــرکت توانیر با اشــاره بــه اینکه تعرفه برق مشــترکان 
پرمصرف به  صورت پلکانــی و تا پنج برابر هزینه تامین برق محاســبه 
می شود، گفت که هزینه تامین برق امســال نسبت به سال گذشته ۲۱ 
درصد افزایش داشته و ۷۵ درصد مشــترکان، مشمول افزایش پلکانی 

تعرفه نمی شوند.

مصطفی رجبی مشــهدی، با تاکید بر اینکه افزایــش تعرفه برق برای 
مشــترکان  پرمصرف و به صورت پلکانی خواهد بود، اظهار کرد: قانون 
ضرایبی از نرخ تامین برق را برای پله های مختلف مصرف در نظر  گرفته 
به این صورت که برای مشــترکان پرمصرف تا میزان الگوی مصرف نیم 
برابر هزینه تامین تا ۱.۵ برابر الگو، ۱.۵ برابــر هزینه تامین تا ۲.۵ برابر 
الگوی مصرف و بیشــتر از ۲.۵ برابر الگوی مصرف ۵ برابر هزینه تامین 

برق در تعرفه برق مشترکین پرمصرف لحاظ می شود.
رجبی مشهدی افزود: ۷۵ درصد از مشــترکان قبض کمتر از ۵۰ هزار 
تومان دریافت می کننــد و تغییرات جدی را در قبض خود مشــاهده 

نمی کنند.
وی با بیان اینکه پارامترهای تعیین نرخ تامین برق که تعرفه ها بر اساس 
آن طراحی می شود شــامل نرخ قراردادهای تبدیل انرژی نیروگاه های 
حرارتی مقیاس بزرگ و مقیاس کوچک در ســه ســال گذشته، هزینه 
ترانزیت برق و هزینه سوخت نیروگاهی است، گفت: این رقم به صورت 
سالانه تعیین می شود که طی سال جاری و سال گذشته هزینه سوخت 
نیروگاهی بر اســاس مقررات مربوطه و جداگانه محاســبه شده و ۲۱ 

درصد رشد دارد.
مدیرعامل شــرکت توانیــر با بیــان اینکه محاســبه تعرفــه برق به 
پارامترهــای گوناگونی وابســتگی دارد و این موضوع بســته به فصل 
جاری، منطقه محل ســکونت و موضوعاتی دیگر متفاوت است، گفت: 
نمی توان گفت که میزان تعرفه چه میــزان تغییر می کند، اما باید گفت 
که ۷۵ درصد مشــترکان مشــمول افزایش پلکانی تعرفه نیستند؛ اما 

مشترکان پر مصرف مشمول تعرفه های بالا خواهند شد.
به گفته رجبی مشــهدی مصارف برق بالای الگو با قیمت آزاد محاسبه 
می شود و مشترکان پرمصرف لازم است مصارف بالای خود را از طریق 
تابلوی ســبز بورس، مولدهای خورشــیدی و یا ذخیره ســازها تأمین 

کنند.

تولید ۵ هزار مگاوات برق خورشیدی از طریق 
وگاه های پشت بامی نیر

یک مقام مســئول گفت: اگر بتوانیم بــا ایجاد نظــام اداری و ضوابط 
و نظارت بــر اجرا ســاختمان های جدیــد را به سیســتم انرژی های 
تجدیدپذیر مجهز کنیم، بخش بزرگی از ناترازی شــبکه را در۴ ســال 
آینده کنترل می شود آیدین غزنوی اسگویی معاون پژوهشکده انرژی 
و محیط زیســت پژوهشــگاه نیرو در گفت وگو ی رادیویی در رابطه با 
تجهیز ســاختمان ها به پنل های خورشــیدی افزود: بــرای ۱۰۰ متر 
فضای پشــت بامی می توان با حدود ۳۰۰ میلیون تومان هزینه حداقل 

۱۰ کیلووات پنل خورشیدی نصب کرد.
به گفته وی اگــر بتوانیم با ایجاد نظام اداری و ضوابــط و نظارت بر اجرا 
فقط ســاختمان های جدید را به سیستم انرژی های تجدیدپذیر مجهز 
کنیــم، می توانیم بخــش بزرگی از ناتــرازی شــبکه را در طول چهار 
ســال آینده کنترل کرده و ســالانه معادل حدود ۵ هزار مگاوات برق 
خورشیدی تولید کنیم.وی با اشــاره به پیشرو بودن کشورهای آلمان و 
استرالیا در این زمینه، ادامه داد: بحث استفاده از پنل خورشیدی در کل 
دنیا به دو طریق توسعه پیدا می کند و کشــورهای آلمان و استرالیا هم 
با حمایت دولت و هم با حمایت بخــش خصوصی در این زمینه در حال 
پیشرفت هســتند. دولت به صورت تضمینی برق را به مدت ۲۰ سال با 
قیمت فعلی خریــداری می کند و با وجود افزایش رقم در هر ســال، به 

صورت چهار الی پنج ساله کل مبلغ سرمایه گذاری شده برمی گردد.

ح گردونه بانک ملت، تسهیلات  با شرکت در طر
قرض الحسنه بگیرید

بانک ملت در راســتای تکمیل ســبد محصولات خود، طرح گردونه را 
مبتنی بر قرعه کشی و بر اساس مانده حساب طراحی و ارائه کرد.

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، طرح گردونه مبتنی بر قرعه کشی 
ماهانه برای تخصیص اولویت تســهیلات قرض الحســنه به برندگان 
حساب های ویژه این طرح تدوین شده است و صرفاً حساب های طرح 

گردونه مشمول شرکت در این قرعه کشی خواهند بود.
این گــزارش حاکی اســت، متقاضیان مــی توانند صرفــاً به صورت 
غیرحضوری و از طریق درگاه  بانکــداری اینترنتی بانک ملت به افتتاح 
حساب طرح گردونه اقدام و با کســب امتیاز در قرعه کشی ماهیانه این 

طرح شرکت کنند.
بر اســاس این گزارش، جایزه برندگان قرعه کشی طرح گردونه، امتیاز 
استفاده از تســهیلات قرض الحســنه ۲۴ ماهه، معادل ۱۰ برابر معدل 
حســاب ویژه طرح طی دوره معدل گیری تا سقف ســه میلیارد ریال، 
خواهد بود و خود فرد برنده یا یکی از بســتگان درجــه یک وی )صرفاً 

همسر، فرزند، پدر یا مادر( می توانند از این تسهیلات استفاده کنند.
بر این اســاس، به هر ۵۰ میلیون ریال در هر روز از هفتم تا ۲۶ ام هر ماه 
۵۰ امتیاز و از ۲۷ ام تا ششــم ماه بعد ۱۰۰ امتیاز برای شرکت در قرعه 
کشــی تعلق می گیرد و امتیاز هر حساب برای شــرکت در قرعه کشی 
برابر با مجموع امتیازات کسب شده طی دو ماهه منتهی به قرعه کشی 

است.
این گزارش حاکی است، مشتریان به شرط داشــتن حداقل مانده ۵۰ 
میلیون ریــال در بازه ۲۷ ام هر ماه تا ششــم ماه بعد در حســاب طرح 
گردونه می توانند در قرعه کشی ماهیانه شرکت کنند و در صورت برنده 
شدن حساب در قرعه کشــی ماه جاری، امتیازات صرفاً بعد از هفتم ماه 

جاری برای شرکت در قرعه کشی دوره بعدی محاسبه می شود.
علاقمندان می توانند برای کســب اطلاعات بیشــتر با شماره تماس 

۱۵۵۶ در تهران یا ۰۲۱۸۲۴۸۸ در شهرستان ها تماس بگیرند.
آن دســته از افرادی که در بانک ملت حســاب ندارند نیز می توانند از 
طریق پیشــخوان الکترونیک بانک ملت نســبت به افتتاح حســاب 

غیرحضوری در این بانک اقدام کنند.

علی کمالی، عضو هیات مدیره بانک مسکن در سفر به ارومیه تاکید کرد
استفاده از ظرفیت های آذربایجان غربی برای 

ارتقای جایگاه بانک مسکن
علی کمالی، عضو هیات مدیره بانک مســکن 
در سفر به اســتان آذربایجان غربی با تاکید بر 
تلاش و همدلی بیشــتر، خواستار بهره برداری 
از توانمندی های همکاران و مغتنم دانســتن 
ظرفیت های اســتان بــرای افزایــش منابع و 

ارتقای جایگاه بانک شد.
به گــزارش خبرنگار اســتانی پایــگاه خبری 
بانک مســکن  هیبنا؛ علی کمالی، عضو هیات مدیره بانک مسکن که با 
همراهی جلال الدین سلیمی، رئیس اداره کل پیگیری وصول مطالبات 
به آذربایجان غربی ســفر کرده اســت؛ در نشســتی با خلیل ایمانی، 
مدیرشعب بانک مسکن اســتان و همکاران صف و ستاد، ضمن بررسی 
عملکرد این مدیریت، پاسخگوی ســوالات همکاران آذربایجان غربی 

بود.
کمالی با اشــاره به ظرفیت های اســتان آذربایجان غربی گفت: اقوام 
مختلفی در این استان زندگی می کنند و استان ظرفیت های بکری دارد 

که می توان از آن به بهترین نحو استفاده کرد.
وی در ادامه افزود: مدیریت آذربایجان غربی با داشــتن ۴۱ شــعبه، از 
ظرفیت بالایی برای جذب منابع برخوردار اســت . همچنین اقدامات 
ارزشمندی آغاز شــده اســت که باید تداوم یابد و رئیس شعبه نقشی 

محوری در بازاریابی و جذب مشتری دارد.
وی گفت: وظیفه تک تک ماســت این حجم از ظرفیت موجود را به ثمر 
نشانده و زمینه ســاز ارتقاء جایگاه بانک مسکن در اســتان باشیم. به 
همین منظور باید گروهی متشــکل از نخبگان استان تشکیل و برنامه 
راهبردی قوی ای تهیه شود و تحت نظارت یک کمیته راهبردی به اجرا 

در آید تا نتایج لازم حاصل گردد.
کمالی افزود: بــرای یک افق ده ســاله برنامه ریزی کنید و بر اســاس 

برنامه ها، با همدلی، موفقیت را تحقق بخشید.
عضو هیات مدیره در ادامه بر اهمیت جانشــین پــروری تاکید کرد و 
گفت: امیدواریم با تدابیر مدیریت جدید بانک مسکن شاهد رویکردی 

تحولی در این مهم باشیم.
وی ضمن تاکید بر شایسته سالاری افزود: از مسئولان مدیریت انتظار 
می رود شایســته پروری را به طور جدی پیگیری کنند و با آینده نگری، 
ضمن بررســی توانمندی های همکاران، نیروهای توانا را شناســایی و 

برای پست های مدیریتی آینده پرورش دهند.
عضو هیات مدیره بانک مســکن در بخشــی از ســخنان خود کارکرد 
صندوق های رفاهی بانک ویژه همکاران را به طور کامل تشریح کرد و به 

دغدغه های همکاران در این خصوص پاسخ گفت.
در انتهای این نشست، عضو هیات مدیره بانک مسکن از روسای شعب 
برتر استان در ارزیابی عملکرد شش ماهه نخست سال با اهدای هدایایی 
قدردانی کرد.کمالی همچنین طی نشســتی با همکاران دایره وصول 
مطالبات، در خصوص حل مشــکلات برخی پرونده های طرح نهضت 
ملی و نیــز پرونده های تســهیلاتی پروژه های انبوه ســازی که نیاز به 
مســاعدت  برای حل مســائل و تقسیط تســهیلات دریافتی داشتند؛ 

دستوراتی صادر کرد.
وی در بخشــی از این ســفر، ضمن بازدیــد از مجموعه خانــه اربابی 
شهرســتان ارومیه که مقرر شــد به زودی به موزه و شــعبه ســنتی 
بانک مسکن تبدیل شــود؛ از چند شــعبه بانک به طور سرزده بازدید 
کرد. بررســی شــرایط این شــعب و دیدار و گفتگو با همکاران از دیگر 

برنامه های عضو هیات مدیره بانک مسکن در سفر به ارومیه بود.

 بانک اقتصادنوین برای چهارمین سال پیاپی 
یاور اشتغال شد

امروز در مراســمی با حضــور وزیر امــور اقتصادی و دارایــی از بانک 
اقتصادنوین به عنوان »یاور اشتغال« تقدیر شد.

به گزارش اداره روابط عمومی و تبلیغات، در لوح تقدیر از یاوران اشتغال 
که به امضای بختیاری، رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( رســیده 
اســت، از حمایت ها و خدمات این بانک در کمک به توانمندســازی و 

ایجاد درآمد پایدار برای مددجویان این نهاد قدردانی شد.
بانک اقتصادنوین از ابتدای ســال جاری تاکنون ۱۲۱۰ فقره تسهیلات 
قرض الحسنه اشــتغال زایی به مبلغ ۱۸۰۷میلیارد ریال به مددجویان 
کمیته امداد امام خمینی )ره( پرداخت کرده است. این بانک همچنین 
در راســتای ایفای مســئولیت اجتماعی خود با تامیــن کمک مالی 
بلاعوض ۲۶۶طرح خوداشتغالی در اســتان کمتر برخوردار سیستان و 
بلوچستان، علاوه بر ایجاد فرصت های شــغلی برای دریافت کنندگان 
تسهیلات، زمینه ایجاد فرصت شــغلی برای سایر خانوارهای منطقه را 

به صورت مستقیم و غیرمستقیم فراهم کرده است.
گفتنی اســت، بانک اقتصادنوین برای چهارمین ســال پیاپی به عنوان 
»یاور اشــتغال« مورد تقدیر گرفت. این انتخاب نشان دهنده تعهد این 
بانک به حمایت از اشــتغال زایی، توانمندسازی اقشــار آسیب پذیر و 

ایفای نقش موثر در توسعه اقتصادی و اجتماعی کشور است.
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عضو  کمیسیون بهداشت مجلس در گفتگو با »خریدار« پایان دادن به مازوت سوزی را تصمیمی شجاعانه توصیف کرد

آلودگی و مرگ یا قطع برق

خریدار   هنگامی که کیهان در یادداشــتی یک 
جانبه به حمایت سوال برانگیز از دولت سیزدهم 
پرداخــت و اعلام کــرد دولت چهاردهم اســب 
زین شــده تحویل گرفت، هرگز گمان نمی رفت 
وضعیت اقتصاد، سیاســت، اجتمــاع، ورزش و... 
بدین اندازه خراب باشــد. اگر بخواهیم وضعیت 
کشور را بررســی کنیم، نه تنها اسب زین شده ای 
در کار نبود، بلکه خر لنگی اســت که بزک کرده 

اند. 
کاری به گرانی و تورم لجام گســیخته و ســفره 
های خالــی مردم نداریــم و از بحــران آفرینی 
سیاسی هم ســخن نمی گوییم و فقط به چالش 
قطع برق مــی پردازیم. در تمامــی زمان دولت 
ســیزدهم، قطعی برق بحرانی حل نشــده بود. 
فریاد فولادســازی ها از قطع برق به آسمان بلند 
بود، بحرانی که دیگر بخشــهای اقتصاد از جمله 
کشــاورزی را نیز درگیر کرده بود. چاه های آب 
کشــاورزان بدلیل قطع بــرق، از کار می افتاد و 
محصولاتشان خشک می شــد تا محصولی بی 

کیفیت را برداشت می کردند.
اما برای آنکه کیهان بتواند ادعای اسب زین شده 
را مطرح کند، ماله کشــی به اشــکال گوناگون 
صورت می گرفت که یکی از آنها، مازوت ســوزی 
نیروگاهها بود. بدلیل آنکه دولت ســیزدهم گام 
موثری در تولید برق برنداشــت و برای تامین گاز 
مورد نیاز نیروگاهها در فصل سرد نیز اقدام عملی 
نداشت، قطع گاز نیروگاهها چالشی جدی بود. در 
این شرایط دولت سیزدهم به جای گاز، مازوت را 
به نیروگاهها می فرســتاد تا دود ناشی از سوخت 
ناقص مــازوت، آلودگی و مرگ را بــرای مردم به 

ارمغان بیاورد.
اگرچه مردم سالها نســبت به این آلودگی فریاد 
می زدند و نماینــدگان مردم در خانــه ملت در 
قالب تذکر و ســوال به این مقوله می پرداختند، 
اما گوش شنوایی نبود، چرا که دولت سیزدهم بنا 
داشــت به تولید برق به هر قیمتی افتخار کند که 
البته این قیمت بسیار گران بود و جان مردم را به 

بازی می گرفت.
بــا روی کارآمدن دولــت چهاردهم، مســعود 
پزشــکیان تصمیم تکاندهنده ای گرفت. دستور 
قطع مازوت ســوزی در نیروگاهها را صادر کرد و 
چون سوخت مناسب جایگزین نبود، قطع برق را 
در دستور کار قرار داد. قرار شد مردم روزانه یک تا 
دو ساعت قطع برق را تحمل کنند تا مجبور نشوند 
هوای آلوده را تنفس کننــد و تن به انواع بیماریها 

بدهند.

در این رابطه عضو کمیســیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اســلامی با تاکید بر اینکه مازوت 
ســوزی در نیروگاهها و مشکلات زیست محیطی 
چالشی جدی در تمام ســال های گذشته به ویژه 
سال های اخیر بوده اســت گفت: هرگز نتوانسته 
ایم این بحران را مدیریت کنیم و در روزهای سرد 
ســال که مصرف گاز بالا می رود، مازوت سوزی 

بیشتر بحران آفرین می شود.
سیدمحمد جمالیان از اراک به عنوان آلوده ترین 
شهر کشور بدلیل قرار داشتن در جوار نیروگاه یاد 
کرد و گفت: شــهر اراک در ۱۴۰۲ حتی یک روز 
هم هوای سالم نداشــت و ۶۶۱ مرگ منتسب به 

آلودگی هوا تنها در اراک داشتیم.
وی با تاکید بــر اینکه مازوت ســوزی و تاثیرات 
مخرب آن بر آلودگی هوا و ســلامت بر هیچکس 
پوشیده نیست گفت: بســیاری از خسارت هایی 
که به سلامت جامعه وارد می شود، ناشی از بحران 

مازوت سوزی در نیروگاه هاست.
نماینده اراک در مجلس شــورای اسلامی با اعلام 
اینکه تاثیرات مخرب ناشــی از مازوت سوزی بر 
ســلامت، نزدیک به ۱۳ هزار میلیارد تومان فقط 
در شــهر اراک اســت گفت: اگر این عدد را به کل 
کشور تعمیم دهیم، متوجه می شــویم که تا چه 
اندازه سلامت و اقتصاد کشور تحت تاثیر آلودگی 

قرار دارد.
وی با اشــاره به بحران ناترازی انــرژی گفت: به 
صورت مســتمر مصــرف بنزین روز بــه روز بالا 
می رود و به همان نســبت تولید و واردات بنزین 
نیز روند افزایشــی دارد که اگر برنامه جدی برای 
مدیریت ناترازی بنزین نداشــته باشیم، اقتصاد 

کشور به بحران و چالش کشیده می شود.
جمالیان با اعلام اینکه همه ساله به دلیل مشکل 
وارونگی در فصل ســرد، شاهد آلودگی شدید هوا 
در کشور هستیم گفت: امسال نیز آلودگی دست 
از سر اقتصاد و سلامت بر نخواهد داشت و بحران 

سال های گذشته حتی جدی تر خواهد بود.
وی با تاکید بر اینکه اکنون باید انتخاب کنیم که 
مردم برق داشته باشــند یا سلامت گفت: کمبود 
گاز یک واقعیت اجتناب ناپذیر است و توان تامین 
گاز مصرفی نیروگاه ها را نداریــم و تنها گزینه ای 
که برای جبران کمبود گاز وجــود دارد، مصرف 

مازوت در نیروگاه هاست.
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
اســلامی با اعلام اینکه بر اســاس بررســی های 
کارشناسانه سازمان محیط زیست، چهار استان 
اصفهان، البرز، تهران و اراک در مرز آلودگی هوا، 

بحران سلامت و تهدید جان انســان ها قرار دارد 
گفت: اگر مــازوت ســوزی در نیروگاه های این 
استان ها قطع نمی شد، ســال جاری میزان مرگ 
و میر و هزینه های گزاف سلامتی بر اقتصاد کشور 

تحمیل می شد.
وی از تصمیم پزشــکیان رییس دولت چهاردهم 
برای قطع برق و حذف مــازوت از چرخه مصرف 
نیروگاه ها تقدیر کرد و گفت: پزشکیان تصمیمی 
شجاعانه گرفت و ســلامت مردم را به تولید برق و 

آلودگی ترجیح داد.
جمالیان با تاکید بر اینکــه در نتیجه قطع مازوت 
سوزی، بی شــک برای ســال جاری کمبود برق 
خواهیم داشــت گفت: بدلیل آنکه در سال های 
گذشــته در زمینه ســاخت نیروگاه ها به خوبی 
عمل نکردیم، همواره به مازوت سوزی دل خوش 
کردیــم و اکنون کمبــود و قطعی بــرق یک امر 

اجتناب ناپذیر است.
وی با تاکید بر اینکه قطعی روزانه ۱ تا ۲ ســاعت 
برق قابل تحمل است گفت: اگر در نتیجه مازوت 
سوزی نیروگاه ها و بروز آلودگی، مردم دچار انواع 
بیماری ها به ویژه سرطان شده و در بیمارستان ها 

بستری شدند، عوارضی جبران ناپذیر است.
نماینده اراک در مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر اینکه در تمامی ســال های گذشته، در عرصه 
تولید برق بــا ناهماهنگی و ســومدیریت روبرو 
بوده ایــم گفت: هرگز نمی خواهیم ســومدیریت 
را با قطعی بــرق توجیه کنیم و به این همه ســو 
مدیریت اعتــراض داریم، اما هنگامــی که تولید 
برق و ســلامت مردم را در دو کفه یک ترازو قرار 
می دهیم، بی شک ســلامت مردم در اولویت قرار 

می گیرد.
وی تصمیــم پزشــکیان و هیات دولــت برای 
جلوگیری از مازوت سوزی و قطع برق را ستایش 
کــرد و گفت: هرگــز انتظار نداریم دولت ســال 
آینده نیز بدنبال سیاســت قطع برق باشد، بلکه 
امیدواریــم با ســاخت نیروگاه هــا و تامین گاز، 
نســبت به تولید برق به اندازه نیاز کشــور اقدام 

کند.
جمالیان با اعلام اینکه بیــش از ۷۰ مصرف برق 
کشور در بخش صنایع و کشــاورزی است گفت: 
می دانیم که در تابســتان صنایع بــه ویژه صنایع 
بزرگ کشور تحت فشــار بودند و در نتیجه قطع 
برق، زیان های جبران ناپذیری را متحمل شدند، 
اما انتظار داریم بــا صرفه جویی مردم کمک کنند 
تا زمان قطع بــرق کاهش یابد و مــردم کمترین 

تبعات را برای سلامتی مردم داشته باشند.

بیمه

براساس گزارش اخیر بیمه مرکزی از عملکرد 
بازار بیمه در هفت ماهه نخســت سال جاری، 
طی این مدت ۴۵.۳ میلیــون فقره بیمه نامه به 

ارزش ۲۵۱ هزار میلیارد تومان صادر شد.
 بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران اخیرا 
آمار هفت ماهه نخســت صنعت بیمه در سال 
۱۴۰۳ را منتشــر کرده که بر اساس آن بیش از 
۴۵.۳ میلیون فقــره بیمه نامه به ارزش ۲۵۱.۳ 
هزار میلیارد تومان صادر شــده کــه حاکی از 
رشــد ۵۷.۷ درصدی در حق بیمــه تولیدی و 
۱۷.۱ درصدی در تعداد خســارات پرداختی 

طی این بازه زمانی دارد.

رشد 7 درصدی صدور بیمه نامه ها
براســاس داده های بیمه مرکــزی، طی هفت 
ماهه نخست ســال جاری ۴۵.۳ میلیون فقره 
بیمه نامه صادر شده است که در قیاس با مدت 
مشابه در سال ۱۴۰۲ به میزان ۷.۴ درصد رشد 

داشته است.

رشد ۵7 درصدی حق بیمه تولیدی
همچنین، حق بیمه تولیدی یا ارزش این بیمه 
نامه ها در مجموع ۲۵۱.۳  همت )هزار میلیارد 
تومان( برآورد شده اســت که نسبت به مدت 

مشــابه در ســال گذشــته ۵۷.۷ درصد رشد 
داشته است.

رشد 17 درصدی خسارات پرداختی
تعــداد خســارت پرداختی در ایــن مدت ۴۸ 
میلیون مورد بوده اســت که ۱۷.۱  درصد رشد 
را نسبت به مدت مشــابه در سال ۱۴۰۲ نشان 
می دهد. همچنین مبلغ خســارات پرداختی 
فوق حدود ۱۲۱.۶ همت است که ۵۶.۸ درصد 
رشــد را نســبت به هفت ماهه نخســت سال 

گذشته نشان می دهد.

کاهش نسبت پرداخت خسارات
نسبت خسارات در این مدت ۴۸.۴ درصد است 

که در قیاس با هفت ماهه نخست سال گذشته 
۰.۳ واحد درصد کاهش داشته است.

سهم چهار رشته عمده
 از بازار بیمه چه قدر است؟

بر اســاس این آمار، در هفت ماه ماهه نخست 
ســال جاری، بیمه درمان ۴۲.۳ درصد از حق 
بیمه تولیدی، بیمه شخص ثالث و مازاد ۲۳.۱ 
درصد، بیمه زندگی )عمــر( ۱۳ درصد و بیمه 
بدنه اتومبیل ۵.۱ درصــد از حق بیمه تولیدی 
بازار بیمــه کشــور را در هفت ماهه نخســت 
امثال به خود اختصــاص داده و در جایگاه اول 
تا چهارم رشــته بیمه های برتــر در حق بیمه 

تولیدی قرار گرفته اند.

در هفت ماهه نخست امسال؛ بیش از ۴۵ میلیون بیمه نامه صادر شد
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